
سخنگوی شورای نگهبان عمده ترین ابهامات 
و ای�رادات ش�ورای نگهبان ب�ه برنامه هفتم را 

تشریح کرد.
به گزارش ایس��نا، هادی طحان نظیف سخنگوی 
ش��ورای نگهب��ان در صدمی��ن گزارش  از سلس��له 
گزارش های خود به مردم در حساب کاربری خود در 
»بله«، عمده ترین ابهامات و ایرادات شورای نگهبان 

به برنامه هفتم  را به شرح زیر تشریح کرد:
»لایحه »برنامه پنجساله هفتم پیشرفت جمهوری 
اس��امی ایران« پس از بررس��ی در شورای نگهبان، 

اخیرا به مجلس بازگردانده شد.
بررس��ی این لایحه که پیش از تصویب نهایی آن 
و براس��اس نسخه های غیررسمی در شورای نگهبان 
آغ��از ش��ده بود و ت��ا روزهای قبل ادامه داش��ت،  از 
جهت تعداد جلس��ات ش��ورا و گزارشات کارشناسی 
تهیه شده توسط پژوهشکده شورای نگهبان کم نظیر 
است. ش��ورای نگهبان برای بررسی این مصوبه ۵۴ 
جلس��ه فش��رده و پیاپی، گاه در س��ه نوب��ت صبح،  
ظهر و ش��ب،  برگ��زار کرد که ط��ی آن مواد مصوبه 
به دقت مورد بررس��ی قرار گرفت. در کنار جلس��ات 
شورا، مجمع مشورتی فقهی نیز گزارشات خود را به 
ش��ورا ارسال می داشت و پژوهشکده شورای نگهبان 
نی��ز جلس��ات متعددی ب��ا ذی نفعان، کارشناس��ان 
و نهاده��ای مرتب��ط برگ��زار ک��رد و در نتیجه این 
جلسات و بررسی کارشناسان پژوهشکده نزدیک به 
۷۰۰ صفحه گزارش کارشناس��ی در خصوص احکام 
برنامه هفتم آماده گردید که مورد توجه و اس��تفاده 
اعضای ش��ورای نگهبان قرار گرفت. عمده ابهامات و 
مغایرت ه��ای این لایحه که در موارد متعددی مورد 

ایراد شورای نگهبان قرار گرفته است، عبارتند از:
الف( عدم تعریف اصطلاحات جدید

یکی از ابهامات رایج ش��ورای نگهبان در این مصوبه، 

روشن نبودن تعریف برخی مفاهیم و اصطاحات به کار 
رفته در مصوبه اس��ت. شورای نگهبان به دلیل فقدان 
تعریف قانونی و روش��ن نبودن مصادیق این مفاهیم و 
اصطاحات آنان را واجد ابهام شناخته است. مفاهیمی 
مانن��د »کیفیت دارایی بانک ها و مؤسس��ات اعتباری 
غیربانک��ی« در ج��زء )۳( بند )ب( م��اده )۸(، »اوراق 
گواهی اعتبار مول��د )گام(« در جزء )۱( بند )ث( ماده 
)۱۰(، »الگوی )مدل( مالی« در جزء )۱( بند )الف( ماده 
)۵۴( و »دارایی های نامشهود« در بند الحاقی )۱( ماده 

)۶۶( از این جمله اند.
ب( مشخص نبودن نسبت احکام با اختیارات 

سایر مراجع قانونی
از دیگ��ر ابهامات ش��ورای نگهبان نس��بت به این 
مصوبه، روشن نبودن نسبت میان برخی از احکام آن 
با صاحیت س��ایر نهادهای قانونی همچون شورای 
عالی انقاب فرهنگی، شورای عالی فضای مجازی و 
س��تاد کل نیروهای مسلح است. به طور مثال چون 
مش��خص نبود که اح��کام مذکور در فص��ل ارتقای 
فرهنگ عمومی و رسانه با توجه به مصوبات شورای 
عال��ی انقاب فرهنگی انجام می ش��ود یا خیر، واجد 
ابهام شناخته شد. همچنین نسبت احکام موجود در 
بند )ب( و بند الحاقی )۳( ماده )۶۵( با مفاد »س��ند 
راهبردی جمهوری اسامی ایران در فضای مجازی« 

مصوب ش��ورای  عالی فضای مجازی مش��خص نبود 
که از این حیث ش��ورای نگهب��ان آن را واجد ابهام 

دانست.
ج( واگذاری اختیار قانون گذاری به نهادهایی 

غیر از مجلس
به استناد قانون اساسی، قانون گذاری از صاحیت های 
انحص��اری مجلس بوده و قابل تفویض به نهادی دیگر 
نیس��ت. در بخش های مختلف مصوب��ه بدون تعیین 
ضواب��ط تقنینی لازم برخی موضوع��ات به قوه مجریه 
واگذار ش��ده بود و از ای��ن جهت مغایر اصل ۸۵ قانون 
اساس��ی شناخته ش��د. به طور مثال در تبصره بند خ 
ماده )۹( تعیین ضوابط تأس��یس و فعالیت کانون های 
صندوق های قرض الحسنه به صورت مطلق به شورای 
پ��ول و اعتبار واگذار ش��ده بود. در بن��د پ ماده )۱۶( 
تعیین اس��تاندارد میزان اموال غی��ر منقول مورد نیاز 
دس��تگاه های اجرایی به صورت مطلق ب��ه وزارت امور 
اقتصادی و دارایی تفویض ش��ده ب��ود. در بند پ ماده 
)۴۰(، زمان قطع موقت سهمیه آب چاه های کشاورزی 
بدون تعیین ضابطه و به صورت مطلق به هیأت وزیران 
واگذار شده بود که تمام موارد مذکور مغایر با اصل ۸۵ 

قانون اساسی شناخته شدند.
د( ابهام در ضوابط و معیارها

یکی از پرتکرارترین ایرادات شورای نگهبان به این 
مصوبه، عدم تعیین چارچوب های ضوابط پیش بینی 
شده در مصوبه است. به طور مثال در بند الف ماده ۶، 
شرایط و معیارهای تأیید یا رد صاحیت مؤسسات، 
نهادها و  ش��رکت های ارائه دهنده ی خدمات توسعه 
کس��ب وکار مش��خص نش��ده بود. یا در بند ت ماده 
)۳۳( ویژگی ها، شرایط و ضوابط »مناطق گلخانه ای 
بزرگ مقیاس« مش��خص نشده بود یا در جزء ۱ بند 
ت ماده )۴۰( شرایط و ماهیت فعالیت »تشکل های 

بهره برداران« مبهم بود.

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
شورای اسلامی گفت: نگاه مجلس نسبت 
ب�ه واردات خودرو و توس�عه اس�تفاده از 
خودروه�ای برقی مثب�ت و مجلس حامی 

این موضوع است.
احمد رس��ولی ن��ژاد در گفت وگو با ایس��نا، 
درباره نگاه مجلس نس��بت ب��ه واردات خودرو 
و توس��عه اس��تفاده از خودروهای برقی، بیان 
ک��رد: یکی از مصوبات مهم مجلس یازدهم که 
کمیس��یون صنایع و معادن روی آن کار کرد، 
بحث ساماندهی بازار خودرو و تصویب واردات 

خودرو بود.
وی ادام��ه داد: مجلس مصوباتی در خصوص 
واردات خ��ودروی صف��ر و همچنی��ن واردات 
خودروهای کارکرده تا عمر ۵ س��ال داش��ت و 
اکن��ون قریب به دوس��ال از تصویب این قانون 
می گ��ذرد. دولت نی��ز در این زمین��ه همگام 
ب��ود، اکنون بان��ک مرکزی هم��کاری لازم را 
ن��دارد. زمانی ک��ه واردات خ��ودرو به تصویب 
رسید، ایرانیان زیادی در خارج از کشور بودند 
ک��ه اعام کردند ک��ه ما خودمان م��ی توانیم 
 خ��ودرو وارد کنیم اما بان��ک مرکزی همکاری

نکرد.
این عضو کمیس��یون صنایع و معادن مجلس 
ش��ورای اس��امی، تصریح کرد: حت��ی همان 

موقع ک��ه این قان��ون در مجلس ب��ه تصویب 
رس��ید، تاثیر چش��مگیری بر کاه��ش قیمت 
خودروهای کارکرده در بازار بر جای گذاش��ت. 
ما معتقد هس��تیم که واردات خ��ودرو باید به 
نحو تاثیرگذار انجام ش��ود. از س��وی دیگر باید 
خودروهایی وارد شود که قیمت متوسط داشته 
 باشد تا طبقات متوسط جامعه بتوانند خریداری

کنند.
وی در ادام��ه تاکید کرد: واردات خودروهای 
لوکس و گران قیمت تاثیری در قیمت خودرو 
در بازار داخلی ندارد. باید شرایط را به گونه ای 
پی��ش ببریم که فضا رقابتی ش��ده و خودروی 
ب��ا کیفیت و قیمت مناس��ب به م��ردم عرضه 
ش��ود. از ط��رف دیگر م��ا نباید ب��رای واردات 
محدودی��ت قائل ش��ویم. همچنین باید س��ود 

بازرگانی و عوارض گمرکی خودورهای وارداتی 
به حداقل رس��انده ش��ود تا قیمت تمام ش��ده 
 کاهش پیدا کرده و بتواند تاثیر خود را بر بازار 

بگذارد.
نماین��ده مردم دماوند و فیروزکوه در مجلس 
افزود: بای��د مردم تغییرات را احس��اس کنند. 
مردم باید احس��اس رفاه کنند. عملکرد دولت 
و مجلس در ایجاد رفاه نس��بی مهم اس��ت. ما 
م��ی توانیم این امر را محقق کنیم به ش��رطی 
ک��ه کار به کاردان س��پرده ش��ود. باید از افراد 
 متخصص و ب��ا تجربه در جای خود اس��تفاده 

کنیم.
این عضو کمیس��یون صنایع و معادن مجلس 
گفت: مجلس حامی واردات خودرو و توس��عه 
خودورهای برقی است. تاکنون چندین جلسه 
نیز با وزیر صمت تش��کیل دادیم و باید به آن 
س��مت حرکت کینم تا ش��عارها را کم کرده و 

عمل ما بیشتر شود.
رس��ولی ن��ژاد در پایان گفت: ن��گاه مجلس 
نس��بت به واردات خودرو ب��ه ویژه خودروهای 
برقی مثب��ت اس��ت. واردات خودروهای برقی 
نی��ز مرحله بن��دی دارد؛ خودروه��ای عمومی 
و س��پس خودروهای ش��خصی در اولویت قرار 
 دارند. باید برنامه ریزی ش��ده و حس��اب شده 

گام برداریم.

وزیرام�ور خارجه گفت: فعالیت مستش�اران 
نظام�ی ای�ران در مبارزه با تروریس�م و تأمین 

امنیت منطقه با قدرت ادامه خواهد یافت.
به گزارش خبرگزاری مهر، »حسین امیرعبداللهیان« 
در فضای مجازی ایکس نوش��ت: فعالیت مستشاران 
نظامی ایران در مبارزه با تروریس��م و تأمین امنیت 

منطقه با قدرت ادامه خواهد یافت.
وی افزود: رژیم اسراییل همدست اصلی جریان های 

تروریستی و دشمن درجه یک امنیت منطقه است.
امیرعبداللهی��ان تاکی��د کرد: بی تردید شکس��ت 
صهیونیس��ت ها در مقابل اراده مردم غزه با اینچنین 
اقدامات بزدلانه تروریستی قابل جبران نخواهد بود.

وزی��ر خارجه ادامه داد: ضمن ادای احترام به روح 
بلند مستش��اران نظامی ش��هید ایرانی در دمشق، از 
خداوند متعال علو درجات را برای این ش��هدا و صبر 

و آرامش قلبی برای بازماندگان مسئلت دارم.

ریی�س س�تاد انتخابات کش�ور با اعلام 
برگ�زاری  ب�رای  تمهی�دات لازم  اینک�ه 
انتخاباتی پرشور فراهم شده است، گفت: 
مبنا در س�تاد انتخابات و وزارت کشور بر 
اصل بی طرفی است و اجرای دقیق قانون 

مهم است.
به گ��زارش خبرگ��زاری مهر، س��ید محمد 
وزارت  سیاس��ی  مع��اون  ش��اهچراغی  تق��ی 
کش��ور و ریی��س س��تاد انتخابات کش��ور در 
نشس��تی با رؤسا و اعضای س��تاد انتخابات در 
اس��تانداری های سراسر کش��ور که به صورت 
س��مینار آناین برگزار ش��د، اف��زود: هرگونه 
اقدام��ی ک��ه ش��ائبه جانب��داری از نامزدهای 
انتخاباتی را توس��ط مجری��ان انتخابات ایجاد 

 کند، خاف قانون و خط قرمز س��تاد انتخابات 
کشور است.

وی ادام��ه داد: بر مبنای فرامین رهبر معظم 
انق��اب، رأی م��ردم امانت اس��ت و به همین 
منظور رؤس��ای ستاد انتخابات اس��تان ها باید 

نهایت دقت را در این امانتداری انجام دهند.
رییس س��تاد انتخاب��ات کش��ور اضافه کرد: 
متولی و مجری اصلی انتخابات، مردم هس��تند 
و برای افزایش نقش آفرینی مردم در انتخابات 
در بخش های نظارت های مردمی برنامه ریزی 

صورت گرفته است.
شاهچراغی خاطرنش��ان کرد: تمهیدات لازم 
ب��رای برگزاری انتخابات پرش��ور فراهم ش��ده 
است و ان شاءالله ش��اهد یک حماسه ماندگار 

توسط ملت عزیز و بزرگ ایران خواهیم بود.
انتخاب��ات دوازدهمین دوره مجلس ش��ورای 
اس��امی و شش��مین دوره مجل��س خبرگان 
رهبری ب��ه طور همزم��ان در ۱۱ اس��فندماه 

امسال برگزار می شود.

رسولی نژاد:توضیحات طحان نظیف درباره ایرادات شورای نگهبان به لایحه برنامه هفتم

واردات خودروهای لوکس تاثیری بر کاهش قیمت ها ندارد

امیرعبداللهیان:

فعالیت مستشاران نظامی ایران با قدرت ادامه خواهد یافت

شاهچراغی:

تمهیدات لازم برای برگزاری انتخاباتی پرشور فراهم شده است
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آشفتگی در بازار لاستیک دولتی و گلایه رانندگان از زیرساخت های ضعیف عرضه آن به روایت "عصرآزادی"

سرعت غیرمجاز تایر دولتی!
 زیباترین گل تیم ملی ایران 
سهم فوتبال تبریز در جام 

ملت های آسیا

6

8

گفت وگو با عضو هیئت انتخاب جشنواره

یک شگفتی و چند نکته 
قابل تامل در جشنواره تئاتر فجر

 میرهاشم در رقابت های
بین المللی فجیره

6
 صمد حسن زاده

رئیس اتاق بازرگانی ایران شد

3

نماینده پاکبانان شهرداری تبریز 
 از حذف ۲۷ پیمانکار دیگ

ر از بدنه شهرداری این شهر 
خبر داد؛

تبدیل وضعیت یکهزار 
و ۴۰۰ کارگر شهری 

در تبریز
3

السا فیروزآذر؛

دورخیز برای 
 کارگردانی سینما 

با »دیلیت«

وحید کاظم زاده از اختصاص 
۱۵ درصد برنامه های ثبت شده 

 روز جهانی خاک به 
آذربایجان شرقی خبر داد؛ 

آذربایجان شرقی 
شگفتی ساز جدید 

سایت فائو
7

8

عصرآزادی/سرویس ورزشی-  فرهاد فرهادپور: زیباترین گل تیم ملی 
ایران در جام ملت های آس��یا توس��ط یک بازیکن تبریزی به ثمر رس��یده 
اس��ت. هجدهمین دوره جام ملت های آس��یا در کشور قطرآغاز شده و تیم 
ملی ایران در دو بازی اول خود برابر فلسطین و هنگ کنگ به برتری دست 

یافته و صعودش را به مرحله حذفی قطعی کرده است...

 سازمان شهرستان ها از استان های فاقد نماینده
 نماینده فعال می پذیرد.

۰۲۱8883۹۴۵۱ و۰۲۱888۴۹8۴3 
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رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: بیشترین 
نق�ش را نیروی هوایی در ابتدای جنگ بر عهده 
داش�ت و اگر نیروی هوایی نبود چه بسا دشمن 
از پل کرخه عبور می کرد و ورودی خوزستان را 

بسته بود.
به گ��زارش ایس��نا، محمدباقر قالیب��اف در کنگره 
بزرگداشت ش��هدای نیروی هوایی ارتش در دانشگاه 
شهید ستاری با بیان اینکه جوانان ما در این دانشگاه 
میراث داران شهدا هستند، اظهار کرد: دانشگاه شهید 
س��تاری مورد افتخ��ار ملت ایران اس��ت و خداوند را 
ش��اکرم که توفی��ق حضور در جمع خانواده ش��هدا و 

جمع حاضر را دارم.
وی خطاب به دانش��جویان دانش��گاه ستاری ادامه 
داد: در روزهای ابتدایی جنگ یک رزمنده س��اده در 
بیابان ه��ای خوزس��تان بودم و فانتومی ک��ه از پایگاه 
دزفول بلند ش��د و ما از ش��وش آن را م��ی دیدیم و 
اکن��ون به عن��وان راوی صحبت می کن��م که جوانان 
بدانند که  ادامه دهنده چه مس��یری هس��تند و چه 

وظیفه ای دارند.
رئی��س مجلس اف��زود: عنایت خداوند اگ��ر بر این 
ق��رار گیرد که جمعی و ملت��ی را هدایت کند، در هر 
مشکلات و خطری او را به سمت حق و عدالت هدایت 
می کند. ببینید سنت های الهی چگونه است. نیروی 
هوایی زمان رژیم گذشته یک نیروی ویژه ای است که 
آمریکا روی آن س��رمایه گذاری کرد زیرا می خواست 
ای��ن مجموعه را طوری تربیت کن��د که در باور خود 
داش��ت اما به خاطر افراد مخلص همین نیروی هوایی 
اولین افسرانی می شوند که در مسیر انقلاب به میدان 

می آیند.
وی ادامه داد: در آغاز تهاجم دش��من در ش��هریور 

۵۹ انس��جام لازم وجود نداشت، سازمان رزم در سپاه 
ب��رای این چنین جنگی وجود نداش��ت. در دوره بنی 
صدر مشکلات زیادی وجود داشت و دشمن به کشور 
حمله کرد و ما به چشم خود دیدیم که چگونه نیروی 
هوایی جانفشانی کرد و جلوی نفوذ دشمن را گرفت. 
بیش��ترین نقش را نیروی هوای��ی در ابتدای جنگ بر 
عهده داش��ت. اگر نیروی هوایی نبود چه بسا دشمن 
از پل کرخه عبور می کرد و ورودی خوزستان را بسته 

بود.
قالیباف خاطرنشان کرد: همه تلاش دشمن این بود 
که جلوی صادرات نفت ما را بگیرد. دشمن امکانات و 
تجهیزات و سلاح های  شوروی و غرب را همزمان در 
اختیار داشت اما صادرات نفت ما تعطیل نشد و این از 

افتخارات نیروی هوایی ما است.

وی اف��زود: افس��ران نی��روی هوای��ی ما ب��ا ایثار و 
مجاهدت ماموریت های خ��ود را انجام دادند. قبل از 
عملیات خیبر پوش��ش هوایی را با ش��هید بابایی در 
قرارگاه نصرت هماهنگ کردیم. این اولین برخورد من 
با شهید بابایی بود. ما آنجا مرتب بمباران می شدیم و 
زمانی بمباران نمی شدیم که اف ۱۴ های ما پرواز می 
کردن��د و وقتی اف۱۴ ها منطق��ه را ترک می کردند، 

بمباران روی سر ما آغاز می شد.
رئیس مجلس ادامه داد: در س��ال ۶۴ که عملیاتی 
نب��ود، برخی فرماندهان قرعه کش��ی کرده بودند که 
ب��ه حج برون��د. قرار بود ب��ا آخرین پ��روار برویم و با 
اولین پرواز برگردیم. ش��هید بابایی هم گفت من جزو 
فرماندهانی هستم که اسم من از قرعه کشی برای حج 
درآمده است. ما هم خوش��حال شدیم که می توانیم 

ب��ا هم به حج برویم. یک��ی دو روز بعد وی گفت من 
منصرف ش��دم چون اینجا کار دارم. ش��هید سلیمانی 
می گفت انس��ان باید اول شهید بشود تا شهید بشود. 
خداون��د مقرر کرده بود که ش��هید بابایی در روز عید 
قربان شهید شود و تیر به گلوی این شهید بخورد. ما 

وارثان این چنین شهدایی هستیم.
قالیب��اف با تجلیل از مجاه��دت های نیروی هوایی 
ارت��ش در دروان دف��اع مقدس، اظهار ک��رد: نیروی 
هوایی وابسته ترین نیرو به آمریکا بود و حق باز کردن 
قطعات در ایران وجود نداش��ت و مستش��اران آنها را 
انجام م��ی دادند. واقعیت این بود ک��ه همه فکر می 
کردند نیروی هوایی به همین دلیل ادامه نمی یابد اما 
این نیرو  زنده نگه داش��ته شد و امروز »ما می توانیم« 
در نیروی هوایی ارتش معنابخشی شد و عینیت پیدا 
کرد. قدرت پهپادی امروز قابل مقایسه با دوران دفاع 

مقدس نیست.
وی ب��ا بیان اینکه نیروهای مس��لحی ک��ه با تکیه 
ب��ر مردم و باورهای الهی حرک��ت کند، موفق خواهد 
بود، گفت: امروز امید جهان اسلام به نیروهای مسلح 
کشورمان است. از خدا بخواهیم ما میراث خوار شهدا 
و رزمندگان نشویم بلکه میراث دار آنها شده و راه آنها 
را ادامه دهیم. باید با همان روحیه شهدا پیش برویم.
قالیباف در پایان گفت: خدای عرصه دفاع و امنیت، 
خدای اقتصاد، سیاس��ت و فرهنگ هم هس��ت و اگر 
امروز در این عرصه ها دچار اش��کال هستیم، باید به 
خودمان برگشته و نگاه کنیم که در باورها و گفتمان 
خود دچار مشکل هس��تیم. ایمان به باورهای الهی و 
تکی��ه به مردم موجب موفقیت می ش��ود. اگر در این 
مسیر حرکت کنیم می توانیم این مشکلات اقتصادی 

را حل کنیم و ثبات اقتصادی داشته باشیم.

قالیباف: خدای عرصه دفاع و امنیت، خدای اقتصاد هم هست
کنگره شهدای نیروی هوایی ارتش

  حلقه اول
لاس��تیک یا همان تایر خودرو مانند تعدادی 
از اقلام و کالاهای مصرفی روزمره در بازار ایران 
با دو نرخ به دس��ت مصرف  کنندگان می  رسد؛ 
لاستیک دولتی که بخشی از قیمت آن توسط 
دولت پرداخت می  شود و بقیه مبلغ را مصرف  
کنن��ده در هنگام خرید م��ی  پردازد و دیگری، 
لاس��تیک آزاد که هزینه تولید ی��ا واردات آن 
با دلار آزاد محاس��به ش��ده و با قیمتی بیشتر 
از لاس��تیک دولتی در بازار داخل کشور عرضه 
می  شود و جالب اینکه لاستیک خودرو هم در 
کنار کالاهایی مانند مرغ، تخم مرغ و غیره یک 
کالای سوبسیددار محس��وب شده و با شرایط 
خاص توس��ط مصرف  کنندگان قابل خریداری 

است.
کمبود لاس��تیک با نرخ دولتی در بازار باعث 
ش��ده که آگهی های خرید و فروش لاس��تیک 
خ��ارج از مس��یرهای قانون��ی رون��ق بگیرد به 
ط��وری ک��ه در ش��رایط کنون��ی بس��یاری از 
ش��هروندان متقاضی لاستیک دولتی با مشکل 
تهیه لاستیک مواجه شده و قیمت لاستیک در 
بازار غیرررسمی نیز با قیمت های بسیار بالایی 

عرضه می  شود.
در واقع، بر اس��اس گزارش های منتشر شده 
تولیدکنندگان از کاهش تولید لاستیک در بازار 
خبر می  دهند و فروشندگان نیز بر این عقیده 
هس��تند که لاس��تیک تولیدی برای فروش به 
دست آنها نمی رسد و در واقع موجودی ندارند، 
در حالی که مشتریان، لاستیک های مورد نیاز 
خ��ود را پلتفرم های مجازی و یا نمایندگی های 
فروش تهیه می کنند اما طی هفته های اخیر به 
نظر می رسد که عرضه ای نه در نمایندگی های 
ف��روش و ن��ه در پلتفرم های مج��ازی صورت 

نمی گیرد.
بر اساس گزارش های مردمی که خبرنگاران از 
جزئیات آن مطلع نشده اند گویا نمایندگی های 
ف��روش ادعا م��ی  کنند که در ش��رایط کنونی 
لاستیک موجود نیست و آنها نیز سفارش داده 
اند اما لاس��تیک به دستش��ان نرسیده است و 
اینگونه از عرضه لاستیک به رانندگان موردنیاز 

طفره می روند.
  حلقه دوم

س��خنگوی انجمن تایرسازان کش��ور درباره 
ح��ذف عرض��ه دو حلقه لاس��تیک و تأثیر آن 
بر آرامش ب��ازار معتقد اس��ت: آرامش بازار به 
تعداد عرضه حلقه لاس��تیک وابس��ته نیس��ت 

بلکه مس��ئله جای دیگری است؛ اقتصاد کشور 
موجب به وجود آمدن مشکلاتی شده است.

"مصطفی تنها" با اشاره به اینکه خوشبختانه 

ب��ه دلی��ل افزایش تولی��د مش��کلی در عرضه 
لاس��تیک ها نداریم افزود: اما تعداد فروش به 
دس��ت نمایندگی هاس��ت که آنها هم مطابق با 

ابلاغیه  ه��ای دریافتی در تع��داد مجاز فروش 
حلقه لاستیک، آن را در اختیار متقاضیان قرار 
می دهند، لذا نبود محدودیت در فروش به نفع 

نمایندگی ها خواهد بود چراکه باید ۸۰ درصد 
از اقلام در اختیار داش��ته را به  فروش برسانند 
تا مجوز خرید مجدد برای آنها صادر ش��ود، در 
نتیجه هرچه س��ریع  تر بتوانند لاس��تیک های 
خود را بفروشند و علاوه  بر گردش مالی بیشتر، 
سرمایه ای که برای کار گذاشته اند سود خواهد 

داشت.
وی درب��اره مش��کلاتی ک��ه س��امانه ثب��ت 
لاس��تیک دارد اضاف��ه ک��رد: در ح��ال حاضر 
فروشندگان هنگامی که کالایی را می  فروشند 
بای��د بلافاصل��ه آن را در سیس��تم ثبت کنند؛ 
نمایندگان م��ا در خصوص کُن��د عمل کردن 
سیستم در تأیید شماره شاسی و هویت مالک 
بس��یار شاکی هس��تند چرا که با تأخیر زیاد و 
حتی قطعی سیس��تم مواجه می شوند که این 
موض��وع نتیجه ای ج��ز ش��لوغی نمایندگی ها 
نخواهد داش��ت و این شلوغی ها باعث به ستوه 

آمدن خریدار و فروشنده خواهد شد.
تنها تاکید کرد: اگر سیس��تم فروش به  گونه  
ای طراحی ش��ود که به جای فروش��نده، خود 
خری��دار اطلاع��ات را وارد سیس��تم کند، تنها 

مشکل از فروشنده به خریدار و متقاضی انتقال 
داده  می ش��ود لذا برطرف ش��دن این مشکل 
فقط با رفع زیرساخت های سیستم امکان پذیر 
است زیرا زیرساخت های فعلی سامانه متأسفانه 
پاسخگو نیس��ت و انتقال آن به خریداران این 
نگران��ی را مج��دداً در فروش��ندگان به وجود 
خواهد آورد که پول آنها را چه  کس��ی پرداخت 

خواهد کرد!
  حلقه آخر

برخی از رانن��دگان و صاحبان خودروها می 
گویند چندین ماه اس��ت که لاس��تیک دولتی 
عرضه نمی شود و با اینکه بسیاری از شهروندان 
به دلیل مش��کلات معیش��تی، ق��درت خرید 
لاستیک خودرو را به قیمت آزاد از بازار ندارند 
اما مدتهاست که ش��رکت های ذیربط به مردم 
لاس��تیک عرضه نمی کنند ی��ا به صورت کاملًا 
قطره چکانی و یا فقط برای خودروهای خاص 

عرضه می شود.
برخ��ی دیگر از متقاضیان تایر نیز می گویند 
شرکت ها فقط فروش اینترنتی دارند و وقتی به 
س��ایت مربوطه مراجعه می شود لاستیک شارژ 
نمی  ش��ود لذا می توان گفت قیمت لاس��تیک 
دولتی با لاس��تیک قیم��ت آزاد در بازار تقریباً 
اختلاف قیمت دو برابری و یا حتی بیشتر دارد 
و این امر، بر حساسیت بازار لاستیک خودرویی 

افزوده است.
طبق اظهارات فعالان صنعت لاس��تیک، در 
ماههای گذش��ته تولید لاستیک به علت برخی 
مشکلات در تأمین ارز برای واردات مواد اولیه 
با مشکل مواجه ش��ده و حتی مدیرکل صنایع 
ش��یمیایی و پلیمری وزارت صمت اعلام کرده 
که با پیگیری های انجام شده و همکاری بانک 
مرکزی ، مشکل تامین ارز مورد نیاز برای خرید 
مواد اولیه تولید لاس��تیک برطرف ش��ده است 
بنابراین دلیل و ریش��ه اول کمبود لاستیک در 
بازار را باید به مش��کلات ارزی مرتبط دانست 
و طبیعت��اً ب��ا ع��دم تأمین مالی ای��ن صنعت، 

مشکلات تولید رخ خواهد داد.
بدی��ن ترتیب و ب��ه اعتقاد کارشناس��ان این 
حوزه، س��امانه فروش لاس��تیک گزینه مهم و 
پرُ ایرادی اس��ت که باید برای رفع مش��کلات 
آن اقدامات ج��دی انجام گیرد که در این بین 
نه نمایندگی ها و نه خریداران متضرر نشوند و 
بتوانند به خیال آسوده و دور از تنش، تایرهای 
م��ورد نیاز خود را تهیه ک��رده و در خیابانها و 

جاده ها در حرکت باشند.

 سرعت غیرمجاز 
تایر دولتی!

آشفتگی در بازار لاستیک دولتی و گلایه رانندگان 
از زیرساخت های ضعیف عرضه آن به روایت 

"عصرآزادی"

عصرآزادی/ شهرام صادق زاده 

این روزها بازار خرید لاس�تیک به اندازه خودِ بازار خودرو شرایط عجیب و غریبی را تجربه 
می  کند به طوری که خرید تایر با قیمت دولتی کار س�اده ای نیست و از قرار معلوم، افرادی 
هستند که با دریافت چند صد هزار تومان ثبت نام لاستیک دولتی انجام می  دهند و حواله 
صادر می  کنند. در حقیقت، با نحوه عرضه تایر به شکل فعلی و اعتراض متقاضیان لاستیک، 
به نظر می  رسد باید نظارت بیشتری روی روند عرضه لاستیک با قیمت دولتی صورت گیرد 

زیرا گلایه رانندگان خودروهای سبک و سنگین از این وضعیت افزایش یافته است.

متولیان وزارت صمت در این گیر و دار معتقدند که عرضه لاس�تیک دولتی و برطرف کردن 
مش�کلات این حوزه با تدابی�ر آنها در حال انجام بوده و با افزای�ش تولید و واردات، چالش 
کمبود رینگ های ۱۳ و ۱۴ در حال برطرف شدن است اما اینکه متقاضیان لاستیک همچنان 
در زمینه س�امانه فروش تایر گلایه داشته و هر روز عصبانی تر می شوند نشان می دهد که 
فرآیند عرضه لاستیک به شیوه فعلی نیاز به بازنگری و برنامه  ریزی دقیق دارد و باید بدون 

حرکت لاک پشُتی به مدد رانندگان شتافت...

یک فعال صنعت 
تایرسازان کشور 

می گوید سیستمی 
بودن عرضه لاستیک 

برای صنف تایر 
فروش مشکل ایجاد 
کرده و زیرساخت 

های فعلی پاسخگوی 
عرضه آنلاین 

نیست!

فرزند آیت الله طالقانی درگذشت
مهدی طالقانی فرزند آیت الله س�یدمحمود 
بیم�اری  دوره ای  تحم�ل  از  پ�س  طالقان�ی 

درگذشت.
به گزارش ایس��نا، س��یدمهدی عایی طالقانی، 
ب��ه علت بیم��اری ریوی - تنفس��ی در آی. س��ی.

یو بیمارس��تان خاتم الانبیاء تهران، درگذش��ت. او 
متولد ۱۳۲۹ و از زندانیان دوران مبارزه با حکومت 
پهل��وی بود که در س��ه دهه اخیر، ب��ه بازنمایی و 

تبیین افکار و آراء پدر پرداخت.

بررسی بودجه ۱۴۰۳

مجوز مجلس به شهرداری ها برای انتشار 3۰ همت 
اوراق مالی اسلامی

نماین�دگان مجل�س ش�ورای اس�لامی در مصوبه ای به ش�هرداری های کش�ور و 
سازمان های وابس�ته به آن مجوز انتشار ۳۰ هزار میلیارد تومان اوراق مالی اسلامی 

ریالی دادند.
به گزارش ایسنا، نمایندگان مجلس شورای اسامی در جلسه علنی و در جریان بررسی بخش 

درآمدی لایحه بودجه ۱۴۰۳، جزء یک بند »ب« تبصره یک این لایحه را تصویب کردند.
ب- به شهرداری های کشور و سازمان های وابسته به آنها اجازه داده می شود:

۱- تا سقف ۳۰۰ هزار میلیارد ریال اوراق مالی اسامی ریالی منتشر کند. تضمین بازپرداخت 
اصل و س��ود این اوراق برای طرح های قطار شهری و حمل و نقل شهری به نسبت ۵۰ درصد 

دولت و ۵۰ درصد شهرداری ها صورت می گیرد.

کنگره شهدای نیروی هوایی ارتش

وزیر دفاع: همافران در مسیر قدرت افزایی و 
امنیت سازی هستند

وزیر دفاع و پش�تیبانی نیروهای مسلح در 
آستانه برگزاری کنگره شهدای نیروی هوایی 

ارتش، پیامی صادر کرد.
به گزارش ایسنا، در متن پیام امیر سرتیپ محمدرضا 
آش��تیانی به کنگره ش��هدای نی��روی هوایی ارتش 
می خوانیم: »بس��م الله الرحمن الرحیم. وَلا تحَسَ��بَنَّ 
ِّهِم  ِ أمَواتاً بلَ أحَیاءٌ عِندَ رَب الَّذینَ قُتِلوا فی سَ��بیلِ اللهَّ

یرُزَقونَ آل عمران۱۶۹ 
نیروی هوایی الهی س��رفراز و مقتدر ارتش جمهوری اس��امی ایران در تمامی سال های پس از 
پیروزی انقاب ش��کوهمند اسامی ایران ودر بزنگاه های تاریخی  و حساس کشور به مثابه بازویی 
قدرتمند، زمان ش��ناس و حاضر در صحنه عمل نموده است.بیعت تاریخی همافران نیروی هوایی 
ارتش با بنیانگذار کبیر انقاب اسامی حضرت امام خمینی)ره( پیش از پیروزی انقاب اسامی، 
اج��رای عملیات بزرگ کمان نود و نه تنها یک روز پس از تهاجم عراق به خاک ایران بلکه حضور 
چش��مگیر و مستمر در هشت سال دفاع مقدس، کمک به کشور و یاری رساندن به مردم آسیب 
دیده در بحران هایی همانند سیل، زلزله و همچنین انجام عملیات رزمی و پشتیبانی در مبارزه با 
تروریس��ت های تکفیری داعش و دفاع از حریم و آستان ولایت، تنها بخشی از برگ های زرین از 
کارنامه درخشان این آسمان دلان بلند نظر است که به دست کارکنان توانا، ولایت مدار و شجاع 
این نیرو در راه اعتای آرمان های مقدس جمهوری اسامی ایران و اجرای فرامین فرماندهی معظم 
کل قوا)مد ظله العالی( صورت گرفته است  و در این مسیر نورانی شهدای شجاع و بلند آوازه و نامدار 
نیروی هوایی همچون ستاره های درخشان، نورانی بخش مسیرهای پیش رو در مسیر قدرت افزایی 
و امنیت سازی هستند.اینجانب ضمن گرامی داشت یاد و خاطره همه شهیدان دفاع مقدس به ویژه 
شهیدان سربلند نیروی هوایی ارتش جمهوری اسامی ایران و ادای احترام به ساحت خانواده مکرم 
آنان، از برگزار کنندگان این کنگره ارزشمند برای پاسداشت شهداء عظیم الشأن تشکر می کنم و 

برای همه دست اندرکاران این امر مقدس از خداوند بزرگ توفیقات روزافزون مسئلت دارم.«

خبر

معاون اول رئیس جمهور و دبیر کل سازمان ملل متحد در حاشیه 
اجلاس سران کشورهای عضو جنبش عدم تعهد با یکدیگر دیدار 
و درباره مس�ائل مهم منطقه ای از جمله وقایع اخیر غزه گفت وگو 

و تبادل نظر کردند.
به گزارش ایس��نا، محمد مخبر در دیدار آنتونی گوترش با بیان این که 
»آن چه امروز در غزه ب��ر علیه مردم مظلوم این منطقه می گذرد، موجب 
رنجش همه انس��ان های آزاده و وجدان های بیدار ش��ده اس��ت«، افزود: 
بمباران وحش��یانه و بی امان مناطق مس��کونی و غی��ر نظامی، به خاک و 
خون کشیدن هزاران زن و کودک بیگناه و پس از آن ممانعت از هرگونه 

امدادرسانی به این منطقه جنایتی است که تاکنون سابقه نداشته است.
وی ب��ا تقدیر از مواضع دبیرکل س��ازمان ملل در قب��ال جنایات رژیم 

صهیونیستی در غزه، به نگرانی جدی کشورهای منطقه از گسترش دامنه 
جنگ در صورت عدم توقف جنایتگری صهیونیس��تها اشاره کرد و افزود: 
این وقایع تلخ و تاس��ف بار موجب جریحه دار شدن احساسات ملت های 
جهان ش��ده و امروز انتظ��ار از مجامع بین المللی نق��ش آفرینی موثر و 
مشارکت فعال تر برای توقف جنایات در غزه است. وی با تاکید بر این که 
»رژیم غاصب صهیونیس��تی به گواه همه دبیران کل سازمان ملل به هیچ 
یک از قوانین و معاهدات بین المللی خصوصا توقف ش��هرک س��ازی ها 
پایبند نبوده«، افزود: از همین منظر جمهوری اسامی راهکار دو دولتی را 
راهکار حل مسئله فلسطین نمی داند بلکه معتقد است بدون آنکه دیگران 
بخواهند برای این ملت تصمیم بگیرند مراجعه به آرای عمومی همه مردم 
فلس��طین برای تعیین حق سرنوشت شان، تنها راه حل دموکراتیک این 
مس��ئله است. معاون اول رئیس جمهور همچنین ساز و کار ناعادلانه حق 
وتو را موجب تضعیف جایگاه س��ازمان ملل خواند و گفت: اگر چنین حق 
ناعادلانه ای وجود نداشت امروز بواسطه وتو قطعنامه های شورای امنیت 
از س��وی آمریکا بس��یاری از زنان و کودکان فلس��طین به خاک و خون 
کش��یده نمی ش��دند.وی افزود: بازنگری در این زمینه و اصاح این رویه 
ضرورت اساسی دارد. دبیر کل سازمان ملل نیز در این دیدار اوضاع کنونی 
در غزه را بس��یار غم بار و دراماتیک توصیف کرد و با بیان اینکه وضعیت 

بحران��ی این منطق��ه بلحاظ حجم تخریب و میزان کش��تار غیر نظامیان 
نس��بت به همه بحران های گذشته در دوران مسئولیتش در سازمان ملل 
بی سابقه بوده است، افزود: ما با همه آنچه در توان داریم در تاش هستیم 
تا کمکهای بش��ر دوس��تانه را به دست مردم غزه برس��انیم اما متاسفانه 

بمباران بی وقفه مانع اصلی در روند کمک رسانی به این منطقه است.
گوترش همچنین با اشاره به تبعات گسترش دامنه بحران به دیگر نقاط 
منطق��ه از جمله تهدید امنیت آبراهه ه��ای بین المللی گفت: ما متعهد به 

استفاده از همه ظرفیت های موجود برای توقف جنایات در غزه هستیم.
دبیر کل سازمان ملل در ادامه ضمن محکومیت اقدام اسرائیل در توسعه 
ش��هرک سازی در کرانه باختری گفت: بسیاری بر این باورند که اسرائیل 
بدنبال تس��لط بر نوار غزه اس��ت درحالیکه به عقیده ما آنها بدنبال سلطه 
کام��ل بر کرانه باختری و تخلیه غیر قانونی س��اکنان این منطقه از خانه 
و کاش��انه شان هس��تند که تحقق چنین طرحی موجب بحران بی پایان 
و افزای��ش جنگ و درگیری دائمی در س��رزمین های فلس��طینی خواهد 
ش��د.گوترش با اش��اره به اینکه به زعم وی حم��ات حماس نیز غیرقابل 
قبول بوده و وی آن را نیز محکوم کرده اما معتقد است تنبیه یا مجازات 
جمعی قابل قبول نیست و در این زمینه سازمان ملل با از دست دادن ۵۲ 

نفر از کارکنان خود نیز سهیم است.

دیدار مهم معاون اول رئیس جمهور و دبیرکل سازمان ملل
مخبر: جنایات صهیونیست ها باید متوقف شود
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صمد حسن زاده رئیس اتاق بازرگانی ایران شد
عصرآزادی / س�رویس اقتصادی: 
در جری�ان برگزاری انتخابات مجدد 
ریاس�ت اتاق بازرگانی، صمد حسن 
زاده رئیس اتاق بازرگانی ایران شد.

عصرآزادی - روز یکش��نبه اول بهمن 
ماه انتخابات مجدد ریاست اتاق بازرگانی 
هیئ��ت  در هش��تمین جلس��ه  ای��ران 
نمایندگان دور دهم ات��اق ایران، بعد از 

هفت ماه اختلاف دولت و بخش خصوصی بر سر انتخابات دور دهم اتاق، برگزار شد.
در جریان برگزاری این انتخابات از بین 2۱ نفر داوطلب تایید صلاحیت شده، ۱۷ نفر 
انصراف دادند و در نهایت کاندیدهای نهایی صمد حس��ن زاده، احد عظیم زاده، مجتبی 
غیابی و فرج الله معماری بودند که رقابت برای کرس��ی ریاس��ت اتاق بازرگانی ایران بین 

آن ها انجام شد.
در نهایت صمد حس��ن زاده  با کس��ب 2۰۸  رای به عنوان رئیس اتاق بازرگانی ایران 

در دور دهم انتخاب شد.
در ای��ن انتخاب��ات از ۴۹۸ عضو هیئت نمایندگان ، ۴۱۳ نف��ر رای دادند. از بین چهار 
کاندید صمد حسن زاده 2۰۸ رای، فرج الله معماری ۱۸۱ رای، احد عظیم زاده ۱۵ رای 

و مجتبی غیابی پنج رای کسب کردند و سه رای نیز باطله بود.
ب��ا توجه به اینکه صمد حس��ن زاده پیش از این عضو هیئت رئیس��ه ب��ود ، در ادامه 

انتخابات دیگری برای عضو جایگزین او در هیئت رئیسه برگزار خواهد شد.
در ادامه محس��ن بهرامی ارض اقدس، حس��ین پیرموذن، محم��ود تولائی، علی اکبر 
عبدالملکی، خورش��ید گزدرازی به عنوان کاندیدهای کرس��ی عضو هیئت رئیس��ه اتاق 
بازرگان��ی ایران، برنامه های خود را ارائه می کنند که البته با انصراف بهرامی ارض اقدس 

به نفع پیر موذن ، رقابت بین چهار کاندیدا در جریان است.

حضور بانک سینا در نخستین رویداد توسعه 
فناوری های نوین احسان و نیکوکاری

و  بانک  عص�رآزادی/ س�رویس 
بیمه:  بانک س�ینا با هدف حمایت 
از توسعه اشتغال و توانمندسازی 
مددجوی�ان کمیت�ه ام�داد ام�ام 
آخری�ت  ارائ�ه  و  خمین�ی)ره( 
اقدامات خود در حوزه تس�هیلات 
روی�داد  نخس�تین  در  حمایت�ی، 
توس�عه فناوری های نوین احسان 

و نیکوکاری حضور یافت.
عص��رآزادی- نوید حیدرپ��ور، این بانک از طریق به کارگی��ری فناوری های نوین 
در جه��ت ارائه خدمات و محصولات نوآورانه و فناورانه با رویکرد ایجاد اش��تغال و 
توانمندس��ازی مددجویان کمیته امداد و فراگیری مالی به ویژه برای اقشار نیازمند 
در مناطق کم برخوردار کش��ور، با پرپایی غرفه در بخش نمایش��گاهی این رویداد، 
پذیرای صاحبان ایده های برتر در حوزه فناوری خیر و احسان و افراد علاقه مند در 

این زمینه است.
گفتنی اس��ت نخس��تین رویداد توسعه فناوری های نوین احس��ان و نیکوکاری با 
هدف کمک به کاهش فقر در گروه های هدف مددجویی و دیگر نیازمندان جامعه از 
طریق ارائه دستاورد های فن آورانه، محصولات دانش بنیان، توانمندی ها و فرصت های 
سرمایه گذاری در حوزه کس��ب وکار های مجازی و دیجیتال مرتبط با مدیریت امور 
خیر، احس��ان و نیکوکاری در بخش های کارگاهی و نمایشگاهی از تاریخ ۳۰ دیماه 
ت��ا اول بهمن ماه س��ال جاری به میزبان��ی کمیته امداد امام خمین��ی)ره( در حال 

برگزاری است.

نشست مشترك بیمه دانا و صندوق بازنشستگی فولاد 
استان گیلان

و  بانک  عص�رآزادی/ س�رویس 
بیمه: نشس�ت مش�ترک مدیران 
و مس�وولان بیمه دان�ا با صندوق 
بازنشس�تگی فولاد استان گیلان 
به منظور توس�عه روابط دوجانبه، 
بررسی و رفع دغدغه های بیمه ای 
ای�ن بیمه گ�ذار، در ش�هر رودبار 

برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی بیمه دانا، در این جلس��ه که روز چهارش��نبه اول آذرماه 
امس��ال با حضور دکتر محمدحسن تدینی مدیر بیمه های درمان، حسن محمدیان 
گورجی رئیس ش��عبه رش��ت و دکتر مهرداد امامی فر پزش��ک معتمد این شعبه از 
یک س��و و چند تن از مدیران و مسوولان صندوق بازنشستگی فولاد استان گیان 
از س��وی دیگر برگزار ش��د، بر تقویت و گسترش مناسبات بیمه ای فی مابین تاکید 

شد.
در این نشست، ضمن تشکر و قدردانی از نحوه خدمت رسانی بیمه دانا به صندوق 
بازنشس��تگی فولاد اس��تان گیان، ضرورت افزایش مراک��ز درمانی طرف قرارداد با 
هدف بهبود و گسترش خدمات درمانی، به ویژه در استان های قزوین و زنجان مورد 

بررسی و تاکید قرار گرفت.
گفتنی است: صندوق بازنشستگی فولاد استان گیان حدود چهار هزار بازنشسته 

دارد که همگی تحت پوشش خدمات درمانی شرکت بیمه دانا قرار دارند.

پیام تسلیت مدیرعامل بانک سینا به مناسبت درگذشت 
مدیرعامل بانک ملت

عصرآزادی/ سرویس 
بانک و بیمه:  غلامرضا 
فتحعل�ی، مدیرعام�ل 
پیامی  بانک س�ینا در 
ناگهان�ی  درگذش�ت 
دولت آب�ادی،  رض�ا 
بانک  فقید  مدیرعامل 

ملت را تسلیت گفت.
نوی��د  عص��رآزادی- 

حیدرپور
متن پیام به شرح زیر است:

ِّکِ راضِیَهً مَرْضِیَّهً فَادْخُلیِ فیِ عِبادِی وَ  »یا أیََّتُهَا النَّفْ��سُ المُْطْمَئِنَّهُ ارْجِعِی إلِی رَب
ادْخُلیِ جَنَّتِی«

درگذشت دوست و برادر گران قدر، رضا دولت آبادی، مدیرعامل بانک ملت موجب 
تأسف و تأثر عمیق اینجانب شد.

آن مرح��وم از مدیران تأثیرگذار و پرتجربه در عرصه اقتصادی و بانکی بود که در 
دوران مسئولیت خود، با اقدامات شایسته و تاش های ارزنده، ثمرات ارزشمندی در 
امور اقتصادی کشور بر جای گذاشت. مسئولیت پذیری مجدانه و اهتمام مشفقانه از 
خصلت های فراموش نش��دنی مرحوم دولت آبادی است که در خاطر همگان جاودانه 
خواه��د ماند. اینجانب با کمال تأس��ف و تأث��ر این مصیبت را ب��ه خانواده محترم 
ایش��ان و شبکه بانکی کشور تسلیت عرض نموده، از درگاه خداوند متعال برای آن 
عزیز از دس��ت رفته غفران و علو درجات و برای خانواده محترم آن مرحوم و دیگر 

بازماندگان ایشان، صبر و اجر مسئلت دارم.

عصرآزادی/ س�رویس اقتصادی: نشست 
و  بازنشس�تگی  کارگ�ری،  ه�ای  نش�کل 
رابطین اموراعضای خانه کارگر آذربایجان 
شرقی با هدف بررسی مسائل کلان جامعه 
کارگری و بازنشس�تگی با حضور روح الله 
متفکرآزاد نماینده مردم تبریز، آذرشهر و 

اسکو برگزار شد.
دبیر اجرایی خانه کارگر آذربایجان شرقی در 
آغ��از این گردهمایی به فعالیت ش��ورای برنامه 
ریزی و سیاستگذاری این نهاد صنفی در استان 
اشاره کرد و گفت: این شورا که با حضور ۳۶ نفر 
از فعالان کارگری و بازنشس��تگی به طور مداوم 
تشکیل می شود در آستانه برگزاری دوازدهمین 
دوره انتخابات مجلس شورای اسامی در لبیک 
به ندای رهبری اهم فعالیت های خود را در این 
ح��وزه متمرکز کرده و معتقد اس��ت کارگران و 
بازنشستگان نقش مهمی را در انتخابات دارند و 
بدی��ن لحاظ از چهره هایی که در جهت دفاع از 
منافع صنفی این قشر با برنامه مشخص صادقانه 
وارد میدان ش��وند و خود را متعهد به پیگیری 

خواسته های آنان نمایند حمایت خواهد کرد.
کری��م صادق زاده تبریزی با اش��اره به برخی 
مش��کات جامعه کارگری و بازنشستگی اشاره 
ک��رد و اف��زود: ع��دم افزایش حق��وق کارگران 
بازنشس��ته بر اساس ماده ۹۶ تامین اجتماعی و 
کارگران شاغل بر اساس ماده ۴۱ قانون کار که 
امس��ال بدون در نظر گرفتن تورم ۴۷ درصدی 
اعامی تنها با افزایش حقوق حدود ۲۰ درصدی 
به اجرا در آمد سفره کارگران و بازنشستگان را 

خالی تر از گذشته کرد.
وی - در حالی که س��خنانش با تش��ویق پی 
در پی ش��رکت کنندگان نشس��ت نشکل های 

کارگری، بازنشس��تگی همراه ش��ده ب��ود - به 
برخی م��واد ضدکارگری برنامه هفتم توس��عه 
اش��اره ک��رد و ادامه داد: رویک��ردی که در این 
زمینه از جمله در مورد افزایش سن بازنشستگی 
مشاهده کردیم به خوبی آسیب های چندی را 
به این قش��ر وارد خواهد ک��رد و انتظار ما این 
اس��ت مجل��س با اصاحی��ه های ف��وری برای 
جلوگی��ری از ب��روز بحران های آت��ی کارگری  

پیشقدم شود.
دبیر اجرای��ی خانه کارگر آذربایجان ش��رقی 
با ارایه گزارش��ی از وضعیت برخ��ی واحدهای 
تولی��دی وخدماتی بحرانی اس��تان اضافه کرد: 
چندین واحد تولیدی از جمله چینی بهداشتی 

آه��ن  راه  ش��رکت  س��ازان،  بلبرین��گ  ارس، 
رع��د تبری��ز، مربیان حق التدریس ش��هرداری 
تبری��ز، خودرو اکیا و غیره همچنان با مش��کل 
مواجه هس��تند ک��ه در خص��وص وضعیت این 
واحدها، راهکارهای اجرایی رفع مش��کات آنها 
گزارش جامعی از س��وی خانه کارگر و شورای 
سیاس��تگذاری و برنامه ریزی تهیه شده که به 
ص��ورت مکتوب ب��ه دکتر متفک��ر آزاد نماینده 
مردم تبریز، آذرش��هر و اس��کو در مجلس ارائه 
و آن را در راس��تای رفع مش��کات کارگران و 

احیای تولید پیگیری خواهیم نمود.
صادق زاده تبریزی با قدردانی از مصوبه اخیر 
مجلس شورای اسامی مبنی بر تخصیص ۱۷۰ 

همت برای متناسب سازی حقوق بازنشستگان 
در کمیس��یون تلفیق که با پیگیری های جدی 
دکتر متفکر آزاد و تش��کل ه��ای صنفی انجام 
پذیرفت اظهار داش��ت: ج��دای از تصویب، لازم 
اس��ت نماین��دگان مجل��س بر اج��رای صحیح 
مصوب��ات از جمل��ه نح��وه تخصی��ص بودج��ه 
متناس��ب سازی نظارت دقیق صورت بگیرد که 

انتظار ما هم همین است.
دبیر اجرایی خانه کارگر آذربایجان ش��رقی به 
بدهی کان دولت به تامین اجتماعی اشاره کرد 
و یادآور شد: از نمایندگان مجلس انتظار داریم 
برای رفع دیون و بدهی دولت به سازمان تامین 
اجتماعی ک��ه هر روز بر س��قف آن افزوده می 
ش��ود توجه جدی کرده و  با تعیین منابع لازم 

مالی چاره ای اساسی برای آن اتخاذ نمایند.
وی، اهمیت بحث حقوق و دس��تمزد کارگران 
و بازنشس��تگان را ی��ادآور ش��د و اظه��ار کرد: 
متاسفانه انتظارات این قشر در تعیین دستمزد 
س��ال جاری به هیچوجه درس��ت تامین نش��د 
لذا انتظ��ار داریم حداقل، در تعیین دس��تمزد 
س��ال ۱۴۰۳ مطابق قانون و ب��ا در نظرگرفتن 
تورم واقعی و س��ید معیش��ت کارگری، افزایش 
دس��تمزد اعمال شود هرچند مابه التفاوت ها از 

سال های قبل نیز بر زمین مانده است.
در ادامه این جلس��ه، نقطه نظرات نمایندگان 
تش��کل های کارگری و بازنشس��تگی در حوزه 
ه��ای مختلف و بیان مش��کات این قش��ر در 
زمین��ه درمانی، بیمه تکمیل��ی، افزایش حقوق، 
مفاد ضدکارگری برنامه هفتم توس��عه با متفکر 
آزاد نماین��ده مردم تبریز، آذرش��هر و اس��کو و 
عضو هیأت رئیسه مجلس شورای اسامی مورد 

بررسی قرار گرفت.

عص�رآزادی/ س�رویس ش�هری: 
بی�ش از یکهزار و ۴۰۰ کارگر پاکبان 
ش�هردار تبریز با حذف ۲۷ شرکت 
پیمانکار از قرارداد کار ش�رکتی به 

تامین نیرو، تبدیل وضعیت شدند.
نماین��ده پاکبان��ان ش��هرداری تبریز 
در گفتگو ب��ا خبرن��گاران گفت: حدود 
یکه��زار و ۴۰۰ کارگر خدماتی و پاکبان 
ش��هرداری تبری��ز از ابت��دای بهمن ماه 
۱۴۰۲ با تصمیم شهردار و لایحه شورای 
ش��هر مش��مول طرح تبدیل وضعیت از 
قرارداد کار شرکتی به تامین نیرو شده و 
طی آن ۲۷ شرکت پیمانکاری از بخش 

خدمات و تنظیف حذف شدند.
"غامعلی صفری" افزود: با پیش��نهاد 
ش��هردار و موافقت اعضای شورای شهر 
در اردیبهش��ت ماه س��ال جاری حدود 
۱۲۰ ش��رکت پیمانکار با ۳ هزار کارگر 
از مجموعه فضای س��بز کانشهر تبریز 
کنار گذاشته شدند که در ادامه با اتمام 
قرارداد س��ه  ساله ۲۷ ش��رکت پیمانکار 
بخ��ش خدم��ات، از اول بهمن ماه همه 
کارگ��ران واحد خدماتی )تنظیف( نیز با 
یک شرکت واحد قرارداد خواهند بست 

که خود کارگران ۶۰ درصد س��هامداری 
آن را برعهده خواهند داشت.

به گفته وی، با تصویب طرح ارائه شده 
از طرف یعقوب هوشیار - شهردار تبریز 
- بخش تنظیف ش��هرداری کانش��هر 
تبری��ز همانند کارگران فضای س��بز به 
ص��ورت مناقصه قانونی به یک ش��رکت 

تعاونی واگذار شدند.
صف��ری اضاف��ه ک��رد: در نتیجه این 
واگ��ذاری، بخش خدم��ات و تنظیف به 
نیروهای شرکتی به صورت یک شرکت 
ب��ا س��هامداری ۶۰ درص��دی نیروهای 
کارگ��ری و ۴۰ درص��دی ش��هرداری و 

سازمان مدیریت پسماند خواهد بود.

وی با بیان اینکه با حذف همه شرکت 
های پیمانکاری که هیچ نقش��ی در کار 
نداشتند همه عواید آن به خود کارگران 
ش��هرداری تبری��ز برمی گ��ردد، درباره 
مزای��ای این طرح یادآور ش��د: دریافت 
مزایای اضافه کاری ثابت، واریز ۴ درصد 
حق س��ختی و زیان آوری کار پاکبانان، 

بهره  مندی از تس��هیات بانکی و بیمه 
تکمیلی مشترک، دریافت مزایای عرفی، 
مناس��بتی و تامین امنیت شغلی بخش 

کمی از مزایای آن است.
صفری با بیان اینکه سوابق این یکهزار 
و ۴۰۰ کارگر که تبدیل وضعیت شده اند 
به ص��ورت میانگین از ۱۵ تا ۲۰ س��ال 
اس��ت تاکید کرد: با حذف پیمانکاران از 
واحد تنظیف و فضای س��بز ش��هرداری 
تبریز، عماً دس��ت واس��طه ها از سفره 
کارگران کنار گذاش��ته شده و در نتیجه 
آن، بخش زیادی از نگرانی های ش��غلی 

آنها کاسته شده است.
این کارگر ب��ا تاکید بر اینکه توجه به 
خواس��ته های ب��ه  حق کارگ��ران که در 
زمره محروم  ترین اقشار جامعه کارگری 
هستند، همواره باید در اولویت مسئولان 
باشد خاطرنش��ان کرد: تبدیل وضعیت 
کارگ��ران تنظی��ف ش��هرداری تبریز با 
تاش مس��تمر اعضای ش��ورای شهر و 
ش��هردار تبریز و در نهایت پیگیری ۱۲ 
ساله نمایندگان کارگری به نتیجه رسید 
و در این خصوص از آنها کمال تش��کر و 

قدردانی را داریم.

نماینده پاکبانان شهرداری تبریز از حذف ۲۷ پیمانکار دیگر از بدنه شهرداری این شهر خبر داد؛
تبدیل وضعیت یکهزار و ۴۰۰ کارگر شهری در تبریز

غلامعلی صفری: با حذف پیمانکاران از واحد تنظیف و فضای سبز دست واسطه ها از سفره کارگران کنار گذاشته می شود

رفع مواد ضدکارگری برنامه هفتم توسعه را فراموش نکنید
کارگران و بازنشستگان از کسانی برای انتخابات مجلس حمایت می کنند که خود را متعهد به پیگیری خواسته های آنان می کنند

درخواست دبیر اجرایی خانه کارگر آذربایجان شرقی از نمایندگان مجلس؛

از ابتدای امسال تا پایان آذرماه ثبت شد؛

رشد ۱63 درصدی پرداخت تسهیلات ودیعه توسط بانک مسکن
پیام تسلیت مدیرعامل بانک صادرات ایران در پی درگذشت 

مدیرعامل بانک ملت
پرداخت تسهیلات ودیعه مسکن توسط بانک مسکن 
از رش�د ۱۶۳ درصدی برخوردار ش�ده و هش�ت هزار و 
۱۹۶ میلیارد ریال تس�هیلات ودیعه مس�کن در ۹ ماهه 
ابتدایی امسال توس�ط این بانک به متقاضیان پرداخت 

شده است.
به گزارش ایرنا از وزارت راه و شهرسازی، بانک مسکن تا پایان 
آذر ماه امس��ال تعداد ۱۴ هزار و ۷۱۳ فقره تس��هیات ودیعه 
مسکن به میزان هشت هزار و ۱۹۶ میلیارد ریال پرداخت کرده 

است که از نظر مبلغ نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۱۶۳ درصد رشد داشته است.
بیشتر تسهیات پرداختی در این بخش مربوط به پرداخت تسهیات قرض الحسنه ودیعه مسکن است 
که در چارچوب ضوابط تعیین ش��ده در قانون بودجه به مددجویان معرفی ش��ده از س��وی کمیته  امداد 

امام خمینی )ره( و سازمان بهزیستی پرداخت شده است.
همچنین تس��هیاتی در قالب ودیعه مس��کن در اجرای قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت به 

متقاضیان پرداخت شده است.

عص�رآزادی/ س�رویس بانک و بیمه: محس�ن س�یفی، 
مدیرعامل بانک صادرات ایران با صدور پیامی درگذش�ت 
دکتر رضا دولت آبادی، مدیرعامل بانک ملت و از چهره های 

ماندگار نظام بانکی را تسلیت گفت.
 عصرآزادی- فروغ پیمان

در پیام محسن سیفی آمده است:
»کل من علیها فان و یبقی وجه ربک ذوالجال و الاکرام«

درگذش��ت مدیرعام��ل فقید بان��ک ملت و چه��ره  ماندگار و 
تأثیرگذار ش��بکه بانکی کش��ور، جناب آقای رض��ا دولت آبادی، 

موجب اندوه و تأسف قلبی همه مدیران و کارکنان شبکه بانکی کشور شد.
این چهره برجسته نظام بانکی کشور با صداقت، مسئولیت پذیری، اهتمام و همدلی، منشأ خیرات و برکات 

فراوان در اقتصاد کشور شد و نام نیک او در خاطر همه ما جاودانه خواهد ماند.
اینجانب ضمن تسلیت به خانواده گرامی ایشان، کارکنان محترم شبکه بانکی و همکاران معظم بانک ملت، از 
درگاه خداوند متعال، برای روح آن مرحوم مغفرت الهی و برای اعضای خانواده، بازماندگان، دوستان و همکاران 

ایشان صبر و شکیبایی مسئلت دارم.

چی�ن در حال خرید زمین های کش�اورزی ایالات متحده 
است اما مشخص نیست میزان این خریدها چقدر است.

به گزارش ایس��نا، آمریکا هر روز ش��اهد تصاحب بیشتر و بیشتر 
حاصلخیزتری��ن زمین های خود توس��ط چین و س��ایر خریداران 
خارجی اس��ت اما مش��کات مربوط به نحوه ردیاب��ی این داده ها 
توسط ایالات متحده به این معنی است که دانستن مقدار آن آسان 

نیست.
 ،)USDA( بر اس��اس داده های وزارت کشاورزی ایالات متحده

مالکیت و س��رمایه گذاری خارجی در زمین های کشاورزی، مراتع 
و جنگل های ایالات متحده در س��ال ۲۰۲۱ به حدود ۱۶.۲ هکتار 

افزایش یافت که ۴۰ درصد نسبت به سال ۲۰۱۶ افزایش یافت.
بر اس��اس گزارش بلومبرگ، مالکی��ت خارجی زمین های زراعی 
ایالات متحده توجه واشنگتن را به خود جلب می کند زیرا نگرانی ها 
در مورد تهدیدهای احتمالی برای زنجیره های تامین غذا و س��ایر 
خط��رات امنیت ملی افزایش می یابد. قانونگذاران خواس��تارتوقف 

فروش زمین های کشاورزی به چین و سایر کشورها شده اند.

چین صاحب زمین های آمریکا می شود؟
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ی ژ نر نفت و ا

پیشتازی شرکت نفت فلات قاره در تولید بار اول صنعت نفت

استفاده از توان دانش بنیان ها برای خلق ثروت و 
دانش در صنعت نفت

رئیس اداره پژوهش و فناوری شرکت 
نفت فلات قاره با اش�اره به پیش�تازی 
این ش�رکت در تولید ب�ار اول صنعت 
نفت گفت: در زمینه اس�تفاده از توان 
ش�رکت های دانش بنیان در ابتدای راه 
ق�رار داری�م و اگ�ر می خواهیم خلق 
ثروت و دانش داش�ته باشیم باید فضا 

را باز کنیم و اجازه خلاقیت بدهیم.
به گزارش ش��انا، فناوری در دنیای امروز 
نقش��ی غیرقابل انکار دارد و این موضوع در صنعت نفت و گاز اهمیت به مراتب بیش��تری را به 
خود اختصاص داده است، زیرا به واسطه فناوری، هزینه تمام شده تولید نفت کاهش یافته است 

و ظرفیت تولید نیز افزایش خواهد داشت.
با این حال دسترس��ی به فناوری در ایران به ویژه در صنعت نفت گاز با چالش های مختلفی 
مانند تحریم های یک جانبه آمریکا، یا عدم دسترسی به سرمایه همراه است و این موضوع باعث 
ش��ده تا در سال های اخیر، توجه به استفاده از ظرفیت متخصصان داخلی برای تولید بار اول 

تجهیزات مورد نیاز صنعت نفت بیش ازپیش شود.
در این مس��یر، با توسعه فعالیت شرکت های دانش بنیان در صنعت نفت و گاز ایران، وزارت 
نفت در میان دس��تگاه های اجرایی کش��ور، رتبه نخس��ت همکاری با دانش بنیان ها را به خود 
اختص��اص داد. از س��وی دیگ��ر، معاونت علمی، فن��اوری و دانش بنی��ان رئیس جمهوری نیز 
دس��تورعمل تولید بار اول در صنعت نفت را اباغ کرد تا در س��ایه این اتفاق مهم، تجهیزات 

فناورانه، راهبردی و تحریمی در این صنعت شناسایی و برای ساخت آن فراخوان داده شود.
شرکت نفت فات قاره ایران نیز با توجه به آنکه گستره فعالیتش در خلیج فارس تعریف شده 
و تولید نفت در دریا به مراتب سخت تر از خشکی است، بیشتر از دیگر شرکت های نفتی ایران 
نیازمند فناوری های روز است و از همین رو، تولید بار اول در این شرکت اهمیت بالایی دارد. 
در این زمینه مهدی توکلی، رئیس اداره پژوهش و فناوری شرکت نفت فات قاره در گفت وگو 
با ش��انا با تأکید بر اینکه این شرکت در میان شرکت های زیرمجموعه شرکت ملی نفت ایران 
بیشترین تعداد پروژه ثبت شده تولید بار اول را به خود اختصاص داده است، گفت این پروژه ها 

بر اساس نیاز مناطق عملیاتی استخراج شد.
وی ادامه داد: ابتدا قرار بود پروژه های تولید بار اول از بودجه جاری ش��رکت ها تأمین مالی 
شود اما به دلیل هزینه های بالا، این امکان وجود نداشت و با موافقت دولت، ردیف بودجه یک 

هزار میلیارد تومانی برای ساخت بار اول در شرکت ملی نفت ایران اختصاص یافت.
مشروح این گفت وگو را در ادامه می خوانید.

نخستین بار چه زمانی به فکر تولید بار اول در شرکت نفت فلات قاره افتادید؟
پروژه های تولید بار اول در ش��رکت نفت فات ق��اره ابتدا با دریافت تمام کالاها و خدماتی 
که از سمت مناطق عملیاتی و مدیریت های ستادی انجام شد، کلید خورد. ابتدا سعی کردیم 
تمام این پروژه ها را در این حوزه قرار دهیم. پس از آن ش��یوه نامه تولید بار اول در س��ال ۹۸ 

توسط مدیرعامل وقت شرکت به اداره پژوهش نفت فات قاره اباغ شد.
در گام بعدی با توجه به ش��یوه نامه ای که از س��مت معاونت علم��ی، فناوری و دانش بنیان 
ریاس��ت جمهوری برای تولید بار اول اباغ ش��ده بود، کار را جلو بردیم. با این حال، مسئله در 
تولید بار اول بحث بودجه بود و در آغاز کار اعام ش��د شرکت ها برای تولید بار اول می توانند 
از بودجه جاری خود استفاده کنند، اما در عمل بسیاری از پروژه های تولید بار اول، سقفشان 

از بودجه جاری بیشتر بود که این موضوع انجام کار را کند می کرد.
س��رانجام با نامه نگاری با مدیرعامل ش��رکت ملی نفت ایران و مطرح  شدن این موضوع در 
هیئت دولت، ردیف بودجه یک هزار میلیارد تومانی برای تولید بار اول در ش��رکت ملی نفت 
ایران اختصاص یافت. اکنون نیز پروژه های تولید بار اول در ذیل برنامه هفتم توسعه در اداره 
پژوهش ش��رکت ملی نفت ایران تعریف شده که با مجوز از مدیرعامل این شرکت قابل انجام 
اس��ت. اکنون پروژه های تولید بار اول در ش��رکت نفت فات قاره ایران را که از سقف بودجه 
جاری بیش��تر می شود به ش��رکت ملی نفت ارجاع می دهیم و با مجوز از هیئت مدیره بودجه 

ساخت آن تأمین می شود.
چ��ه پروژه هایی در قالب تولید بار اول ق��رار می گیرد؟ آیا همه نیازهای مناطق عملیاتی در 

شرکت نفت فات قاره را ذیل پروژه های تولید بار اول تعریف می کنید.
از س��ال ۹۸ و با اباغ این ش��یوه نامه، در سطح کل ش��رکت نفت فات قاره اقدام و تمامی 
پروژه های راهبردی، تحریمی و فناورانه را شناس��ایی کردیم. در واقع در ش��رکت فات قاره، 
پروژه های تولید بار اول باید این س��ه مشخصه را داشته باشند: تحریمی، فناورانه و راهبردی 
باش��ند تا اگر یک بار این تجهیز را تولید کردیم برای بار دوم نیز تقاضا برای آن وجود داشته 
باشد. دوم اینکه فناورمحور باشد و بر اساس محورهای فناورانه و الگوهای تکنولوژیک تعریف 
ش��ود و مورد س��وم نیز آن اس��ت که حتماً جزو کالاهای تحریمی قرار بگیرد. با توجه به این 

مشخصه ها، در شرکت نفت فات قاره نزدیک به ۴ هزار قلم کالا و خدمات استخراج شد.
چه تعداد از این کالاها و تجهیزات در قالب تولید بار اول قرار گرفت؟

با شناس��ایی ۴ هزار قلم کالا، کمیته ای با حضور ۱۵ نفر از کارکنان شرکت نفت فات قاره 
از مناطق عملیاتی خارک، لاوان، سیری، بهرگان، کیش، قشم و ستادهای تهران تشکیل شد 
و این افراد سرانجام این ۴ هزار قلم کالای تحریمی را استخراج و طبقه بندی کردند و تعدادی 

از آنها به ساخت داخل اختصاص یافت.
انجام س��اخت داخل، وظیفه واحدی به نام اداره برنامه ریزی و س��اخت داخل کالا است که 
در امور تدارکات و کالا تعریف می شود. قسمتی از کار را در آنجا انجام دادیم و بخشی از کار 
را که بر اس��اس ش��یوه نامه مصوب اجرایی تولید بار اول معاون علمی، فناوری و دانش بنیان 
ریاست جمهوری بود در تولید بار اول آوردیم و در مجموع حدود ۷۰۰ مورد را برای تولید بار 
اول تعریف و اولویت بندی کردیم. بعد از اس��تخراج اولویت ها در س��ال گذشته، ۸۸ پروژه در 
س��طح شرکت فات قاره برای ساخت بار اول تعریف ش��د و با طراحی فرم ها، به شرکت های 
دانش بنیان فراخوان ارسال شد. در مجموع موفق شدیم بسیاری از این پروژه ها را جلو ببریم.

سال ۱۴۰۲ اولویت ها را تغییر دادیم و بر اساس اولویت های جدید تعداد ۱۳۹ پروژه تولید 
بار اول در س��ال جاری مش��خص شد. در مجموع از س��ال ۱۴۰۰ تا سال ۱۴۰۲ شرکت نفت 
فات قاره بیشترین پروژه ثبت شده تولید بار اول را میان شرکت های زیرمجموعه شرکت ملی 

نفت ایران در اختیار دارد.
مراحل انتخاب این تجهیزات برای تولید بار اول چگونه بوده است؟

هرک��دام از این پروژه ها نیاز به پروپوزال دارن��د. برای بعضی از این پروژه ها، متقاضی وجود 
دارد اما شرکت دانش بنیانی نیست که توانایی انجام کار را داشته باش،. همچنین برای بعضی 

از این پروژه ها در تقاضا باید تجدیدنظر شود.
از س��وی دیگر تولید ب��ار اول برخی از این تجهیزات هزینه بالایی نی��از دارد و باید فرآیند 

مناسب برای مراحل ساخت طراحی شود.
با توجه به این محدودیت ها، اکنون ۱۳۹ پروژه س��اخت بار اول در ش��رکت نفت فات قاره 
ایران تعریف ش��ده که همه آنها فراخوان ش��ده اند. بعد از فراخوان، درخواس��ت ش��رکت های 
مختلف در کمیته راهبری امتیازبندی می شود و سرانجام شرکتی که صاحیت بیشتری برای 

تولید بار اول یک تجهیز را داشته باشد، انتخاب خواهد شد.
مهم تری�ن تجهیزاتی که برای تولید بار اول از س�وی ش�رکت نف�ت فلات قاره به 

شرکت های دانش بنیان واگذار شده اند، کدام اند؟
نخس��تین مورد، تولید لوله های لاستیکی ش��ناور برای صادرات کشتی به کشتی نفت خام 
بوده که در منطقه کیش اس��تفاده خواهد ش��د. قرارداد آن ب��ه ارزش ۵.۲ میلیارد تومان در 
س��ال ۹۹ به امضا رسید و با ساخت آن، برای نخستین بار این فناوری در کشور ایجاد شده و 
این پروژه نزدیک به ۱۰۰ درصد با موفقیت به انجام رس��یده اس��ت. این پروژه ارزآوری بالایی 
برای کش��ور دارد و برای تمام شرکت هایی که در حوزه آف شور )فراساحل( تولید نفت و گاز 
در دریا فعال هس��تند استفاده خواهد ش��د. این تجهیز در سایر مناطق عملیاتی شرکت نفت 
فات قاره نیز مورد استفاده است و تاکنون تقاضاهای زیادی برای آن داشته ایم. پروژه بعدی 
پروژه پی ال تی برای ارسال امواج است که برای بسیاری از موضوعات در تعمیرات و نگهداری 
مورد استفاده قرار می گیرد. سومین پروژه اواس دی یا همان تولید ماده پراکنده ساز بیولوژیک 
لکه های نفتی دریایی اس��ت که فناوری آن به صورت انحصاری در اختیار آمریکا بوده و موفق 
شدیم تولید بار اول آن را به قرارداد برسانیم و در آزمون های میدانی نیز موفق بوده و ۱۰ هزار 
لیتر از قرارداد را تحویل گرفتیم و به منطقه فرستادیم. پروژه بعدی اسمارت فلنچ هیدرولیکی 
است که برای نخستین بار توسط یک شرکت دانش بنیان در کشور تولید شده و ساخت آن نیز 
به صورت کاماً فناورانه به انجام رسیده است. متأسفانه در معاونت علمی، فناوری و دانش بنیان 
ریاست جمهوری این پروژه باقی مانده با وجود مکاتبات خوب فنی و علمی هنوز جواب نهایی 
برای آن صادر نشده است البته حدود چهار ماه است که پیگیر حل مشکل آن هستیم. نمونه 
خارجی این اسمارت فلنچ ۳۴۰ هزار یورو قیمت دارد و شرکت دانش بنیان ایرانی با ۲۶۰ هزار 

یورو نمونه اول آن را می سازد و در موارد بعدی قیمت پایین تر می آید.

مدی�ر منطق�ه ۸ عملیات انتق�ال گاز از 
ضریب اطمینان بالای انتقال گاز در شمال 
و شمال غرب کشور در روزهای برفی یک 

هفته اخیر خبر داد.
منطق��ه ۸ عملیات انتق��ال گاز ایران به عنوان 
یک��ی از مناطق مهم عملیات��ی وظیفه توزیع و 
انتقال گاز را در ۶ اس��تان در ش��مال و ش��مال 
غرب کش��ور بر عهده دارد. ای��ن مجموعه برای 
افزای��ش ب��ازده انتق��ال گاز طبیع��ی و تأمین 
سوخت مش��ترکان خانگی، صنایع و نیروگاه ها، 
۹ تأسیس��ات تقویت فش��ار گاز در ش��هرهای 
آس��تارا، اردبیل، س��راب، تبریز، مرند، مرگَنلرَ، 
تکاب، هش��ترود و زنجان تأس��یس و راه اندازی 

کرده است.
همچنی��ن به منظ��ور افزایش ضری��ب ایمنی 
انتقال گاز و حضور به موق��ع نیروهای عملیاتی 
در ش��رایط اضطراری، ۶ مرک��ز بهره برداری در 
شهرهای، تبریز، ارومیه، اردبیل، قَره ضیاءالدین، 
میانه و بوکان همچنین ۱۳2 ایس��تگاه کنترل 
خوردگی و 2۷۰ ایستگاه شیر بین راهی خودکار 

در سطح منطقه فعالیت می کند.
زیر پوش��ش قرار دادن استان های سردسیر و 
سخت گذر کش��ور، واقع شدن در سرشاخه های 
مصرف با حداقل مسافت یک هزار کیلومتری با 
مبادی تولید و زیر پوشش قرار دادن پایانه های 
ص��ادرات گاز اصلی کش��ور از دیگر ویژگی های 
منحصربه فرد منطقه ۸ عملیات انتقال گاز است 
که ح��دود ۱۴ درصد کل گاز کش��ور را انتقال 

می دهد.
اکثر ش��هرها و روس��تاهای زیر پوش��ش این 
منطقه عملیاتی، هفته گذشته روزهای برفی با 

س��رمای ماندگار را گذراندند که همین موضوع 
اهمی��ت انتقال پایدار گاز طبیع��ی در روزهای 
س��رد زمستان را نشان می دهد که بدون قطعی 

و افت فشار گذشت.
 

فی��روز خدایی، مدیر منطقه ۸ عملیات انتقال 
گاز در ای��ن ب��اره ب��ه خبرن��گار ش��انا گفت: با 
برنامه ریزی های انجام شده و تلاش شبانه روزی 
مراک��ز  و  تأسیس��ات   ،۸ منطق��ه  هم��کاران 
بهره برداری خطوط لول��ه این منطقه با ضریب 
اطمین��ان ب��الا عملیاتی بودند و ب��ا هماهنگی 
دیس��پچینگ ش��رکت ملی گاز ایران، پایداری 
انتق��ال گاز در سرش��اخه های مصرف همچنان 

برقرار است.
وی افزود: همچنین طبق پیش بینی  س��ازمان 
هواشناس��ی ب��ا ماندگاری س��رما ه��وای اغلب 
ش��هرهای زیر پوش��ش این منطقه به زیر صفر 
کاهش یافت و مصرف گاز طبیعی نیز همچنان 
س��یر صعودی دارد ک��ه امیدواریم هموطنان با 
مص��رف بهینه این انرژی پاک، م��ا را در تداوم 

انتقال گاز به مبادی مصرف یاری کنند.
به گفته مدیر منطق��ه ۸ عملیات انتقال گاز، 
ب��رآورد حجم گاز انتقالی در این منطقه به طور 
ماهیانه اس��ت و در آذرماه امس��ال ۳ میلیارد و 
۴2۶ میلی��ون متر مکعب منتقل ش��ده و حجم 
گاز انتقالی از منطقه ۸ عملیات انتقال گاز برای 

مص��ارف خانگی، نیروگاه ه��ا، صنایع و صادرات 
در ۹ ماهه امس��ال 22 میلیارد متر مکعب بوده 

است.
خدای��ی درباره آمادگی کارکن��ان این منطقه 
عملیات��ی در روزهای س��رد زمس��تان، تصریح 
ک��رد: منطقه ۸ عملی��ات انتق��ال گاز به عنوان 
انتق��ال  ش��رکت  زیرمجموعه ه��ای  از  یک��ی 
گاز ای��ران با برخ��ورداری بی��ش از ۶۰ درصد 
ایس��تگاه های صادارت��ی و اندازه گیری، بیش از 
 ۵۰ درص��د مب��ادلات گازی کش��ور را بر عهده

دارد.
وی ادامه داد: حدود ۹۰ درصد از سرمایه های 
انس��انی این منطقه عملیاتی تحصیلات عالی و 
از نفرات مجرب، متخصص و توانمند در صنعت 
نف��ت به ش��مار می روند. ب��ا توجه ب��ه موقعیت 
جغرافیایی، س��خت گذر بودن منطقه ۸ عملیات 
انتق��ال گاز همچنین زیر پوش��ش ق��رار دادن 
مناطق سردسیر، حفظ پایداری جریان گاز بسیار 
حائز اهمیت است و حساسیت و اهمیت انتقال 
گاز به مبادی مصرف در اس��تان های سردسیر و 
تعهدات صادرات گاز به کشورهای طرف قرارداد 
سبب ش��ده همکاران ما با مسئولیت پذیری بالا 

وظایف خود را انجام دهند.
مدیر منطقه ۸ عملیات انتقال گاز یادآور شد: 
با توجه به حساس��یت های موجود و گستردگی 
فعالیت ه��ای جاری در ای��ن مجموعه، در نیمه 
نخست سال برنامه ریزی مدونی برای ایستگاه ها 
و خط��وط لوله انجام می دهیم تا امور مربوط به 
تعمیرات با نظم و روال خاصی انجام ش��ود و در 
زمستان، چالشی نداشته باشیم که خوشبختانه 

تاکنون با معضل جدی روبه رو نبوده ایم.

مدیرعامل ش�رکت گاز استان آذربایجان 
ش�رقی اعلام ک�رد ک�ه جری�ان گاز ۲۳۵ 
ص�دور  پ�ی  در  گاز  پرمص�رف  مش�ترک 
اخطاری�ه و رعایت نک�ردن الگوی مصرف 

قطع شده است.
به گزارش ش��انا ب��ه نقل از ش��رکت ملی گاز 
ایران، نادر کمالی با اشاره به جدیتّ شرکت گاز 
در حفظ بیت المال و جلوگیری از تضییع حقوق 
دیگر مش��ترکان به ویژه صاحبان صنایع گفت: 
از زم��ان اجرای طرح پایش، مص��ارف گاز همه 
واحدهای اداری و تجاری به صورت روزانه رصد و 
در اخطاریه های صادره، نسبت به قطع گاز 2۳۵ 

مشترک پرمصرف اقدام شده است.
وی ادام��ه داد: از آذرماه امس��ال تاکنون ۱۰ 
ه��زار و ۳۱۶ پای��ش عملی ش��ده و بر اس��اس 
نتای��ج پایش ها ۱۸۷ اخطار ص��ادر و جریان گاز 
مشترکان با مصرف بسیار زیاد قطع شده است.

مدیرعامل شرکت گاز استان آذربایجان شرقی 

اظه��ار ک��رد: تاکن��ون ۱۰ واحد مان��ع از ورود 
هم��کاران و پایش مصارف گاز ش��ده اند که در 
ص��ورت توجه نکردن به اخطارهای صادرش��ده 
نس��بت به قطع جریان گاز این واحدها نیز اقدام 

خواهد شد.
کمال��ی تصری��ح ک��رد: مهم تری��ن وظیفه و 
مس��ئولیت خانواده ها در قب��ال نعمت الهی گاز 
که گرمابخش خانه ها اس��ت، مدیریت مصرف و 

رعایت دمای ۱۸ تا 2۱ درجه در خانه ها است.

جدیدترین گزارش ماهان�ه آژانس بین المللی 
ان�رژی )IEA( نش�ان داد تولی�د نف�ت ای�ران 

نزدیک به رکورد بالای اخیرش مانده است.
به گزارش ایسنا، داده های آژانس بین المللی انرژی 
نش��ان می دهد تولید نفت ایران در دس��امبر س��ال 
۲۰۲۳، به ۳.۱۵ میلیون بش��که در روز در مقایس��ه 
با ۳.۲۱ میلیون بش��که در روز در نوامبر همان س��ال 
رس��یده اس��ت. ایران به دلیل تحریم ه��ای ظالمانه 
آمری��کا، از مش��ارکت در کاه��ش تولی��د نفت اوپک 
پاس معاف است و با وجود موانع ناشی از تحریم ها، 

موفق ش��ده است س��طح تولید خود را حفظ کرده و 
افزایش دهد.

آمار این آژانس غرب��ی از تولید نفت ایران، نزدیک 
ب��ه آمار منتش��ره در گزارش ماهانه اوپک اس��ت که 
چهارش��نبه گذشته منتشر ش��د. بر اساس داده های 
منابع ثانویه، تولید نفت ایران در دس��امبر، به ۳.۱۴۳ 
میلیون بشکه در روز رسید که تنها ۱۱ هزار بشکه در 

روز کمتر از سطح تولید نوامبر بوده است.
طب��ق پیش بینی آژان��س بین المللی انرژی، عرضه 
نف��ت جهان تحت تاثیر رش��د تولی��د آمریکا، برزیل، 
گوی��ان و کانادا، به میزان ۱.۵ میلیون بش��که در روز 
رش��د کرده و به رکورد ۱۰۳.۵ میلیون بشکه در روز 
خواهد رس��ید. تولید غیراوپک پاس، پیش��ران رشد 
عرضه در س��ال میادی جاری خواهد بود. در مقابل، 
پی��ش بینی می ش��ود عرض��ه اوپک پ��اس با فرض 
کاه��ش تولی��د اضافی که از ژانویه آغاز ش��ده و قرار 
اس��ت در سه ماهه دوم سال ۲۰۲۴، به تدریج حذف 
شود، نسبت به سال گذش��ته، تا حدود زیادی بدون 

تغییر بماند.

 گاز ۲3۵ مشترك پرمصرف آذربایجان شرقی
قطع شد

آژانس بین المللی انرژی:

تولید روزانه نفت ایران بالای 3 میلیون بشکه ماند

وزارت دارایی هند اعلام کرد برنامه ۵۰ میلیارد روپیه ای ) ۶۰2 
میلیون دلاری( برای پر کردن ذخایر اس��تراتژیک نفت با در نظر 

گرفتن شرایط جدید بازار، به تعویق افتاده است.
ب��ه گزارش ایس��نا، در بودجه فدرال برای س��ال مالی 2۰2۴-
2۰2۳، دول��ت طرحی را برای خرید نفت ب��ه ارزش ۵۰ میلیارد 
روپی��ه برای مخازن ش��هرهای جنوبی مانگالور و ویس��اخاپاتنام، 

پیش بینی کرده بود.
هند که س��ومین واردکنن��ده و مصرف کننده ب��زرگ نفت در 
جهان اس��ت، بیش از ۸۰ درصد نیازه��ای نفتی خود را از طریق 
واردات تامین می کند و در سه نقطه در جنوب این کشور، مخازن 
استراتژیک برای ذخیره بیش از پنج میلیون تن نفت ساخته است 

تا در برابر اختلالات عرضه، از امنیت انرژی خود محافظت کند.
در این بین، داده های منابع بازرگانی و صنعتی نش��ان می دهد 
س��هم س��الانه نفت اوپ��ک در واردات هند، در س��ال، 2۰2۳ به 
پایین ترین س��طح خود رسید و همزمان، س��هم نفت روسیه، به 

بالاترین حد خود صعود کرد.
بنا بر داده ها، هند در س��ال میلادی گذش��ته ب��رای اولین بار، 
تقریبا به میزان مس��اوی نفت از اعضای اوپ��ک و تولیدکنندگان 
غیراوپک وارد کرد. این کش��ور آسیای جنوبی در سال 2۰2۳، به 
ط��ور میانگین، ۴.۶۵ میلیون بش��که در روز نفت وارد کرد که 2 

درصد بیش��تر از سال 2۰22 بود. این داده ها نشان می دهد سهم 
اوپک از واردات نفت به هند، در ۹ ماهه س��ال مالی امسال که از 
آوریل آغاز ش��د، به حدود ۴۹.۶ درصد در مقایسه با ۶۴.۵ درصد 

در مدت مشابه سال مالی گذشته، رسید.
واردات نف��ت هند از مناطق مختل��ف، جریان های تجاری را به 
دلی��ل تنش های ژئوپلیتیکی و محموله های پرهزینه تر تعدادی از 
تامین کنندگان س��نتی تغیی��ر داده و به اقدامات هند برای تنوع 
بخش��یدن به منابع واردات خود و استفاده از منابع ارزان تر، حتی 

از مناطق دوردستی مانند روسیه، شتاب بخشیده است.
بنا بر داده ها، واردات نفت از روس��یه، ح��دود ۳۶ درصد از کل 
خرید نفت هند در س��ال 2۰2۳ به میزان ۱.۶۶ میلیون بشکه در 
روز بوده است. هند در سال 2۰22، به طور میانگین ۶۵۱ هزار و 
۸۰۰ بشکه در روز نفت از روسیه وارد کرده بود. محاسبات نشان 
می دهد که نفت تخفیف دار روس��یه، مص��رف نفت خاورمیانه در 

هند را به پایین ترین سطح تاریخی کاهش داده است.
با این حال، واردات نفت از روسیه به هند در دسامبر، به کمترین 
میزان در یک س��ال گذشته رسید، زیرا شماری از محموله ها پس 
از تشدید سخت گیری واشنگتن در اعمال تحریم ها برای اطمینان 
از این که محموله های نفت روس��یه، سقف قیمت ۶۰ دلار در هر 

بشکه گروه هفت را نقض نمی کنند، برگشت خوردند.
این کشور آسیای جنوبی در ماه میلادی گذشته، ۱.۳۴ میلیون 
بش��که در روز نفت از روس��یه وارد کرد که کاهشی حدود ۱۶.۳ 

درصدی نسبت به نوامبر داشت.
بر اس��اس گزارش رویترز، هاردیپ س��ینگ پ��وری، وزیر نفت 
هن��د اعلام کرده که محموله ها به دلیل قیمت گذاری، برگش��ت 
خوردند. روسیه در سال میلادی گذشته، بزرگترین تامین کننده 
نفت هند ب��ود و جای عراق را گرفت که اکنون در رتبه دوم قرار 

دارد و عربستان سعودی به رتبه سوم سقوط کرد.

برنامه هند برای پر کردن ذخایر استراتژیک نفت به تاخیر افتاد

امس�ال نیز مانند س�ال قبل برق آبی ها می�دان را خالی 
نکردند و با تولید تولید انرژی بالغ بر ۱۴۳۰ میلیون کیلووات 
س�اعت در پاییز امس�ال ۶۰ میلی�ون دلار ارزش افزوده به 
دلی�ل عدم مص�رف س�وخت های فس�یلی در نیروگاه های 

برق آبی همراه داشت.
به گزارش ایس��نا، نیروگاه های برق آب��ی، انرژی مورد نیاز خود را 
برای تولید برق از جری��ان آب رودخانه ها با کانال های انتقال آب 
تامی��ن می کنند که در حال حاضر ۱۶2 واحد نیروگاهی در قالب 
۵۹ نی��روگاه برق آبی در ایران وجود دارد ک��ه بخش عمده آن از 

جریان آب و یا انرژی پتانسیل آب پشت سدها و آب بندهاست.
ظرفیت نیروگاه های برق آبی در کش��ور ۱2 هزار مگاوات است و 
ب��ا توجه به این توان، نیروگاه ه��ای برق آبی حدود ۱۵ درصد کل 
ظرفیت تولید برق کش��ور را تولید می کنند. نیروگاه های برق آبی 
س��هم ۱۱ درص��دی در تولید انرژی پیک تابس��تان س��ال جاری 

داش��تند، تولید نیروگاه های برق آبی در شش ماهه اول امسال به 
میزان ۴۷۵۰ گیگاوات ساعت بوده که نسبت به مدت مشابه سال 
گذش��ته افزایش ۸۰ درصدی داش��ته و ۳ درصد نیز بیشتر از کل 

تولید سال گذشته بوده است.
در ای��ن میان می توان به افزایش بیش از دو برابری تولید انرژی 
در نیروگاه ه��ای گتوند و داریان و افزایش ۵۰ درصدی در نیروگاه 
کارون۴ اش��اره کرد. همچنین نیروگاه سیمره که در سال گذشته 
ب��ه دلیل خشکس��الی تولید نداش��ته در این مدت ب��ه میزان ۹۰ 

گیگاوات ساعت تولید انرژی داشته است.
همچنی��ن طبق آخرین اعلام از س��وی وزارت نیرو نیروگاه های 
احداث شده در پاییز امسال با تولید انرژی بالغ بر ۱۴۳۰ میلیون 
کیلووات س��اعت ضمن کمک به پایداری ش��بکه سراس��ری برق 
کشور، به دلیل عدم مصرف سوخت های فسیلی در تولید انرژی و 
به دنبال آن عدم انتشار گازهای گلخانه ای، نزدیک به ۶۰ میلیون 

دلار صرف��ه جویی ارزی به همراه داش��ته اند. ب��ا این میزان منابع 
ارزی امکان احداث یک نیروگاه برق آبی ۸۰ مگاواتی وجود دارد.

برق آبی ها میدان را خالی نکردند
۶۰ میلیون دلار ارزش افزوده در تولید انرژی

روزهای برفی و سرمای پایدارِ یک هفته ای بدون چالش گذشت
ضریب اطمینان بالای انتقال گاز در شمال و شمال غرب کشور
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طب�ق گزارش ه�ا زن�ان بی�ش از ۸۰ درص�د 
تس�هیلات پرداخت�ی، ص�دور مج�وز و ایجاد 
اش�تغال در حوزه مش�اغل خانگ�ی را به خود 

اختصاص داده اند.
به گزارش ایس��نا، علیرغم آنکه در بحث مش��اغل 
خانگی و راه اندازی کس��ب و کارهای خانگی تفکیک 
جنس��یتی مطرح نیس��ت اما زنان اصلی ترین جامعه 
هدف طرح مش��اغل خانگی هس��تند ک��ه در زمینه 
دریافت مجوز و تس��هیلات و اش��تغال ایجادی سهم 
بالایی را به خود اختصاص داده اند تا جایی که طبق 
آمارها بیش از ۸۰ درصد افرادی که وام و تسهیلات 

مشاغل خانگی را دریافت کرده اند، زنان هستند.
در حال حاضر بیش��تر بانک هایی که با وزارت کار 
در بحث اعطای تس��هیلات مشاغل خانگی همکاری 
می کنن��د، عملکرد خوبی داش��ته اند و دو بانک رفاه 
کارگران و بانک توس��عه تعاون در صدر بانک ها قرار 

دارند.
سال گذشته مبلغ ۳۰۰۰ میلیارد تومان اعتبار برای 
ایجاد اشتغال خانگی در بودجه ۱۴۰۱ اختصاص پیدا 
کرد که با کمک بانک مرکزی و بانک های عامل بیش 
از ۹۰ درصد تس��هیلات مذکور پرداخت شد. امسال 
این مبلغ با ۳۳ درصد رشد به ۴۰۰۰ میلیارد تومان 
افزایش یافت که طبق اعلام معاونت اش��تغال وزارت 
کار در نیمه دوم امس��ال هزار میلی��ارد تومان دیگر 
برای تقویت منابع وام مش��اغل خانگی از سوی بانک 
مرکزی اختص��اص یافت که جمعا به ۵۰۰۰ میلیارد 

تومان افزایش یافته است.
آنطور که همتیان � رئیس دبیرخانه ستاد ساماندهی 

و حمایت از مشاغل خانگی گفته بانک ها هنوز توزیع 
هزار میلی��ارد تومان جدید را آغ��از نکرده اند زیرا از 
سهم تس��هیلات ۴۰۰۰ میلیارد تومانی امسال باقی 
مانده ولی این تس��هیلات جدید در مرحله اجراست 
و پرونده هایی که به بانک ها ارس��ال ش��ده در نوبت 

دریافت وام هستند.
وی در گفت وگو با ایسنا، ضمن اشاره به راه اندازی 
2۰ تعاون��ی تامین نیاز مش��اغل خانگ��ی گفت: در 
حال حاضر بر اس��اس تفاهم نامه ای ک��ه با معاونت 
تعاون داریم، 2۰ تعاونی تامین نیاز مش��اغل خانگی 

اس��تانی تاسیس ش��ده و ۱۱ اس��تان دیگر در حال 
تاس��یس و پیگیری مراحل است. بیش��تر تعاونی ها 
در مرحله ثبت سامانه هستند و پیش بینی می کنیم 
با توجه به فرایند تش��کیل اتحادیه کشوری تا پایان 
 س��ال راه ان��دازی ۱۱ تعاونی تامین نی��از دیگر نیز

محقق شود.
وی افزود: در ستاد ساماندهی و حمایت از مشاغل 
خانگی تاس��یس اتحادیه کشوری تعاونی های تامین 
نیاز مشاغل خانگی را مصوب کردیم که این اتحادیه 

برای نخستین بار ایجاد می شود.

آنط��ور ک��ه رئیس دبیرخانه س��تاد س��اماندهی و 
حمایت از مشاغل خانگی گفته استان های هرمزگان، 
مازندران، آذربایجان ش��رقی، چهارمحال و بختیاری، 
س��منان، گلستان و لرستان در حوزه مشاغل خانگی 
و دریافت تس��هیلات رتب��ه اول را به خود اختصاص 

داده اند.
ب��ه گفته همتیان در بحث افزایش نرخ مش��ارکت 
اقتص��ادی بانوان نقش بس��زایی داش��ته اند و یکی از 
عوامل موثر در توس��عه مش��اغل خانگ��ی و افزایش 

مشارکت اقتصادی حضور زنان بوده است.
در ح��ال حاضر وزارت کار بحث بازارس��ازی برای 
صاحبان مش��اغل خانگی را در دستور کار قرار داده 
و درصد اس��ت برنامه بازارسازی مشاغل خانگی را تا 

پایان سال گسترش دهد.
هدفگذاری وزارت کار در س��ال جاری ایجاد ۱۵۰ 
هزار شغل خانگی است که طبق آمار از ابتدای سال 
تا پایان آذر ماه ۱۴۰ هزار ش��غل خانگی در کش��ور 
ایجاد ش��ده و روند صدور مجوزهای کس��ب و کار و 
اعطای تس��هیلات باعث شده تا مشاغل خانگی مورد 

توجه قرار گیرد.
به گزارش ایس��نا، در حال حاض��ر یکی از بهترین 
و کارآمدتری��ن راهکارها برای کاهش نرخ بیکاری به 
ویژه بیکاری زنان و فارغ التحصیلان، اشتغال خانگی 
است. کس��ب و کارهای خانگی علاوه بر اشتغالزایی 
موجب کس��ب درآم��د و افزایش رفاه نس��بی خانوار 
می ش��ود. پایین بودن هزینه،  ریس��ک ک��م، افزایش 
بهره وری و سهولت دریافت مجوز از مهم ترین مزایای 

ایجاد کسب و کارهای خانگی به شمار می رود.

معاون توس�عه روس�تایی و مناطق محروم کشور گفت:اشتغال 
روس�تایی به س�مت صنعت و خدمات می رود آم�اری که اکنون 
داریم ۲۹درصد خدمات و ۳۱درصد صنعت و بیش از ۴۰ درصد نیز 

کشاورزی در روستاها شغل افراد را تشکیل می دهند.
به گ��زارش خبرنگاراقتصادی خبرگ��زاری تسنیم،روس��تاها به عنوان 
یکی از ارکان اصلی اقتصاد کان و بسترس��از رش��د تولید کشور هستند، 
مطمعناً پیش��رفت و توسعه یک ناحیه روس��تایی باید در چارچوب کلی 
سیاس��ت  های ملی طراحی گردد. چراکه این مس��ئله نشانگر پیوستگی 
توسعه روستایی و توسعه ملی است. عدم توجه به فضاهای روستایی ، بی 
توجهی به توان و امکانات تولیدی نواحی روستایی و نیروی انسانی پرتوان 
روستا از مشکات اساسی در دستیابی به توسعه روستایی است. شناخت 
و تحلیل ویژگی های برنامه ریزی توس��عه روس��تایی کش��ور و بررسی و 
تحلیل موانع و تنگناهای توسعه از منظر برنامه ریزی میتواند راه را برای 

توسعه یکپارچه روستاها هموار سازد .
فقر و بیکاری از جمله مشکات بزرگ و اساسی در روستا های ماست و 
این امر باعث تشدید مهاجرت های روستایی می شود و همچنین با توجه به 
اینکه جوان و نخبه گزین بودن از ویژگی های بارز مهاجرت های روستایی 
اس��ت. بنابراین برای رفع فقر و بیکاری در روستاها، توسعه روستایی یک 
ضرورت بنظر می رس��د ک��ه در این راه می توان با متن��وع کردن اقتصاد 
روستایی و همچنین با استفاده از کارآفرینی و ایجاد بنگاه های کوچک و 
متوسط، فرصت های جدید شغلی خصوصا برای فارغ التحصیان، جوانان 
و زنان روس��تایی ایجادکرد.حفظ نیروی کار و جمعیت در روستاها همراه 
با زمینه س��ازی موثر و مناسب برای خلق فرصتهای شغلی به طور بدیهی 

منج��ر به افزایش فعالیتهای تولی��دی دارای ارزش افزوده در این مناطق 
می شود. سید امیر حسین مدنی، معاون توسعه روستایی و مناطق محروم 
کش��ور با بیان اینکه یکی از مس��ایل مهم برای کشور و همچنین یکی از 
فرمایشات مقام معظم رهبری توسعه مناطق محروم به ویژه توسعه روستا 
بخصوص زیرس��اخت ها بوده گفت: در توس��عه زیرساخت روستایی رتبه 
یک تا بیستم را در دنیا داریم اما در کنار این رشد و توسعه شاهد کاهش 
جمعیت روس��تاها بوده ایم که نشان دهنده این است که باید توجه شود 

که لزوما توسعه زیرساخت نشان دهنده توسعه نیست.
مدنی ادامه داد: ۲۷درصد از تولید ناخالص داخلی کشور توسط روستاها 
تولید می شود، اما ش��کاف نزدیک ۶۰درصدی درآمد روستایی با شهری 

وجود دارد که اتفاق خوبی نیست.

وی افزود: پژوهش��ی انجام ش��د در مورد مهاجرت روستا به شهرها که 
مش��خص شد ۵۴درصد علل مهاجرت روستا به شهر ها مسائل اقتصادی 
است و در این دولت مقرر شد مهاجرت معکوس و جلوگیری از مهاجرت 
به عنوان هدف تعیین ش��ود. مدنی گفت: آمار سرشماری سال ۹۵نشان 
می دهد که تعداد ۶۲هزار روس��تا و آبادی دارای سکونت در کشور داریم 
و روس��تاهایی که بالای ۲۰خانوار ساکن دارند تعداد حدود ۳۰هزار است 

در کنار ۴۰۰ هزار شهر.
مع��اون توس��عه روس��تایی و مناطق محروم کش��ور ادام��ه داد :حدود 
۲۰میلیون جمعیت روستایی داریم و برآوردی که سال ۱۴۰۲داشتیم به 
بیش از ۱۹ میلیون رس��یده اس��ت که کاهش جمعیت کمتر از ۱۵۰هزار 
نفر بوده اما در آمار بیش��تر نش��ان داده می شود آنهم به خاطر برنامه ای 
بود که در دولت دهم پی ریزی و اجرا شده بود و آن شهرسازی روستاها 
بود؛ همچنین در این پژوهش مشخص شد رشد جمعیت روستاها گرچه 
در کل شیب منفی دارد اما این موضوع در روستاها در حال مثبت شدن 
اس��ت و نشان دهنده این است که در مورد اجرای برنامه جمعیتی جواب 

مثبت گرفته ایم.
وی گفت: اش��تغال روستایی به سمت صنعت و خدمات می رود آماری 
که اکنون داریم ۲۹درصد خدمات و ۳۱درصد صنعت و بیش از ۴۰ درصد 
نیز کشاورزی در روستاها شغل افراد را تشکیل می دهند و همچنین بنا 
بر آخرین آمار با افزایش اش��تغال در مناطق روس��تایی، نرخ بیکاری ۵.۷ 

درصد است.
مدنی گفت: سهم ارزش افزوده روستا نسبت به کشور ۲۷.۵ با احتساب 

نفت و بدون نفت ۲۱درصد حدودا بوده است.

کاهش نرخ بیکاری در روستاها/ سهم ۳۱ درصدی صنعت در اشتغال روستانشینان

زنان بیشترین دریافت کنندگان وام مشاغل خانگی

معاون اشتغال وزارت کار خبر داد

اخذ مصوبه ای مخصوص اشتغال فارغ التحصیلان
کاهش همزمان نرخ بیکاری و افزایش مشارکت اقتصادی نشان 

از رونق بازار کار دارد
مع�اون اش�غال وزارت کار مهم تری�ن مصوب�ه هفتمین 
نشست شورای عالی اشتغال دولت سیزدهم را توجه ویژه 
به اش�تغال فارغ التحصیلان ذکر کرد و با اشاره به تشکیل 
کمیته ملی اش�تغال فارغ التحصیلان در وزارت کار گفت: 
در حال رایزنی با دولت هس�تیم که برای نخستین بار یک 

مصوبه مخصوص بیکاری فارغ التحصیلان اخذ کنیم.
به گزارش ایس��نا، در هفتمین نشس��ت ش��ورای عالی اشتغال 
دولت س��یزدهم که با پنج مصوبه همراه بود، اعام شد از مجموع 
۱۰۵ هزار میلیارد تومان اعتبار تخصیص یافته برای ایجاد اشتغال 

۴۳ همت تاکنون تحقق یافته و فراتر از تعهدات ایجاد یک  میلیون شغل عمل شده است.
در این نشست، رئیس جمهور توصیه های مهمی به منظور ایجاد اشتغال بیشتر ارائه کرد و دادن اختیارات 

بیشتر به استان ها را مورد اشاره قرار داد.
توجه به بحث مهارت آموزی،  تقویت هنرستان ها، توجه ویژه به اشتغال فارغ التحصیان، فعال شدن اقتصاد 
روس��تا، اقتصاد دریا و اقتصاد دیجیتال، حمایت از کس��ب و کارهای خرد و خانگی به ویژه درحوزه بازارسازی 
و در اولویت قرار گرفتن تس��هیات اش��تغال در بانکها از مهم ترین محورهای هفتمین نشس��ت شورای عالی 

اشتغال بود.
این نشست با پنج مصوبه در زمینه تامین و پرداخت تسهیات اشتغالزایی همراه بود و گزارشی از اقدامات 

صورت گرفته به منظور کاهش نرخ بیکاری و ایجاد اشتغال ارائه شد.
پنج بندی که در دستور کار نشست اخیر شورای عالی اشتغال قرار گرفت شامل موارد زیر است:

ارائه گزارش وضعیت اش��تغال کش��ور از س��وی وزیر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی، ارائ��ه گزارش عملکرد و 
اقدامات تبصره ) ۱۸( قانون بودجه س��الهای ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ کل کشور توسط وزارت امور اقتصادی و دارایی، 
ارائه گزارش تامین منابع تبصره )۱۸( قانون بودجه س��الهای ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ کل کش��ور توس��ط س��ازمان 
برنام��ه و بودج��ه، ارائه گزارش عملکرد و اقدامات برای تبصره ) ۱۸( تس��هیات تکلیفی قانون بودجه س��ال 
 ۱۴۰۲ کل کش��ور توس��ط بانک مرکزی و بحث و بررس��ی مصوبات پیش��نهادی هش��تاد و هفتمین جلس��ه

شورای عالی اشتغال.
در همین راستا محمود کریمی بیرانوند � معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت کار در گفت وگو با ایسنا، 
به تشریح مصوبات نشست شورای عالی اشتغال پرداخت و گفت: این جلسه هشتاد و هفتمین نشست شورای 
عالی اشتغال و هفتمین نشست در دولت سیزدهم بود و در آن بحث رتبه بندی استانی و دستگاهی مطرح و 

عوامل موثر در بهبود فضای کسب و کار در ۲.۵ سال گذشته و چالش های بازار کار بررسی شد.
وی ادامه داد: در این نشست اعام شد با اینکه نرخ بیکاری جوانان کاهشی بوده ولی باید فکر عاجلی برای 
آن صورت گیرد تا بیش��تر کاهش یابد زیرا در برخی استان ها هم اکنون به استناد اعام کارفرمایان با کمبود 
شدید نیروی کار مواجه هستیم. چالش دوم ضعف بازار کار در جذب دانش آموختگان و بالا بودن نرخ بیکاری 

فارغ التحصیان بود که به صورت جدی بحث شد.
وی افزود: در بحث نرخ مشارکت اقتصادی نیز تاکید شد که پایین بودن نرخ مشارکت اقتصادی باید تقویت 
ش��ود و چالش های نرخ مش��ارکت اقتصادی در برخی استان ها و تغییرات در فرهنگ و ساختار مشاغل آینده 

مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
معاون توس��عه کارآفرینی و اش��تغال وزارت کار ادامه داد: در این نشست رئیس جمهور چند دستور ویژه را 
صادر کردند که مهم ترین آن برنامه ویژه اشتغال فارغ التحصیان بود. کمیته ملی اشتغال فارغ التحصیان چند 
ماهی اس��ت در وزارت کار با همکاری همه دس��تگاه ها شکل گرفته و هم اکنون دستگاه به دستگاه می توانیم 
اعام کنیم که نقش هر دستگاه در بیکاری فارغ التحصیان چیست. هم اکنون درحال رایزنی با دولت هستیم 
که یک مصوبه مخصوص بیکاری فارغ التحصیان را برای نخس��تین ب��ار اخذ کنیم که کارهای مقدماتی آن 

در حال انجام است.
کریمی بیرانوند از دیگر تاکیدات رئیس جمهور را بررسی افزایش اختیار استانداران ذکر کرد و گفت: علیرغم 
اینکه اختیار استانداران در حوزه اشتغال نسبت به گذشته افزایش بسیاری داشته ولی مجددا بررسی آن مورد 

تاکید قرار گرفت.

مع�اون اش�تغال وزارت کار با بیان این ک�ه کاهش نرخ 
بی�کاری همزمان ب�ا افزایش نرخ مش�ارکت اقتصادی در 
دولت سیزدهم نشان از رونق بازار کار دارد، گفت: بزودی 
خبره�ای خوب�ی در ح�وزه اقدامات ص�ورت گرفته برای 

اشتغال جوانان فارغ التحصیل ارائه می دهیم.
ب��ه گزارش خبرنگاراقتصادی خبرگزاری تس��نیم؛ بعد از اینکه 
رکورد کاهش نرخ بیکاری در چندین مرحله در دولت سیزدهم 
رقم خورد. برخی به نقد آمارهای دولت پرداختند و اعام کردند 
که ایجاد اش��تغال در کش��ور با کیفیت نیست و مشکات حوزه 

اشتغال حل نشده است.
محمود کریمی بیرانوند. معاون توس��عه کارآفرینی و اش��تغال وزارت تعاون با بیان اینکه کاهش نرخ بیکاری 
همزمان با افزایش نرخ مشارکت اقتصادی در دولت سیزدهم نشان از رونق بازار کار دارد، گفت: آمار و تحلیل ها 
نش��ان می دهد وضعیت بازار کار رو به بهبود اس��ت، اما برخی رس��انه ها تاش دارند خبر شیرین کاهش نرخ 
بیکاری را به کام مردم تلخ کنند. معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: زمانی می توان رونق بازار کار 
را تایید کرد که نرخ بیکاری کاهش��ی و نرخ مش��ارکت اقتصادی افزایشی باشد. اگر کاهش نرخ بیکاری متاثر 
از کاهش مشارکت اقتصادی باشد نمی توان آن را خیلی قابل توجه دانست. معاون وزیر کار گفت: هیچ گزاره 
آماری، تحلیلی و کارشناس��ی وجود ندارد که بیانگر بدتر ش��دن وضعیت بازار کار در دولت سیزدهم باشد اما 
برخ��ی رس��انه ها بی انصافانه خبر کاهش نرخ بیکاری را به کام م��ردم تلخ کردند کریمی بیرانوند تصریح کرد: 
کاهش نرخ بیکاری و افزایش نرخ مش��ارکت اقتصادی اتفاقی اس��ت که در س��ه فصل س��ال ۱۴۰۲رخ داده و 
کاهش نرخ بیکاری در سه فصل سال جاری هم راستا با افزایش نرخ مشارکت اقتصادی بوده است. این کاهش 
نرخ بیکاری نشان از رونق بازار کار دارد و به هیچ شکل نمی توان گفت این کاهش نرخ بیکاری متاثر از خروج 
نیروی کار است. وی با بیان اینکه خالص اشتغال ایجادی در کل سال ۱۴۰۱نیز مثبت بوده است، خاطرنشان 
کرد: فصل بهار ۱۴۰۲تعداد ۷۲۸هزار نفر خالص اش��تغال ایجادی داش��تیم که در تابس��تان به ۹۰۷هزار نفر 
رس��ید. آخرین آمار مربوط به فصل پاییز، حکایت از ۷۰۶هزار اشتغال ایجادی دارد. به گزارش تسنیم؛ همین 
چند سال قبل  اگر درباره شغل کاذب صحبت به میان می آمد، پای مشاغلی به میان می آمد که اصطاحاً به 
آن شغل زیر زمینی، به معنای غیر استاندارد و غیر قابل ردیابی گفته می شد. اما امروز شغل هایی وجود دارند 
که بیشتر در دوراهی کاذب بودن و نبودن، رسمی بودن و نبودن، یا زیرزمینی بودن و نبودن قرار دارند.یکی 
از این ش��غل ها تاکسی های اینترنتی هس��تند. بیرانوند با اشاره به بحث گسترش شغل درحوزه تاکسی های 
اینترنتی و مشکل بیمه نشدن برای بخشی از این شاغلین گفت: باید قبل از بررسی این موضوع به این توجه 
کرد که تاکسی اینترنتی در نظام بازار کار ایران یک »شغل مکمل« تلقی می شود و تعداد کسانی که در این 
حوزه شغل اصلی شان رانندگی تاکسی است، کمتر از کسانی است که این کار را به عنوان شغل دوم یا شغل 
مکمل دوران اس��تراحت خود انتخاب کردند. در مورد این افراد نیز فعاً بیمه ش��دن به صورت اختیاری است.  
معاون وزیر کار بیان کرد: با وجود مطالب مطرح ش��ده درباره ش��کل توسعه اشتغال در کشور، این توسعه به 
نحوی نبوده که کیفیت شغل افت کند زیرا تعداد بیمه شدگان ناشی از روابط کارگری و کارفرمایی در کشور 
افزایش��ی بوده و همزمان تعداد نیروی تعدیل ش��ده واحدها نیز در سالی که گذشت، کاهشی بوده است.  وی 
افزود: ما در زمینه کمیت ایجاد ش��غل به س��طح متعارف رس��یده و از مرحله ایجاد خود شغل عبور کردیم و 
مسئله ما امروزه کیفیت شغل است. مسئله شکل شغل باعث شده امروز اصلی ترین چالش و دغدغه ما بیکاری 
فارغ التحصیان دانشگاهی باشد که در هر موقعیت شغلی تمایل به کار ندارند و حاضر نیستند با هر شرایطی 
شاغل شده و انتظارات خاصی از بازار کار دارند.  بیرانوند در حوزه مسئله بیکاری افراد خبره، نیمه ماهر و فارغ 
التحصیان دانش��گاهی افزود: ما در آسیب شناسی این چالش که در شورای عالی اشتغال کشور بررسی شده 
است، می گوییم این چالش نه فقط اقتصادی است و نه فقط فرهنگی، بلکه ترکیبی از بسیاری از عوامل است. 
بخشی از فارغ التحصیان دانشگاهی ما این مشکل را دارند که در دوران تحصیل مهارت معطوف به بازار کار 
را دریافت نکرده و مش��کل مهارت دارند. بخش��ی از این فارغ التحصیان کمبود انگیزه کار و امید به بازار کار 
دارند. بخش دیگری از این فارغ التحصیان بیکار ما نیز مس��ئله انتظارات مالی و حقوق را دارند. این چالش 

ابعاد مختلف دارد و ما نباید با آن صرفا با یک سیاست یک سویه مواجه شویم. 

 با کارگرهای جدید 
کارخانه بی ام و آشنا شوید

انس�ان نمای  ربات ه�ای 
فیگ�ور)Figure( در حال 
کار  نی�روی  ب�ه  پیوس�تن 
خودروس�ازی  کارخانه های 

بی ام و)BMW( هستند.
ایس��نا، ش��رکت  گزارش  به 
فیگور)Figure( اولین قرارداد 
تجاری خود را امضا کرده است 
انس��ان نمای همه  ربات های  و 
کاره خود را برای کار واقعی به 

کارخانه تولید خودروی بی ام و در کارولینای جنوبی آمریکا می فرستد.
به نقل از نیو اطلس، شرکت فیگور که تنها ۱۰ ماه پیش از حالت پنهان کاری خارج 
ش��د و اعام وجود کرد، ربات های خود را با س��رعتی دیوانه وار توس��عه داده است. این 
ش��رکت به لطف یک تیم بسیار مجرب، نمونه های اولیه ای را ظرف یک سال با سرعتی 

چشمگیر آماده کرده است.
این شرکت حدود ۱۰ روز پیش، یک نقطه عطف دیگر را اعام کرد و ویدئویی از ربات 
فیگور Figure(۰۱ ۰۱( را که به ش��کل مستقل در پاسخ به یک فرمان شفاهی قهوه 

درست می کند، منتشر کرد.
ب��رت ادکاک)Brett Adcock(، مؤس��س و مدیر عامل این ش��رکت آن را یک 
رویداد مش��ابه با معرفی ChatGPT نامید، چرا که این ربات پس از تماش��ای چند 

نمایش ویدئویی از نحوه استفاده از دستگاه قهوه، آن را به تنهایی تهیه کرد.
اکنون این شرکت به وعده خود عمل کرده و ربات های خود را در اسرع وقت به سراغ 

انجام کارهای واقعی و مفید می فرستد.
 شرکت بی ام و بر اساس یک قرارداد تجاری تازه امضا شده با شرکت فیگور، شروع به 
شناسایی موارد استفاده اولیه از این ربات های انسان نما در کارخانه خود کرده و آموزش 

این ربات ها را برای استقرار مرحله ای آنها آغاز کرده است.
ای��ن اولین بار نیس��ت که ربات ه��ای انس��ان نمای خودمختار در کنار انس��ان ها کار 
می کنند. برای مثال شرکت آمازون در ماه اکتبر اعام کرد که آزمایش ربات انسان نمای 
دیجیت)Digit( متعلق به شرکت اگیلیتی روبوتیکس)Agility Robotics( به 
عنوان کارگرهایی که س��طل ها و وس��ایل حمل و نقل را در انبار جابجا می کنند، آغاز 

خواهد کرد.
اما نکته قابل توجه در اینجا این اس��ت که آمازون یک س��رمایه گذار در آن ش��رکت 
ربات س��از است، بنابراین در توسعه ربات »دیجیت« مشارکت دارد. در حالی که قرارداد 

فیگور با بی ام و کاماً تجاری است و می تواند اولین معامله در نوع خود نام گیرد.
ادکاک می گوید: احتمال دارد معامات تجاری واقعی وجود داش��ته باش��ند که اعام 
نشده باشند، اما تمام چیزی که من دیده ام، آزمایشی بوده است. بنابراین این قرارداد ما 

می تواند اولین مورد در نوع خود باشد یا مطمئناً یکی از اولین هاست.
ادکاک در پاسخ به این پرسش که چرا با شرکت بی ام و قرارداد منعقد شده، می گوید: 
ما شرکتی را در بخش خودروسازی می خواستیم. تجربه رباتیک زیادی در خودروسازان 
ثبت شده است و آنها قباً کارهای زیادی با ربات های انسان نما انجام داده اند. می توانم از 
شرکت هوندا با ربات آسیمو)ASIMO( یا مالکیت شرکت هیوندای بر شرکت رباتیک 
بوس��تون داینامیکس)Boston Dynamics( یا ش��رکت تسا با ربات انسان نمای 
اپتیم��وس)Optimus( ن��ام ببرم. آنها تجربه های زی��ادی در زمینه رباتیک دارند که 

البته روی وظایف خاص متمرکز شده اند.
وی افزود: ما حدود ۹ ماه پیش با بی ام و آش��نا ش��دیم. آنها ابزار رباتیک زیادی را در 
کارخانه اس��پارتانبورگ خود ادغام کرده اند. آنها از ما می خواستند که با دستکاری های 
ماهرانه تر به حل مس��ائل اتوماسیون بیش��تر کمک کنیم. ما به آن تیم و کاری که آنها 
انجام می دهند، باور داریم، فکر می کنم آنها واقعا می خواهند کاری انجام دهند که برای 
ما خوب اس��ت. من فکر می کنم ما می توانیم ربات ه��ای زیادی را زیر این چتر پرورش 

دهیم.
 آموزش در آزمایشگاه های شرکت فیگور برای اولین کارهایی که ربات های انسان نمای 
»فیگور ۰۱« در کارخانه بی ام و ش��روع خواهند کرد، آغاز ش��ده اس��ت. اگرچه این دو 
شرکت هنوز اعام نکرده اند که این ربات ها دقیقاً چه کارهایی را در این کارخانه انجام 

خواهند داد، اما مطمئناً قرار نیست »فیگور ۰۱« دوباره قهوه درست کند.
ادکاک می گوید: ما در حال بررسی کار با ورق های فلزی و سایر کارهای تدارکات در 
انبار هس��تیم. این ربات، متحرک اس��ت، باید چیزها را لمس کند و آنها را جابه جا کند. 
ما اولین مورد اس��تفاده خود را انتخاب کرده ایم. ما می دانیم که آن کار چیس��ت و روی 

آن تمرین می کنیم، اما فعا نمی توانم آن را فاش کنم.
وی افزود: ما با تعداد کمی از ربات ها ش��روع می کنیم و نقاط عطف خاصی داریم که 
باید به آنها برس��یم. اگر بتوانیم به آنها برس��یم، در طول زمان به مرور به تعداد بس��یار 
زیادی خواهیم رسید، اما بسیار وابسته به رسیدن به آن نقاط عطف است. ما باید ثابت 
کنی��م که می توانیم کار مفی��دی با آنها انجام دهیم و این منطقی اس��ت، چرا که باید 

مطمئن شویم که این ربات ها خوب عمل می کنند.
یک چیز قطعی اس��ت. ادکاک قصد دارد تا جهان را از پیشرفت ربات های انسان نما و 

توانایی یادگیری آنها آگاه کند.
او می گوید: امیدواریم هفته آینده قابلیت های یادگیری رفتاری ربات را در کار واقعی 
نشان دهیم. سعی می کنیم به محض اینکه به قابلیت هایی رسیدیم، ویدئوی آن را مانند 
ویدئوی تهیه قهوه منتشر کنیم. من می خواهم مردم را آگاه کنم. ما در سال های آینده 

در مورد کاری که انجام می دهیم، بسیار گویا خواهیم بود.
در مجموع به نظر می رسد مسیری که در نهایت بشریت را از یوغ کار فیزیکی به کلی 
می رهاند، آغاز ش��ده است. ربات های انسان نما ش��بیه به ما هستند، می توانند به همان 
فضاها دسترس��ی داشته باشند و از ابزارهای مشابه اس��تفاده کنند. مدل های اولیه آنها 
ممکن اس��ت به طرز ناخوشایندی آهس��ته حرکت و کار کنند، اما از آنجایی که هوش 
مصنوعی آنها در حال توس��عه است و به سخت افزارهای قدرتمندی مجهز می شوند، به 

زودی خواهند توانست سریع تر، بهتر و قوی تر فکر کنند، واکنش دهند و عمل کنند.
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میرهاشم در رقابت های بین المللی فجیره
ورزش�ی:  س�رویس  عص�رآزادی/ 
رقابت ه�ای  در  حس�ینی  میرهاش�م 

بین المللی فجیره شرکت  می کند.
 یازدهمی��ن دوره رقابت های بین المللی 
فجی��ره با حض��ور ۱۷۴۰ تکواندوکار در ۴ 
رده سنی طی روزهای ۱۵ تا ۱۷ بهمن ماه 
برگزار خواهد شد. در رده بزرگسالان ۵۴۴ 
تکواندوکار ثبت نام کرده اند که بر اس��اس 
برنامه اعلام ش��ده ۱۵ بهمن ماه مسابقات 
خود را در همه اوزان برگزار می کنند. بر اساس تصمیم کمیته فنی که قرار بود تکواندوکاران 
مدعی در مس��ابقات فجیره مورد ارزیابی قرار بگیرند؛ مهدی حاجی موسایی، ابوالفضل زندی، 
علیرضا حس��ین پور، آرین سلیمی و میرهاشم حسینی ۵ نماینده اعزامی تیم ملی کشورمان 

به این مسابقات خواهند بود.

قهرمان مسابقات پرورش اندام آذربایجان شرقی 
مشخص شد

ورزش�ی:  عصرآزادی/س�رویس 
سی وپنجمین دوره مسابقات قهرمانی 
پرورش اندام آذربایجان شرقی در اهر 

برگزار شد.
مس��ابقات قهرمانی پرورش اندام باشگاه 
های اس��تان به میزبانی شهرس��تان اهر با 
حض��ور  ۳۵۰ ورزش��کار در ۶ رش��ته و در 
کلیه رده های س��نی در دو روز با همکاری 
هی��ت بدنس��ازی اس��تان و اداره ورزش و 
جوانان اهر برگزار ش��د. در این رویداد ۴۲ باش��گاه از سراسر استان در رشته فیزیک و فیزیک 

کاسیک شرگت گردند که در پایان تیم ارسباران اهر قهرمان مسابقات شد.
در رشته بادی کاسیک و بادی بیلدینگ تیم شریعتی تبریز به مقام قهرمانی دست یافت.

صابر تقی زاده سرمربی تیم فوتبال هنرمندان استان 
آذربایجان شرقی

عصرآزادی /سرویس ورزشی: مربی 
تیم بزرگسالان و تیم های پایه باشگاه 
و تی�م تراکت�ور ب�ه عنوان س�ر مربی 
جدی�د تیم فوتبال هنرمندان اس�تان 

آذربایجان شرقی انتخاب شد.
با حکم  ناصر هاشمی مدیرعامل باشگاه 
بزرگ هنرمندان اس��تان آدربایجانش��رقی 
صابر تقی زاده کاپیتان اس��بق تیم تراکتور 
و ماشین س��ازی به عنوان سرمربی جدید 
تیم فوتبال هنرمندان اس��تان آذربایجان ش��رقی منصوب و معارفه گردی��د. صابر نقی زاده از 
مربیان موفق در فوتبال تبریز در تیم های پایه به شمار می آید و در باشگاه و آکادمی تراکتور 
در اکثریت تیم های پایه تراکتور کارنامه درخش��انی از خود برجا گذاش��ته اس��ت وی سابقه 
مربیگری در گس��ترش فولاد تبریز، ماشین سازی،منتخب آموزشگاههای استان و  مربیگری 
دربزرگس��الان با تیم تراکتور و ماش��ین سازی را داشته است.  وی س��ابقه بازی در تیم های 

تراکتور، ماشین سازی، پیام مشهد ، ملوان، جوکای تالش را در سابقه خود دارد.
 

لیگ ایران از ازبکستان هم عقب افتاد!
س�ری A ایتالیا برای دوازدهمین بار در تاریخ بهترین لیگ جهان ش�ناخته شد و 

لیگ ایران در رده شصت و هشتم قرار گرفت.
به گزارش ایس��نا، فدراس��یون بین المللی تاریخ و آمار اقدام ب��ه معرفی قوی ترین لیگ های 
جهان در سال ۲۰۲۳ کرد. بر این اساس سری A ایتالیا برای دوازدهمین بار در تاریخ بهترین 
لیگ جهان ش��ناخته ش��د و لیگ ایران با پنج پله سقوط نسبت به سال قبل )۲۰۲۲( در رده 
ش��صت و هش��تم قرار گرفت.   در اروپا، سری A ایتالیا پس از سال ۲۰۲۰ مقام اول را دوباره 
به دس��ت آورد و لیگ برتر انگلیس پس از دو س��ال صدرنشینی، حالا به رده دوم سقوط کرد.  
لالیگای اسپانیا برای چهارمین سال متوالی سوم و بالاتر از بوندسلیگای آلمان قرار گرفت. در 

نهایت لیگ فرانسه  مانند سال گذشته در رده پنجم قرار گرفت.
کی لیگ کره از سال ۲۰۱۱ بهترین لیگ آسیا بوده  اما تنها ۴ امتیاز از لیگ  عربستان بالاتر 
است. لیگ عربستان نیز حالا توانسته است بالاتر از جی لیگ ژاپن در رده دوم باشد. لیگ برتر 

ایران نیز بعد از ازبکستان در رده پنجم لیگ های قدرتمند در آسیا قرار گرفته است.
رده بندی ۱۰ لیگ برتر جهان در سال ۲۰۲۳

۱- سری آ ایتالیا
۲- لیگ برتر انگلیس

۳- لالیگای اسپانیا
۴- لیگ برزیل

۵- بوندسلیگای آلمان
۶- لیگ ۱ فرانسه

۷- لیگ پرتغال
۸- اردیوسه هلند

۹- لیگ بلژیک
۱۰- لیگ آرژانتین

عصرآزادی/سرویس ورزشی: نشست کمیته مربیان فدراسیون 
با مس�ئولان و اعضای کمیته مربیان اس�تان آذربایجان ش�رقی 

برگزار شد
برای اولین بار جلس��ه تخصصی کمیته مربیان فدراس��یون تکواندو با 
رئیس و دبیر هیأت تکواندو اس��تان آذربایجان ش��رقی، مسئولان کمیته 
مربیان اس��تان و شهرستان های تابعه در خانه تکواندو استان آذربایجان 
ش��رقی با هدف طرح مس��تقیم مس��ائل و دغدغه های مربیان استان و 
بررسی راهکارهای پیش��نهادی در راستای بهبود روند فعالیت مربیگری 

در شهرها و روستاهای اطراف تشکیل شد
 ای��ن جلس��ه با حض��ور غلامرضا عمرانی ل��رد رئیس کمیت��ه مربیان 
فدراس��یون، جعف��ر رنجبرپور رئیس هی��أت تکواندو اس��تان آذربایجان 
شرقی، واحدی دبیر و مهسا زاور نائب رئیس بانوان هیأت تکواندو استان 

و مس��ولان هیأت های شهرس��تان ه��ای جلفا، مراغه، س��راب و کمیته 
مربیان سایر شهرستان های اطراف تبریز تشکیل شد.

در ابتدای این نشس��ت، عمرانی برخی طرح های در حال بررس��ی در 
کمیته مربیان فدراسیون را به جهت آگاهی و هم اندیشی ارائه کرد و پس 
از بحث و تبادل نظر، مقرر گردید جهت تکمیل و ایجاد بستری مناسب 
و اجرایی ش��دن آن ها و همچنین اخذ مصوبه نهایی و ابلاغ به اس��تان 
ها، موارد به اس��تحضار هادی ساعی رئیس، اصغر رحیمی دبیرکل، دکتر 

نظری و خانم سلیمی نواب رئیس بانوان  فدراسیون تکواندو برسد.
گفتنی اس��ت کمیته مربیان فدراسیون در نظر دارد با برگزاری سلسه 
نشس��ت های تخصصی کمیته مربیان و مس��ئولین  همه ی استان ها، از 
مس��ائل و دغدغه های مربیان سراسر کشور بطور مستقیم آگاهی یافته 
و با انتقال آن ها به مس��ئولین فدراس��یون، تدابیر لازم و اخذ تصمیمات 

 مربوط��ه ب��ه منظور بهب��ود روند فعالی��ت مربیگری تکواندو در کش��ور 
صورت گیرد.

رئیس فیفا به نژادپرس�تی در دیدارهای روز شنبه در اروپا واکنش 
نش�ان داد و خواس�تار تنبیه شدید تیم هایی ش�د که هوادارانشان 
توهین می کنند. به گزارش  ایسنا، جیانی اینفانتینو، رئیس فدراسیون 
بین المللی فوتبال، خواس�تار بازنده  اعلام شدن باشگاه هایی شد که 
هوادارانشان به دلایل نژادی به بازیکنان بی احترامی می کنند. او این 

موضوع را در صفحه اینستاگرامش بیان کرد.

شنبه ش��ب هواداران اودین��زه در جریان رقابت های س��ری آ به مایک 
مانیان، دروازه بان فرانسوی میان، توهین نژادی کردند که باعث شد این 
بازیکن زمین را ترک کند و بازی متوقف شود. میان در نهایت با نتیجه 
سه بر دو پیروز ش��د. در یک مسابقه از رقابت های چمپیونشیپ انگلیس 
نیز هواداران ش��فیلدونزدی توهین های نژادپرستانه ای را نسبت به کیسی 
پالمر، هافب��ک کاونتری، انجام دادند و در نهایت کاونتری با نتیجه دو بر 
یک پیروز ش��د. اینفانتینو در یادداشتی اینس��تاگرامی نوشت: »اتفاقاتی 
که روز ش��نبه در اودینزه و شفیلد رخ داد کاما مشمئزکننده و غیر قابل 
قبول اند. هیچ جایی برای نژادپرس��تی به هر ش��کلی در فوتبال و جامعه 
وجود ندارد. من حمایتم را از بازیکنانی که در مسابقات روز شنبه متحمل 
توهین های نژادپرستانه شدند اعام می کنم. ما به همه ارکان نیاز داریم تا 
آموزش را در این زمینه از مدرسه شروع کنند تا اطمینان حاصل شود که 

نسل های آینده بدانند نژادپرستی در فوتبال یا جامعه جایی ندارد. ما باید 
الان تصمیم گیری کنیم و تیمی را که هوادارانش رفتارهای نژادپرس��تانه 
داشته اند، جریمه کنیم و بازی را تمام شده اعام و تیمی را که هوادارانش 

توهین نژادپرستانه کردند، بازنده اعام کنیم.
اینفانتینو قبا اعام کرده بود که هدف اصلی فیفا این است که یک بار 
برای همیش��ه به نژادپرستی در فوتبال پایان دهد: »وقتی در ورزشگاهی 
نژادپرس��تی وجود دارد باید بازی متوقف ش��ود. اصا اجازه این را نداریم 
ک��ه به نژادپرس��تان اجازه خودنمایی و پیروزی دهی��م. نباید آنها در این 
نبرد پیروز ش��وند. باید فوتبال در چنین شرایطی متوقف و با نژادپرستان 

برخورد شود.«
در هفته بیس��ت ویکم سری آ، اودینزه و میان به مصاف هم رفتند که 

این دیدار به دلیل شعارهای نژادپرستانه در دقیقه ۳۵ متوقف شد.

برگزاری جلسه کمیته مربیان با مسئولان تکواندو آذربایجان شرقی

واکنش تند اینفانتینو به نژادپرستی در فوتبال

عصرآزادی/سرویس ورزشی-  فرهاد فرهادپور: زیباترین گل تیم 
ملی ایران در جام ملت های آس�یا توسط یک بازیکن تبریزی به 

ثمر رسیده است.
هجدهمین دوره جام ملت های آسیا در کشور قطرآغاز شده و تیم ملی 
ایران در دو بازی اول خود برابر فلس��طین و هنگ کنگ به برتری دست 

یافته و صعودش را به مرحله حذفی قطعی کرده است.
در رقابت های امسال نیز هیچ بازیکن متولد تبریز حضور نداشته و تنها 
شجاع خلیل زاده بازیکن غیر بومی تراکتور، در این رقابت ها حاضر است.

گزارش زیر نگاهی به بازیکنان تبریزی در ادوار پیش��ین جام ملت ها و 
عملکرد آنها دارد:

چهارمین دوره جام ملت های آسیا - ۱9۶۸ تهران:
تیم ملی فوتبال ایران برای اولین بار با امتیاز میزبانی در مرحله نهایی 
این رقابت ها حضور داشت. ۵ تیم ایران، برمه، رژیم اشغالگر قدس، چین 
و هنگ کنگ تیم های صعود کرده در دور نهایی این رقابت ها بودند. ایران 
برابر هر چهار تیم به برتری دس��ت یافت و به نخستین قهرمانی خود در 

این رقابت ها رسید.
وظیفه حراس��ت از دروازه تیم ملی ایران در این رقابت ها بر عهده عزیز 

اصلی بود که در چهار بازی فقط دو گل دریافت کرد.
 عزی��ز اصلی متولد تبریز بوده و فوتبال خود را نیز در تبریز آغاز کرده 
بود. اما وی س��ابقه بازی باشگاهی در تبریز نداشته و خیلی زود به تهران 
رفته و رش��د و ترقی اش در پایتخت کش��ور صورت گرف��ت. عزیز اصلی 
هیچگاه به فوتبال تبریز بازنگش��ت به همین س��بب کمتر پیشکس��وتی 

فوتبال حضور و بازی عزیز اصلی را در تبریز به یاد می آورد.
 غیبت ۲۸ ساله بازیکنان تبریزی

از سال ۱۹۶۸ تا سال ۱۹۹۶ ایران در تمام دوره های جام ملت ها حضور 
داشت. اما در این 2۸ سال بعد از عزیز اصلی هیچ بازیکنی از فوتبال تبریز 

نتوانست در جام ملت ها بازی کند.
در دهه ۵۰ میرمجید ناظمی، فیروز شیخ شایان و رحیم مه نمای اقدم، 
در دهه ۶۰ احد ش��یخ لاری، غلامرضا باغ آبادی، سیدمحمد علوی و امیر 
داداش ضیایی و اوایل دهه ۷۰ حسین خطیبی به تیم ملی دعوت شدند، 

اما هیچگاه موفق به حضور در مرحله نهایی جام ملت های آسیا نشدند.
یازدهمین دوره جام ملت های آسیا-۱99۶ امارات:

  در س��ال ۱۹۹۶ امارات س��ه بازیکن تبریزی به نام های کریم باقری، 
سیروس دین محمدی و علی اکبر استاداسدی در تیم ملی حضور داشتند 

و با این تیم به عنوان سومی این رقابت ها دست یافتند.
ب��ه اعتقاد بس��یاری از کارشناس��ان این بهترین تیم فوتب��ال ایران در 
تاریخ جام ملت های آسیا بوده است. کریم باقری در این رقابت ها یکی از 
ستاره های ایران بوده و به همراه خداداد عزیزی و علی دایی مثلث طلایی 
ایران را تشکیل داده بودند. کریم باقری در برابر عربستان و کره جنوبی نیز 

گلزنی کرد تا در دو پیروزی تاریخی ایران نقش بسزایی داشته باشد.

وی در ب��ازی نیمه نهایی برابر عربس��تان و رده بندی برابر کویت که به 
ضربات پنالتی کشید، موفق شد پنالتی های خود را به ثمر برساند.

س��یروس دین محم��دی دیگر بازیکن تبریزی ای��ران در این دوره تنها 
در ب��ازی براب��ر عراق به میدان رف��ت که بازی اول ایران ب��ود. ایران این 
ب��ازی را دو بر یک به عراق واگذار کرد و مایلی کهن مربی وقت تیم ملی 
دین محمدی را نیمکت نش��ین کرد و میناوند به جای وی به میدان رفت. 
این در حالی بود که س��یروس در دور مقدمات��ی از بازیکنان اصلی ایران 

بوده و شش بار نیز موفق به گلزنی برای تیم ملی شده بود.
علی اکبر استاداس��دی از تیم ماشین س��ازی تبریز در این رقابت ها در 

ترکیب ایران مورد استفاده قرار گرفت.
دوازدهمین دوره جام ملت های آسیا-۲۰۰۰ لبنان:

در ای��ن دوره تیم ای��ران یکی از مدعیان قهرمان��ی رقابت ها بود اما در 
مرحله یک چهارم نهایی با گل طلایی بازی را به کره جنوبی واگذار کرد.

بدون ش��ک یک��ی از زیباترین گل ه��ای تاریخ تیم ملی ای��ران در این 
رقابت ها توس��ط کریم باقری زده ش��د. هافبک تبریزی تیم ملی در بازی 
برابر کره جنوبی از فاصله ۴۰ متری موفق به گش��ودن دروازه کره جنوبی 
ش��د. اما در دقیقه ۹۰ و وقت های اضاف��ی ایران دو گل دریافت کرد و از 

صعود به نیمه نهایی بازماند.
در این رقابت ها ستار همدانی و اسماعیل حلالی نیز در تیم ملی ایران 

حضور داشتند و در مقاطعی در ترکیب تیم ملی ایران قرار گرفتند.
چهاردهمین دوره جام ملت های آسیا -۲۰۰7:

رسول خطیبی آخرین بازیکن تبریزی است که موفق به حضور در جام 
ملت های آسیا شده است. خطیبی یکی از بازیکنان موثر تیم ملی در این 
دوره از رقابت ها بوده که نقش بازی س��ازی را برعهده داشت. اما تیم ملی 
ای��ران در مرحله یک چهارم نهایی جام ملت ها باز هم اس��یر کره جنوبی 

شده و در ضربات پنالتی نتیجه را واگذار کرد.
پانزدهمین دوره جام ملت ها آسیا ۲۰۱۱

محمد نصرتی و آندرانیک تیموریان دو بازیکن تراکتور در این مسابقات 
بودند . تیم ایران با هدایت افش��ین قطیبی بعد از پیروزی برابر تیم های 
عراق، کره ش��مالی و امارات، در یک چهارم نهایی با یک گل مغلوب کره 

جنوبی شده و از دور مسابقات حذف شد.
شانزدهمین دوره جام ملت های آسیا ۲۰۱۵

آندرانیک تیموریان باز هم از تیم تراکتور در جام ملت های آسیا حضور 
داش��ت. تیم ایران با ۳ پیروزی مقابل تی��م های امارات، بحرین و امارات 
سرگروه به مرحله حذفی صعود کرد، اما با شکست مقابل عراق در ضربات 

پنالتی از دور مسابقات حذف شد.
هفدهمین دوره جام ملت های آسیا ۲۰۱9

۳ بازیک��ن از تراکتور و یک بازیکن از ماشین س��ازی در جام ملت های 
2۰۱۹ حضور داش��تند اما هیچکدام از این بازیکنان متولد تبریز نبودند. 
احس��ان حاج صفی، مسعود شجاعی و اشکان دژآگه ۳ کاپیتان تیم ملی 
ایران که در تراکتور حضور داشتند و کنعانی زادگان که از ماشین سازی 

به جام ملت ها راه یافته بود.
تیم ایران در مرحله مقدماتی برابر یمن و ویتنام به پیروزی رسیده و با 
تساوی برابر عراق به عنوان سرگروه صعود کرد. در کرحله حذفی تیم های 
عمان و چین را شکست داده و در نیمه نهایی با ۳ گل مغلوب ژاپن شده 

و از صعود به دیدار فینال بازماند.

زیباترین گل تیم ملی ایران سهم فوتبال تبریز در جام ملت های آسیا
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 سازمان شهرستان ها از استان های فاقد نماینده
 نماینده فعال می پذیرد.
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خبار شهرستان ا

مدیرعامل ش�رکت توزی�ع نیروی برق تبریز از کش�ف و 
ضبط ۴۴ دستگاه غیرمجاز استخراج رمز ارز در شهرستان 

آذرشهر خبر داد.

عباس حس��امی ضم��ن اعام این خب��ر، اظهار ک��رد: به دنبال 
گزارش هایی مبنی ب��ر فعالیت مراکز غیرمجاز اس��تخراج رمز ارز 
در شهرستان آذرشهر پس از مکاتبات و کسب دستورات، اقدامات 

لازم برای جمع آوری این مرکز انجام شد.
وی ادام��ه داد: ب��ا تاش همکاران ش��رکت در واح��د برق های 
غیرمج��از و مدیریت توزیع برق آذرش��هر، اداره ب��رق گوگان و با 
هم��کاری اداره اطاعات، نیروی انتظامی و آگاهی آذرش��هر، ۴۴ 
دس��تگاه اس��تخراج رمز ارز غیر مجاز از یک واحد تولیدی کشف 

و ضبط شد.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق تبریز بیان کرد: فعالیت این 
مزارع موجب اختال در برق رسانی و تحمیل فشار به شبکه برق 

و آسیب به وسایل برقی شهروندان می شود.
به گزارش ایس��نا به نقل از روابط  عمومی ش��رکت توزیع نیروی 
برق تبریز، وی اظهار کرد: به منظور مقابله با این موضوع ش��رکت 
اقدامات قابل توجهی را انجام می دهد، اما مش��ارکت مردمی یکی 
از راهکارهای اساس��ی پیشگیری از فعالیت این مراکز بوده و مردم 
می توانند در صورت مش��اهده چنین مراک��زی موضوع را به مرکز 

فوریت های برق ۱۲۱ گزارش دهند.

روند سند دار کردن اراضی ملی در شهرستان 
اشتهارد شتاب می گیرد

عصرآزادی / سرپرستی البرز: رئیس 
آبخی�زداری  و  مناب�ع طبیع�ی  اداره 
شهرستان اشتهارد از صدور سند تک 
برگی برای ۱7۰۰ هکتار از اراضی ملی 

این شهرستان خبر داد.
حس��ین نعمائ��ی  رئی��س اداره مناب��ع 
طبیعی و آبخیزداری شهرستان اشتهارد از 
صدور و دریافت چهار سند تک برگی برای 
اراضی ملی این شهرس��تان به مس��احت 

۱۷۰۰ هکتار  خبر داد. وی در این باره اظهار داش��ت : در راس��تای تحقق حفاظت از منابع 
طبیعی و جلوگیری از زمین خواری،در ۹ ماهه اول س��الجاری س��ند تک برگی برای ۱۷۰۰ 
هکتار از اراضی ملی این شهرس��تان ، مربوط به  پلاک های  قاضیان ، خورش��ید آباد، قراتپه 
و حس��ین آباد  صادر ش��ده اس��ت.  حس��ین نعمائی  با اعلام این خبر افزود:  قانون کاداستر 
اراضی ملی یکی از بس��ترهای اساس��ی برای جلوگیری از زمین خواری است که می تواند در 
حفظ منابع طبیعی کمک بزرگی کند که ان شاء الله در شهرستان اشتهارد با شتاب بیشتری 
در حال اجرا اس��ت.  وی ادامه داد: ایجاد موازنه بین بهره برداری و حفظ منابع اراضی ملی، 
کاهش اختلافات مربوط به مالکیت، مرز بندی و تفکیک اراضی، جلوگیری از پایمال ش��دن 
حقوق ش��هروندان و منافع عمومی از دیگر مزایای اجرای طرح کاداس��تر در س��طح اراضی 
منابع طبیعی اس��ت. »کاداستر« همان حدنگاری و یا نقش��ه برداری ثبتی است، یعنی نوعی 
نقشه برداری که ارزش حقوقی داشته باشد و بتوان بر اساس مرزهای آن، سند مالکیت صادر 
کرد. کاداس��تر با استفاده از عکسبرداری هوایی، تهیه نقشه و جمع آوری اطلاعات مالکیتی و 
فنی از زمین ، مساحت و حدود دقیق اراضی را مشخص و کمک می کند که زمین ها سنددار 

و از قانون شکنی و دعاوی ملکی جلوگیری شود.

گردشگری خوراك حلقه مفقوده گردشگری در البرز
 : الب�رز  عص�رآزادی / سرپرس�تی 
مع�اون گردش�گری اداره کل میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
اس�تان الب�رز گفت: اس�تان الب�رز با 
دارا بودن شهرس�تاهایی که هر کدام 
قدمت�ی دیرین�ه و غ�ذای محل�ی و 
خوراک خ�اص خ�ود را دارند قابلیت 
معرفی و گسترش گردشگری خوراک 

را دارد که این موضوع توجه ویژه می طلبد.
ش��هرام علی محمدی اظهار کرد: همچنین سمنو به عنوان یک خوراک ملی در کشورمان 
به ثبت رسیده است و البرز نیز مانند دیگر استان ها از این خوراک ارزشمند برخوردار است 
که مراس��مات سمنوپزان نیز در مناس��بت های مختلف در شهرستان ها برگزار می شود. اخیرا 
ایجاد خاقیت توس��ط تولیدات س��منوی پای دیگ سادات، در پخت سمنوی البرز جذابیتی 
دو چن��دان ایجاد کرده اس��ت. معاون گردش��گری اداره کل میراث فرهنگی، گردش��گری و 
صنایع دستی استان البرز با اشاره به قابلیت های گردشگری این استان در زمینه های مختلف، 
گفت: البرز به عنوان استان اقوام شناخته می شود که ساکنان از شهرهای مختلف را در خود 
جای داده اس��ت و این نیز به نوبه خود ظرفیت و تنوعی در گردش��گری و همچنین خوراک 
متنوع اس��تان ایجاد می کند. علی محمدی با بیان اینک��ه البرز ظرفیت های بالایی در زمینه 
گردش��گری کش��اورزی و طبیعی دارد، اظهار کرد: البرز یکی از استان های برتر در کشور به 
عنوان استان چهار فصل است که با دارا بودن روستاهای هدف گردشگری در شهرستان های 
خود می تواند در این زمینه زبانزد عام و خاص در کش��ور باش��د.  معاون گردش��گری البرز با 
تاکید بر اینکه ایرانگردی را از البرزگردی آغاز کنیم، گفت: هرکدام از شهرستان های البرز به 
تنهایی جاذبه ای دیدنی دارند. شهرس��تان طالقان با طبیعت بکر، ساوجباغ به عنوان منطقه 
ای ییاقی و س��بز، کرج با جاده کرج کندوان،پیس��ت دیزین، روستاهای زیبای این محور و 

دیگر شهرستان ها هر کدام به نحوی دیدنی هستند و قابلیت جذب گردشگر را دارند.

تشکیل پرونده برای 66 متخلف حوزه معادن گیلان 
عص�رآزادی / سرپرس�تی گی�لان : 
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت گیلان 
از تش�کیل پرونده ۲۴۰ میلیاردی در 
برخورد با تخلف�ات معدنی خبر داد و 
افزود: اداره کل صمت؛ ضابط قضایی و 
یگان حفاظ�ت ندارد لذا برای برخورد 
با متخلفان در زمینه برداشت غیرقانونی 
مواد معدنی ش�دیداً نیازمند همکاری 

نیروی انتظامی، آب منطقه ای، محیط زیست و سایر دستگاه های ذیربط هستیم.
تیمور پورحی��دری، مدیرکل صنعت، معدن و تجارت گیان در حاش��یه بازدید از کارگاه های 
معدنی گیان اظهار داشت: در برخورد با تخلفات معدنی تیم فنی بازرسی تشکیل شده است و 
تاکنون در برخورد با تخلفات معدنی پرونده هایی افزون بر ۲۴۰ میلیارد ریال تشکیل داده ایم. وی 
با بیان اینکه نظارتهای متعددی در برخورد با تخلفات معدنی نظیر سلب صاحیت و تعلیق پروانه 
فعالیت صورت می گیرد، افزود: از ابتدای سال جاری علیرغم تشکیل پرونده های قضایی متعدد در 
برخورد با تخلفات؛ س��ه فقره نیز تعلیق پروانه فعالیت معدنی داشته ایم. این مسئول یادآور شد: 
اداره کل صمت؛ ضابط قضایی و یگان حفاظت ندارد لذا برای برخورد با متخلفان در زمینه برداشت 
غیرقانونی مواد معدنی شدیداً نیازمند همکاری نیروی انتظامی، آب منطقه ای، محیط زیست و 
س��ایر دستگاه های ذیربط هستیم. مدیرکل صمت گیان تشکیل پرونده برای ۶۶ متخلف حوزه 
معادن را ماحصل نظارت های میدانی انجام شده در سال جاری بر بخش معادن گیان دانست و 
تصریح کرد: بدون استعام و موافقت دستگاه های مرتبط با مواد معدنی، هیچگونه مجوزی صادر 
نکرده ایم و تمامی این مجوزها برای پروژه های عمرانی شناسه دار استان بوده است که محل مصارف 
آن ها نیز در مجوز مش��خص ش��ده است و از طریق مس��ئول فنی و ناظران معدنی مرتباً کنترل 
می ش��ود. به گفته پورحیدری برای نظارت بیشتر بر معادن از ظرفیت نظام مهندسی معدن نیز 
استفاده خواهیم کرد و با هماهنگی و برنامه ریزی از توان ناظران و مسئولین دانش آموخته نظام 

مهندسی برای کنترل فعالیتهای معدنی بهره مند خواهیم شد.

معاون شهرسازی و معماری شهرداری اصفهان خبر داد:

به روزرسانی نقشه های هوایی شهر اصفهان بعد از ۱۰ سال
عصرآزادی / سرپرستی اصفهان :معاون شهرسازی و معماری شهرداری اصفهان گفت: 
تهیه عکس های هوایی و به روز رس�انی نقش�ه های اصفهان بعد از یک دهه از طریق 

هواپیمای تخصصی پایش و نظارت بر اراضی این کلان شهر انجام خواهد شد.
 وحید مهدویان با اشاره به همکاری میان این معاونت، معاونت برنامه ریزی و توسعه نیروی 
انس��انی و سازمان فاوا به منظور به روزرسانی نقشه های هوایی شهر اصفهان گفت: به موجب 
این همکاری و بنا به درخواست اداره کل طرح های توسعه شهری و منطقه ای معاونت شهرسازی 
و معماری ش��هرداری اصفهان، پایش هوایی ش��هر اصفهان با اس��تفاده از عکس برداری هوایی و 
تبدیل این تصاویر به نقشه در محدوده و حریم شهر در دستور کار قرار می گیرد. او با بیان اینکه 
از ابتدای سال ۱۴۰۲ برنامه ریزی لازم به منظور تصویربرداری پوششی از کل شهر با استفاده از 
هواپیمای تخصصی مستقر در فرودگاه شهید بهشتی آغاز شده است، افزود: برای اجرای این طرح 
هزینه ای بالغ بر ۱۵ الی ۱۸ میلیارد تومان پیش بینی ش��ده است. معاون شهرسازی و معماری 
شهرداری اصفهان با اعام اینکه تا پایان دی ماه سال جاری ضمن تصویربرداری با دوربین متریک 
و از مساحت ۶۰ هزار هکتار، تصاویر عکاسی قائم )اورتوفتو( سطح شهر پردازش شده است، گفت: 
با تبدیل نقشه هوایی مدل ۳ بعدی از کل شهر تهیه خواهد شد. او با اشاره به اینکه نقشه پوششی 
شهر اصفهان و پیرامون آن برای نخستین بار با استفاده از تصویر دیجیتال با توان تفکیک مکانی 
۵ س��انتی متر در س��ال های ۱۳۷۵، ۱۳۸۲ و ۱۳۹۲ تهیه شده است، اظهار کرد: این نقشه اینک 
بعد از ۱۰ سال به روزرسانی می شود تا دستیابی به تصاویر با قدرت تفکیک مکانی بالا جهت تهیه 
طرح های جامع و تفصیلی شهر با استفاده از نقشه های هوایی در اختیار عموم مردم و ارگان های 

شهری و شهرداری قرار بگیرد.

خبر

عصرآزادی/ س�رویس شهرس�تانها: مش�اور 
رئیس س�ازمان، س�خنگو و رئی�س اداره روابط 
عمومی س�ازمان جه�اد کش�اورزی آذربایجان 
شرقی گفت: ۱۵ درصد کل برنامه های ثبت شده 
در سایت س�ازمان جهانی خواربار و کشاورزی 
ملل متحد موسوم به فائو برای روز جهانی خاک 

به استان آذربایجان شرقی اختصاص دارد.
وحید کاظم زاده در گفتگو با خبرنگاران با بیان اینکه 
"خاک و آب، منشاء زندگی" شعار امسال روز جهانی 
خاک بود افزود: س��ازمان فائو به مناسبت روز جهانی 
خاک در س��ال 2۰2۳ از کش��ورهای جهان خواسته 
بود تا رویدادهای خود را در س��ایت این سازمان ثبت 
کنند که در مجموع ۶ هزار و ۹۵۵ رویداد در س��ایت 
این س��ازمان در سراسر جهان ثبت شد. وی با اشاره 
به اینکه آذربایجان شرقی در روز جهانی خاک به یک 
شگفتی دس��ت زد ادامه داد: خوشبختانه آذربایجان 
شرقی موفق شد یکهزار و ۵۱ رویداد برای روز جهانی 

امسال در سایت فائو ثبت نماید.
س��خنگوی س��ازمان جهاد کش��اورزی آذربایجان 

شرقی با اشاره به ثبت ۳ هزار و ۱۷۰ رویداد در کشور 
اضافه کرد: ۳۴ درصد ثبتی های کش��ور و ۱۵ درصد 
ثبتی های دنیا در س��ایت فائو به آذربایجان ش��رقی 
اختصاص دارد که این آمار نشان از عملکرد بی نظیر 

این اس��تان در برگزاری هر چه باشکوه تر برنامه های 
هفته خاک و روز جهانی خاک است.

کاظم زاده در پایان سخنان خود تاکید کرد: از همه 
همکارانی که در برگ��زاری هفته خاک و روز جهانی 

خاک سخت کوشانه تلاش کردند نهایت سپاسگذاری 
را دارم و امیدوارم توانس��ته باش��یم ب��ا برگزاری این 
رویداد قدمی هر چند کوچک در تبیین اهمیت حفظ 

خاک و آب به عنوان منشا حیات برداشته باشیم.

وزیر کشور گفت: استاندار فقید آذربایجان شرقی استانداری با 
صلابت، با قدرت و اس�توار بود که با تدبیر و خلاقیت و نگاه بلند 

برای پیشرفت استان لحظه ای درنگ نکرد.
ب��ه گزارش ایرنا، » احمد وحیدی « در آئین تش��ییع »عابدین خرم« 
اس��تاندار آذربایجان ش��رقی در تبریز عروج شهادت گونه مهاجر الی الله 
را خدمت مردم و نیروهای مس��لح تس��لیت گفت و خاطرنشان کرد: وی 

بسیار پایدار در ایمان خود بود و از۱2سالگی وارد میدان مبارزات شد.
وی ادامه داد: عابدین خرم برای دین خدا و دفاع از اسلام مرزی برای 

خود قائل نبود و برای این کار تاملی نداشت.
وزیر کشور با بیان اینکه استاندار فقید آذربایجان شرقی در استانداری 
نیز بار سنگینی را قبول کرد و از اموال و انفس خود گذشت، افزود: وی 

جانباز ۵۰ درصدی بود و هیچ گاه عقب ننشست.
وی ادام��ه داد: خ��رم در تم��ام عمر خود در حال مجاه��دت بود و در 

سردشت شیمیایی شد که عامل اصلی رحلتش شد.
وزیر کش��ور خاطرنشان کرد: وی با تسلط وارد فضای کاری می شد و 

استانداری دلسوزی بود که فقدانش برای همه ما تاسف بار است.
 با اشاره به اینکه عابدین خرم در امور امنیتی مقتدر، در امور اقتصادی 
و اجتماعی کاربلد بود و بسیار ساده زیست، اظهار کرد: جمهوری اسلامی 

به رزمندگان عاش��ورایی می بالد و حضور مردم نش��انه ارتباط قوی بین 
مردم و دولت است.

نماین��ده ولی فقیه در آذربایجان ش��رقی هم اظهار کرد: س��ردار خرم 
شبانه روز برای توسعه استان تلاش کرد و در هر جا بود مثل سپاه برای 

دفاع از اسلام و کشور انجام وظیفه می کرد.
حجت الاس��لام والمسلمین سید محمد علی آل هاشم با بیان اینکه او 

مشقت های زیادی در سپاه دید و مدت ۶ ماه در دست تکفیری ها اسیر 
بود، خدمات استاندار فقید آذربایجان شرقی را ارج نهاد.

امام جمعه تبریز از حضور با ش��کوه مردم استان، وزیر کشور، استاندار 
آذربایجان غربی و سایر مسولان و فرماندهان و همرزمان سردار خرم در 

سپاه در مراسم تشییع قدردانی کرد.
به گزارش ایرنا، احمد وحیدی وزیر کش��ور همچنین به همراه حجت 
الاس��لام والمسلمین محمد مصدق معاون اول قوه قضائیه در منزل زنده 
یاد زین العابدین خرّم اس��تاندار فقید و جهادی آذربایجان شرقی حضور 

یافت و به خانواده مرحوم وی تسلیت گفت.
مراس��م تشییع استاندار فقید آذربایجان شرقی با حضور باشکوه اقشار 
مختلف مردم استان برگزار شد، این مراسم با حضور وزیر کشور، معاون 
اول ق��وه قضائیه، نماینده ولی فقیه در آذربایجان ش��رقی، معاونان وزیر 
کشور، استاندار آذربایجان غربی، جمعی از ائمه جمعه استان، فرماندهان 
س��پاه، ارتش و نیروی انتظامی برگزار و پیام تس��لیت س��ردار س��لامی 

فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی قرائت شد.
عابدی��ن خرم به علت مش��کلات ری��وی به جا مان��ده از دوران جنگ 
و عفون��ت تنفس��ی ناش��ی از بیماری کرون��ا روز ش��نبه ۳۰ دی ماه در 

بیمارستان امام رضا)ع( تبریز دار فانی را وداع گفت.

وزیر کشور: استاندار آذربایجان شرقی دغدغه پیشرفت استان را داشت

سرپرست بنیاد شهید و امور ایثارگران آذربایجان شرقی، گفت: 
به مناس�بت دهه فجر و در ۱۹ بهمن، مردم اس�تان در مهمانی ۱۰ 
هزار لال�ۀ گلگون کفن آذربایجان ش�رقی در سراس�ر گلزارهای 
ش�هری و روستایی شهدای استان ش�رکت و با آرمان های والای 

آنان تجدید میثاق می کنند.
علی اکبر س��لمانی در جلسه هماهنگی و برنامه ریزی ستاد بزرگداشت 
دهه فجر چهل و پنجمین سالگرد پیروزی انقاب اسامی اداره کل بنیاد 
شهید و امور ایثارگران آذربایجان شرقی، گفت: مراسم مهمانی لاله ها در 
تبریز، بعدازظهر پنجشنبه، ۱۹ بهمن ماه با محوریت گلزار شهدای وادی 

رحمت به انجام می رسد.
وی ادام��ه داد: ضمن اینکه س��اعت ۱۰:۳۰ صبح همان روز با برگزاری 
مراس��م جداگانه ای در آرامس��تان ارامن��ه تبریز، از مقام ش��هدای ادیان 

توحیدی به ویژه شهدای مسیحی تجلیل بعمل خواهد آمد. 
وی از عموم مردم ش��هیدپرور اس��تان دعوت کرد با حضور گسترده و 
پرش��ور در مراس��م »مهمانی لاله ها« ضمن عطرافش��انی و گلباران مزار 

ش��هدا، بار دیگر با آرمان های والای ش��هدای گرانقدر و امام ش��هیدان 
تجدید میثاق کنند.

وی بیان کرد: پرچم جمهوری اس��امی ایران در مزار ش��هدای سراسر 
اس��تان هم به مناسبت فرا رس��یدن ایام الله دهه فجر و سالگرد پیروزی 
انقاب اس��امی تعویض می ش��ود. با انجام این برنامۀ ارزشمند، یادآوری 

می شود که اهتزاز پرچم ها، به برکت خون شهداست.
وی ادامه داد: پرچم های جمهوری اس��امی ایران بر مزار ش��هدا نشان 
می دهد که برای عزت کشورمان، ایثارگران بسیاری که اغلب آن ها جوان 
بودند، جانفش��انی کردند و بر همین اساس می توان از مزارهای شهدا به 

عنوان مظاهر سربلندی و عزت ملی نام برد.
به گزارش ایس��نا به نقل از روابط عمومی بنیاد شهید و امور ایثارگران 
آذربایجان شرقی، وی تاکید کرد: آذین بندی و فضاسازی محوطۀ ادارات 
بنیاد ش��هید و امور ایثارگران استان و شهرستان ها، نواختن زنگ انقاب 
و ایثار در مدارس ش��اهد، برگزاری همایش کشوری نیمکت های سوخته 
با یاد ش��هدای بمباران مدارس میانه، اجرای طرح پایش سامت والدین 
بزرگ��وار ش��هدا و جانبازان س��رافراز، ویزیت رایگان مراجع��ان به مراکز 
بهداش��تی و درمانیِ وابس��ته به بنیاد ش��هید و امور ایثارگران، طراحی و 
برگزاری مس��ابقات فرهنگی ورزشی و تکریم خانواده های شهدای انقاب 
و زندانیان سیاسی مسلمان قبل از انقاب رئوس برنامه های دیگری است 

که به مناسبت دهه فجر اجرا خواهد شد.

سرپرست بنیاد شهید و امور ایثارگران استان:
مردم آذربایجان شرقی، ۱۹ بهمن ماه مهمان لاله ها می شوند

آذربایجان شرقی شگفتی ساز جدید سایت فائو
وحید کاظم زاده از اختصاص ۱۵ درصد برنامه های ثبت شده روز جهانی خاک به آذربایجان شرقی خبر داد؛ 

مدیرعامل برق منطقه ای خوزستان:

 در تلاشیم برای تابستانی سخت آماده شویم 
افتخاری دیگر برای صنعت کشور؛ اختصاص تندیس زرین جایزه 

ملی مدیریت مالی ایران به فولاد مبارکه 
 عصرآزادی / سرپرستی خوزس�تان :مدیرعامل شرکت 
ب�رق منطق�ه ای خوزس�تان ب�ا اش�اره به کاه�ش نزولات 
جوی و اث�رات آن بر تولید نیروگاه ه�ای برق آبی، گفت: با 
فعالیت ش�بانه روزی در آماده سازی ش�بکه و بهره برداری 
از پروژه های جدید، در تلاش�یم ش�بکه را برای تابستانی 

سخت آماده کنیم.
 به گزارش روابط عمومی ش��رکت برق منطقه ای خورستان، علی 
اس��دی در نوزدهمین جلس��ه کمیته پیگیری پروژه های حیاتی و ضروری این ش��رکت برای گذر از پیک مصرف 
تابستان ۱۴۰۳، بیان کرد: اگر شرایط بارش باران و برف بر همین منوال ادامه داشته باشد به دلیل تاثیر آن بر تولید 
نیروگاه های برق آبی، تابس��تان سخت و متفاوتی را در پیش خواهیم داش��ت. وی با اشاره به ۱۵ پروژه حیاتی این 
شرکت برای گذر از پیک مصرف تابستان ۱۴۰۳ بیان کرد: از این پروژه ها فاز دوم طرح دائم پست برق GIS خزامی 
در شهرس��تان کارون به ظرفیت ۵۰ مگاولت آمپر به بهره برداری رس��یده و به زودی فاز دوم پست GIS کارون در 
اهواز و ترانس سوم پست برق سبزآب در اندیمشک نیز به بهره برداری خواهد رسید. مدیرعامل شرکت برق منطقه ای 
خوزستان با بیان اینکه عملیات احداث خطوط ۱۳۲ کیلوولت خروجی پست برق مهزیار ) حد فاصل سپنتا تا رینگ 
اهواز( که از پروژه های ضروری بوده نیز به بهره برداری رس��یده اس��ت، تصریح کرد: تاش همه کارکنان شرکت به 
ویژه گروه های فنی و عملیاتی تکمیل به موقع پروژه ها اس��ت تا برق پایداری به مشترکین در ۲ استان خوزستان 
و کهگیلویه و بویراحمد تحویل داده شود. اسدی گفت: با وجود مشکات و کمبود نقدینگی، در حال حاضر همه 
این پروژه ها فعال بوده و به صورت شبانه روزی در حال احداث و تکمیل هستند. شرکت برق منطقه ای خوزستان 

مسئولیت انتقال برق در ۲ استان خوزستان و کهگیلویه و بویراحمد را بر عهده دارد.

عصرآزادی / سرپرس�تی اصفه�ان : معاون اقتصادی و 
مالی ف�ولاد مبارکه از اختصاص تندی�س زرین جایزه 
ملی مدیریت مالی ایران به فولاد مبارکه برای نخستین 

بار در صنعت فولاد کشور خبر داد. 
مه��دی کویت��ی، ضم��ن تبریک کس��ب ای��ن موفقیت و 
س��ربلندی، درباره اهمیت اخذ س��طح زرین این جایزه ملی 
گفت: طی فرایندی، اظهارنامه و عملکرد فرایندهای اقتصادی 

و مالی شرکت به مرکز جایزه ملی مدیریت مالی ایران ارائه شد و از سوی ارزیابان این جایزه به طور کامل 
موردبررسی و ارزیابی قرار گرفت. نتیجه بررسی ارزیابان نشان داد که فولاد مبارکه هم از منظر شفافیت 
گزارش��گری مالی و هم از منظر فرایندها و کنترل های مالی، کفایت و لیاقت دریافت این جایزه ملی را 

دارد و امروز خرسندیم که این جایزه ملی به گروه فولاد مبارکه تعلق گرفته است. 
وی تصریح کرد: کس��ب این افتخار، حاصل تاش تنها معاونت اقتصادی و مالی نیس��ت، بلکه نتیجه 
زحم��ات همه معاونت ها و مدیریت های زیرمجموعه آن هاس��ت. نتیجه بررس��ی های ارزیابان متخصص، 
س��ربلندی فولاد مبارکه در حوزه اقتصادی و مالی را نش��ان داد کویتی در خصوص انگیزه فولاد مبارکه 
برای ش��رکت در این ارزیابی بیان داشت: فولاد مبارکه در ارزیابی های متنوعی شرکت می کند و در این 
ارزیابی به این دلیل حضور یافت که فرایندهای مالی را از منظر دیگری غیر از حسابرسی و بازرسی و از 
منظر فرایندها و از نظر متخصصان این حوزه موردبررسی قرار دهد که خوشبختانه نتیجه بررسی ها منتج 

به کسب بالاترین نشان این ارزیابی یعنی تندیس زرین جایزه ملی مدیریت مالی ایران گردید.
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مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق تبریز خبر داد

کشف ۴۴ دستگاه استخراج رمز ارز غیرمجاز در شهرستان آذرشهر
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السا فیروزآذر؛

دورخیز برای کارگردانی سینما با »دیلیت«
 شاید ریتم کندی دارم!

الس�ا فی�روزآذر بازیگ�ر س�ینما 
عن�وان کرد که این روزها مش�غول 
است  »دیلیت«  فیلمنامه  بازنویسی 

تا بتواند آن را کارگردانی کند.
الس��ا فیروزآذر در گفت وگو با خبرنگار 
سینمایی ایرنا درباره تازه ترین فعالیت های 
خود گفت: این روزها در حال بازنویسی و 
اتمام فیلمنامه ای با نام »دیلیت« هستم که فکر می کنم حدود ۸ سال می شود 
که در حال کار کردن روی آن هس��تم. ای��ن فیلم نامه تجربه ویژه ای برای من 
اس��ت و معنای ویژه ای هم برای خودم دارد. وی افزود: تم اصلی این فیلمنامه 
مربوط به دغدغه ش��خصی ام درباره مقوله ازدواج است اما در مسیر نگارش آن 
در این سال ها، براساس تجربه هایی که کسب کردم، موضوعات و رویکردهایی 
در روایت آن تغییر کرد و این اتفاق برای خود من تجربه جالبی بود. شاید حتی 
بتوانم بگویم برخی پیام های فیلمنامه با توجه به تجربه های شخصی ام در این 
سال ها دستخوش تغییر نگرشم نسبت به این موضوع شد. وی افزود: به زودی 
برای این فیلمنامه درخواست پروانه ساخت خواهم داد و امیدوارم بتوانم خودم 
»دیلیت« را بسازم. من پیش تر تئاتری با عنوان »هزار و یک تو«  را کارگردانی 
کرده بودم که مخاطب قابل توجهی هم داشت، همین تجربه مشوق اصلی من 
ب��ود تا همان ایده را تبدیل به یک کار بلند کن��م. تجربه ای که می توان آن را 
تجربه ای مش��ترک میان تئاتر و سینما دانست. تاش کردم دکوپاژهایم در آن 
کار سینمایی باشد و آن را با میزانسن هایی که مختص تئاتر است، تلفیق کردم. 
فیروزآذر در ادامه گفت: برای تجربه آن تئاتر توانستم جایزه بهترین کارگردانی 
را هم دریافت کنم و در جشنواره تئاتر فجر هم توانست در ۸ حوزه، کاندیدای 
دریافت جایزه ش��ود. تجربه ساخت آن کار، باعث شد احساس کنم کارگردانی 
به روحیه ام نزیک است و دوست دارم تجربه های بیشتری در این زمینه داشته 
باش��م. اینکه بتوانی درب��اره موضوعی، تخیل کنی و بع��د بتوانی همان پیامی 
را ک��ه در خیال خود داری، به اجرا درآوری، تجربه بس��یار جذابی اس��ت. این 
بازیگر س��ینما درباره دلیل کم کاری اش در حوزه بازیگری در س��ال های اخیر 
هم توضیح داد: اگر نگاهی به کارنامه من بیندازید، هیچ گاه اینگونه نبوده است 
که بخواهم به صورت پش��ت س��ر هم در چند پروژه حضور داشته باشم. برایم 
کیفیت کار بس��یار مهم اس��ت و به همین دلیل خیلی صبورانه، در این سال ها 
حض��ور در پروژه های مختل��ف را برای ایفای نقش و ی��ا کارگردانی و نگارش، 
انتخاب کرده ام. فیلمنامه هایی که تا به امروز نوش��ته ام هم حداقل دو یا س��ه 
سال روی آن ها وقت گذاشته ام. به همین دلیل خودم را خیلی صبور می دانم و 
ش��اید ریتم فعالیت هایم اینگونه است. کیفیت برایم نسبت به کمیت ارجحیت 
بیش��تری دارد. وی درباره دیگر فعالیت های خود گفت: من عاقه بس��یاری به 
مطالعه دارم و از آنجایی که پیش تر رش��ته تخصصی ام معماری بوده اس��ت، از 
همین طریق با سبک های مختلف هنری هم آشنا شدم. در مقطع ارشد سراغ 
ادبیات نمایش��ی رفتم و در دانشگاه سوره در این زمینه تحصیل کردم. در این 
مرحله هم تحقیقات بیشتری درباره سبک های مختلف هنری داشتم. برخی از 
س��بک های هنری در حوزه معماری را در فرآیند فیلمنامه نویسی و کارگردانی 
هم معادل سازی کردم. فیروزآذر افزود: همزمان مشغول تدریس و آموزش شدم 
تا خودم هم بیشتر بتوانم فرا بگیرم. فعالیت هایی مانند دستیاری کارگردانی و 
منش��ی  صحنه هم از کارهایی است که از همان ابتدای ورودم به سینما آن ها 
را تجربه کرده بودم. در ادامه همین تجربه ها هم فیلمنامه نویسی برای کارهای 
کوتاه و بلند را آغاز کردم. همان نمایش »هزار و یک تو« که به آن اشاره کردم 
ه��م عاوه بر جای��زه کارگردانی، متن نمایش هم کاندیدای جایزه فجر ش��د و 
همین اتفاقات انگیزه اصلی ام برای ادامه این مس��یر شد. این بازیگر سینما در 
پاس��خ به اینکه موفق ترین تجربه خود در سینما تا به امروز را چه می داند هم 
گفت: واقعیت این اس��ت که اکثر کارهایی را که تا به امروز س��راغ آن ها رفته و 
انجام داده ام، دوست داشته ام و برای آن ها حتما دلیل قاطعی داشته ام. از »ملی 
و راه های نرفته« و »تس��ویه حساب« گرفته تا همین سریال »فوفو« که اخیرا 
در آن ایفای نقش داش��تم، همه آثاری اس��ت که می توانم بگویم بخشی از من 
در آن ها وجود دارد اما در میان کارهایم، عاقه ویژه ای به »یکی از ما دو نفر« 
دارم. چراکه احساس می کنم بیشتر خودم را در آن می بینم. وی افزود: سریال 
»جزیره« هم که مربوط به دوسال پیش می شود، کاری بود که به نقش خودم 
در آن عاقه داشتم و متأسفانه فصل دوم آن ساخته نشد و اتفاقاتی که انتظار 
داشتم برای آن بیفتد، نیفتاد. جاه طلبی کاراکتر »ماهک« در این سریال، برایم 
بسیار ارزش��مند بود. فیروزآذر درباره سینماگرانی که عاقه مند به همکاری با 
آن ها در آینده اس��ت هم گفت: با هر بازیگر و یا کارگردانی که عاش��ق کارش 
باشد، قطعا دوست دارم فرصت همکاری داشته باشم. یکی از مهمترین آیتم ها 
برایم همین عش��ق به کار اس��ت. کارهایی که به دل مان می نشیند، قطعا این 

ویژگی را داشته اند.

فراخوان جذب نیرو در وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی

معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی از انتشار 
فراخوان جذب نیرو در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی خبر داد.

به گزارش ایرنا از مرکز روابط عمومی وزارت فرهنگ و ارش��اد اس��امی، سید 
محمود اسامی اظهار کرد: به منظور جذب نیروی انسانی جوان و نخبه و توسعه 
نیروی انسانی، فراخوان جذب نیرو از طریق بنیاد نخبگان منتشر شده است. وی 
با بیان اینکه بر اساس این فراخوان ۴۰۰ نیرو در رشته های مختلف جذب خواهند 
شد، گفت: عناوین شغلی مورد نیاز بر اساس این فراخوان شامل کارشناس فرهنگی 
و هنری، کارش��ناس تحلیل و تولید نرم افزار، کارشناس شبکه، کارشناس برنامه 
ریزی، کارشناس امور مالی، کارشناس امور اداری، کارشناس حقوقی، کارشناس 
راهبردی امور فرهنگی، کارش��ناس امور چاپ و انتشارات، کارشناس امور رسانه 
و تبلیغ، کارش��ناس امور قرآن و عترت و کارشناسان راهبردی امور هنری است. 
اسامی با تاکید بر اینکه عاقمندان جهت اطاع از شرایط عمومی و اختصاصی این 
فراخوان می توانند به دفترچه راهنمای فراخوان مراجعه کنند، تصریح کرد: آخرین 
مهلت ثبت نام در سامانه، ۱۵ بهمن ماه تعیین شده است.معاون توسعه مدیریت 
و منابع وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی افزود: در راستای ارتقای سطح فرهنگی و 
هنری در کشور و همچنین تحقق عدالت فرهنگی، ۸۵ درصد از نیروهای جدید به 

استان ها اختصاص داده شده است.

روزنامه فرهنگی، اقتصادی، اجتماعی، ورزشی و سیاسی
صاحب امتیاز: مؤسسه مطبوعاتی پیمان

مدیر عامل و مدیر مسئول: سید فرید پیمان
رییس هیئت مدیره و سردبیر: دکتر سید وحید پیمان
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و  گردش�گری  میراث فرهنگ�ی،  وزی�ر  قائم مق�ام 
صنایع دس�تی با بیان اینکه نمایش�گاه »شکوه ایران 
باستان« پس از پکن در شانگهای برگزار خواهد شد، 
گفت: رئیس تورگردانان نمایشگاهی میراث فرهنگی 
چین برای برگزاری این نمایش�گاه در ۱۰۰ نقطه دیگر 

این کشور اعلام آمادگی کرده است.
به گزارش خبرنگار میراث فرهنگی ایرنا، نمایشگاه شکوه 
ایران باس��تان شامل ۲۱۱ قلم از اش��یاء تاریخی و ۵ شیء 
بازآفرین��ی ش��ده )مولاژ( از آثار دوره آه��ن تا دوره صفوی 
اس��ت، ۲۱ دی ماه ۱۴۰۲ با حضور عل��ی دارابی قائم مقام 
وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی و جمعی از 
س��فرا و نمایندگی های کشورهای خارجی مستقر در چین، 
مقامات و مدیران میراث فرهنگی و موزه های چین در کاخ 
موزه پکن گشایش یافت. کاخ موزه پکن که به شهر ممنوعه 
شهرت دارد، به مدت ۳ ماه تا ۲۱ فروردین ۱۴۰۳ از آثار با 
شکوه ایرانی که بیش از ۳ هزار سال فرهنگ و هنر ایران را 
به نمایش می گذارد، میزبانی می کند. و قرار است پس از آن 

در شهرها و موزه های دیگر چین به نمایش گذاشته شود.
حضور ۹ سفیر و ۱۵ نمایندگی در آیین گشایش

علی داراب��ی در گفت وگو ب��ا خبرنگار می��راث فرهنگی 
ایرنا درباره اهمیت نمایش��گاه شکوه ایران باستان در چین 
اظهار داش��ت: در آیین افتتاحیه عاوه بر س��فیران ایران و 
چین، ۹ س��فیر و ۱۵ نمایندگی از کش��ورهای مختلف در 

این کشور حضور داش��تند، که به گفته مسئولان کاخ موزه 
پکن، این س��طح حضور سفرای کش��ورها در نمایشگاه های 
خارجی کم نظیر بوده اس��ت. قائم مقام وزیر میراث فرهنگی 
گفت: استقبال از نمایشگاه به حدی بود که فقط بعد از گذشت 
یک روز از افتتاح، بلیت بازدید از کاخ موزه شهر ممنوعه تا دو 
هفته آینده آن پیش فروش شد و این در حالی است که روزانه 

حداقل ۵۰ هزارنفر می توانند از این موزه بازدید کنند.
اعلام آمادگی برای میزبانی در ۱۰۰ نقطه دیگر چین

دارابی با اش��اره به انتشار یادداشت وزیر میراث فرهنگی، 
گردش��گری و صنایع دستی در نش��ریه گلوبال تایمز اظهار 
داش��ت: این یادداش��ت و دیگر اخبار رس��می نمایشگاه در 
روزنامه ه��ای پر تیراژ چینی، به معرفی بیش��تر نمایش��گاه 
ش��کوه ایران باس��تان کمک کرد و بیانگر این بود که عزم 
ای��ران برای همکاری مش��ترک در حوزه می��راث فرهنگی 
بس��یاری جدی و قوی است. قائم مقام وزیر میراث فرهنگی 
پیرام��ون انتخاب ۲۱۶ اثر و ش��یء تاریخی ب��رای ارائه در 
نمایشگاه شکوه ایران باستان توضیح داد: این آثار از ۳هزار 
س��ال پیش تا دوره قاجاریه را در برمی گیرد و توسط موزه 
ملی به گونه ای انجام ش��د که متناس��ب با ذائقه فرهنگی و 
سلیقه مخاطبان کشور چین باشد. همین موضوع استقبال 
دیگر موزه های ب��زرگ چین را رقم زد و رئیس تورگردانان 
نمایشگاهی میراث فرهنگی چین اعام آمادگی کرد که در 

۱۰۰ نقطه چین این نمایشگاه را برگزار کند.
همکاری های ایران و چین در زمینه باستان شناسی 

زیرآب
دارابی به ماقات ها و توافقات صورت گرفته در چین اش��اره 
کرد و افزود: رئیس سازمان میراث فرهنگی چین برای برگزاری 
۲ دوره کارگاه آموزشی با پرداخت هزینه کامل کارشناسان در 
سال آینده، و همچنین در زمینه تجهیزات آزمایشگاهی موزه ای 
و مرمت و همچنین انجام پژوهش های باستان شناسی زیرآب 
اعم از آموزش به ویژه در خلیج فارس اعام آمادگی کرد و مقرر 
شد پژوهش��گاه میراث فرهنگی و گردش��گری در این زمینه 

مذاکراتی را با پژوهشگاه میراث فرهنگی چین آغاز کند.

دارابی: آثار »شکوه ایران باستان« پس از پکن به شانگهای می رود
س�ینماهای کش�ور در دی ماه، حدود ۱۴۲ میلیارد 
توم�ان فروختند که ای�ن مبلغ، ۵ درصد بیش�تر از 

مدت مشابه ماه گذشته بوده است.
به گزارش خبرنگار س��ینمایی ایرنا، سینماها در دی ماه، 
موفق شدند تا با جذب ۳ میلیون و ۳۰۰ هزار مخاطب، به 

گیشه ۱۴۲ میلیارد تومانی دست یابند.
این عملکرد در نتیجه ۷۴ هزار س��انس نمایش فیلم در 
سینماهای سراسر کش��ور بوده است. با این آمار، مشخص 
می شود که سینماها توانستند گیشه خود را به نسبت مدت 
مش��ابه ماه گذشته، ۵ درصد رشد دهند که این میزان نیز 
می تواند در نتیجه افزایش بهای بلیت برای روزهای سه شنه 

و سانس های پایانی دو روز انتهایی هفته باشد.
البته س��ینما در دی ماه به دلایلی چ��ون آغاز امتحانات 
دانش آموزان و دانش��جویان و البت��ه مواردی چون آلودگی 
هوا و برودت نسبی، نتوانس��ت میزان مخاطبان خود را به 
نس��بت آذرماه افزایش دهد و در همان مدار ماه گذش��ته 

باقی ماند.
در نخستین ماه زمستانی، هتل، آخرین ماه صدرنشینی 
خود را جش��ن گرفت. این کمدی موفق شد تا در دی ماه، 
با جذب ۸۶۱ هزار مخاطب، فروش��ی معادل ۳۸ میلیارد و 

۸۰۰ میلیون تومان داشته باشد.
هاوای��ی با آن ک��ه از نیمه های دی ماه به ن��اوگان اکران 
اضافه ش��د اما حس��ابی خوش درخش��ید و موفق شد تا با 
۵۷۴ هزار مخاطب و گیش��ه ۳۰ میلیاردی، در رده دومین 
فیلم پرمخاطب این ماه جا خوش کند. این آمار به روشنی 
گویای آن است که هاوایی تا چه اندازه می تواند خود را در 

جدول فروش امسال سینمای ایران بالاتر بکشد.
ویای س��احلی در کمال تعجب، روند ناکامی خود را در 
دومی��ن ماه نمایش حفظ ک��رد. این فیلم در دی ماه، ۵۵۳ 
هزار نفر را به سینما کشاند و نتوانست بیشتر از ۲۵ میلیارد 

و ۳۰۰ میلیون تومان بفروشد.
و  بی ادع��ا  خیل��ی  ممن��وع،  خ��روج  و  ورود  کم��دی 
چراغ خاموش، توانس��ت با ج��ذب ۳۲۳ هزار مخاطب، ۱۴ 

میلی��ارد و ۵۵۰ میلیون تومان بفروش��د و چهارمین فیلم 
پرمخاطب این ماه باشد.

فس��یل با همان تک س��انس هایی ک��ه در چند پردیس 
س��ینمایی پایتخت دارد، توانس��ت خود را در میان ۵ فیلم 
بالای جدول حفظ کند. این فیلم موفق ش��د تا در دهمین 
م��اه اک��ران، ۲۳۷ هزار نفر را به س��ینماها بکش��اند و ۱۰ 

میلیارد و ۷۲۰ میلیون تومان نیز بفروشد.
بچه زرنگ، مس��افری از گانورا، نارگی��ل ۲، جوجه تیغی 
و ضد، ترکیب دیگر ۵ فیلم پرمخاطب دی ماه را تش��کیل 

می دهند.
انتظار می رود روند اس��تقبال از سینماها در بهمن ماه، با 
یک رشد نسبی همراه باشد. تعطیات فرخنده در این ماه 
و البته پایان یافتن امتحانات دانش آموزان و دانشجویان، دو 
سیگنال مثبتی اس��ت که می تواند در بهمن ماه به افزایش 

شاخص  رشد مخاطب بیانجامد.
همچنین در بهمن ماه، جش��نواره فیلم فجر را داریم که 
می تواند به مانند س��ال گذش��ته، موجب افزایش مخاطبان 

سینما شود.
هم اکن��ون دورنمای روش��نی برای س��ینما در بهمن ماه 
وج��ود دارد که امیدواری��م این برآورد ب��ا عدم اکران فیلم 
جدید و اعطای فرصت بیش��تر به فیلم هایی که پتانس��یل 
جذب مخاطب گس��ترده دارند، به ی��ک برهه خوب برای 

سینمای ایران و مخاطبانش تبدیل شود.

رشد ۵ درصدی گیشه زمستانی سینماها

روزبه حس�ینی که به عنوان یکی از اعضای هیئت 
انتخاب آثار مرور بخش مس�ابقه صحنه ای جشنواره 
تئاتر فجر، با این رویداد هنری همکاری داشته، تاکید 
ک�رد به طرز ش�گفت انگیزی، کفه کیفی�ت تولیدات 

استان ها نسبت به نمایش های تهران سنگین تر بود.
به گزارش ایس��نا، این نویس��نده و کارگردان تئاتر درباره 
ش��یوه ارزیابی نمایش های متقاضی این بخش از جشنواره 
گف��ت: فیل��م آثار زیادی برای ش��رکت در بخ��ش مرور به 
دبیرخانه ارس��ال ش��ده بود که متأسفانه به صورت تقریبی 
حدود 2۰ درصد آن ها از لحاظ صوت و تصویر قابلیت لازم 
و کافی را برای تش��خیص درس��ت کیفی��ت نمایش از نظر 

شنیداری و دیداری نداشتند.

او ادام��ه داد: امی��دوارم س��ال بعد، گروه ها ب��ه کیفیت 
فیلم های ارس��الی از آثارشان توجه داش��ته باشند، چراکه 
نمی ت��وان با توجه به محدودیت زم��ان، فیلم بعضی آثار را 

دو یا سه بار به تماشا نشست.
این کارگردان گفت: قطعا نمایش های ارس��ال ش��ده به 
بخش مرور این دوره از جش��نواره، نماین��ده کل آثار روی 
صحنه در طول سال نبودند و شاید تنها یک سوم تولیدات 

اجرا شده را تشکیل می دادند.
حس��ینی، درباره کیفیت اجرایی و محتوایی نمایش هایی 
هم که دیده اس��ت، توضیح داد: ما امس��ال در این بخش با 
کیفیتی نس��بی روبه رو بودیم؛ در تقسیم بندی کیفی آن ها 
می توان گفت آثار خیلی خوب و خیلی بد داشتیم و بخش 

عمده ای هم متوسط بودند.
او افزود: آثار متوسط، حرفی تازه  در فرم، محتوا و درام به 
مخاطب ارائه نمی دادند. در واقع باید گفت آثار کم خاصیتی 
بودند که متاسفانه برخی از آن ها جزو نمایش های اجرا شده 

در تهران به شمار می رفتند.
حس��ینی اضاف��ه ک��رد: هنرمندانی که ت��ازه وارد عرصه 
هنرهای نمایش��ی می ش��وند، به س��مت الگوهای امتحان 
پس داده از لحاظ نوع تئاتر، ش��یوه اجرایی و انتخاب بازیگر 

می روند. بنابراین حرف جدی��دی در فرم و محتوای خلاق 
ب��رای گفت��ن ندارند. او درب��اره نقطه قوت آثار رس��یده به 
ای��ن بخش نیز توضیح داد: با وجود تمام کاس��تی ها، تنوع 
ژانریک در آثار رسیده، فوق العاده خوشحال کننده است. ما 
ش��اهد تعدد ژانر و محتوا در این رویداد بودیم؛ ولو با سطح 
عمدتا متوس��ط. این نشان می دهد ماهیت تئاتر ما، وابسته 
به محتوای خاص یا تک ژانر نشده است. همچنین ما شاهد 
انواع و اقس��ام رویکردهای اجتماعی، اقتصادی، فرهنگی و 

بومی در اشکال متفاوت هستیم.
این نویس��نده، با اشاره به گسست بین نمایشنامه نویسان 
و کارگردانان تئاتر گفت: بس��یاری از کارگردانان تئاتر اصلا 
کت��اب نمی خوانند. در حال حاضر، بیش از ۱۰ انتش��ارات 
مش��غول به چاپ نمایشنامه هس��تند اما هیچ کدام از این 

نمایش��نامه ها )که اغلب کارهای قابل اعتنای نس��ل جوان 
تئاتر هم هس��تند( اجرا نمی ش��وند. کارگردانان جوان یا با 
اصرار، خودش��ان دس��ت به قلم ش��ده اند، یا صرفا با ادعای 
داشتن فرم و تکنیک تازه همچنان به دنبال متون اجراشده 

توسط دیگر همکاران خود هستند.
او افزود: جای سئوال است که چرا کارگردان ها به عنوان 
محور اصلی ه��ر اجرا از نمایش��نامه های معاصر خود بهره 
نمی برند؟! چرا از نمایشنامه به عنوان هسته اصلی اثر غافل 
هس��تند و با گفتمان روز نمایشنامه نویسی جلو نمی روند؟ 
چرا ما شاهد تکرار متونی هستیم که بارها روی صحنه اجرا 
ش��ده اند؟ مگر نمی دانیم پله نخست و اساسی یک نمایش، 

انتخاب نمایشنامه و بعد چگونگی رویکرد به آن است؟
حسینی ادامه داد: البته ذکر این نکته ضرورت دارد که با 

وجود فضای نسبتا بازتر برای اجرای نمایشنامه های خارجی، 
خوش��بختانه کارگردانان جوان ما به س��مت متون ایرانی و 
اجرای آن ها گام برداشته اند و این نیک و امیدآفرین است.

او درب��اره معی��ار و ش��اخصه انتخاب آثار نی��ز افزود: بنا 
بر تاکید رییس و دبیر محترم جش��نواره در گام نخس��ت، 
بیش از همیش��ه بر کیفیت و در دومی��ن گام بر تنوع آثار 
توجه داش��تیم. به طرز ش��گفت انگیزی، کف��ه کیفیت آثار 
س��ایر استان ها نسبت به تهران س��نگین تر بود. هنرمندان 
اس��تان هایی چون خراس��ان رضوی، آذربایجان ش��رقی و 
غربی، یزد و اصفهان در زمینه خلق آثار باکیفیت، ش��تاب 
چشمگیری دارند. البته از دیگر استان ها هم کارهای خوبی 

داشته ایم.
عضو هیئت انتخ��اب آثار »مرور صحنه ای« با اش��اره به 
شعار جشنواره مبنی بر »نشاط، امید و همدلی« تاکید کرد: 
افزایش آثار کمدی، نش��ان از توجه هنرمندان به بعُد نشاط 
دارد. البته باید دانس��ت که گروه های نمایش��ی با توجه به 

ذائقه مخاطب به این سمت گرایش دارند.
حس��ینی در پایان سخنانش گفت: لازم به یادآوری است 
ک��ه در حوزه امید زنگ خطر جدی وجود دارد. ما ش��اهد 
کاهش تولید نمایش های انتقادی_اجتماعی هستیم. وقتی 
هنرمندی به س��مت س��اخت و خلق آثار انتقادی می رود، 
یعن��ی نور امیدی در ذهن دارد که به واس��طه آن در حال 
نمایش تاریکی است؛ نگاهی که متاسفانه با کج فهمی مورد 
بی مهری قرار گرفته اس��ت. به همین دلیل هم فکر می کنم 
با وجود اینکه مهم ترین ش��عار دولت ه��ای اخیر امید بوده 
اس��ت، ولی متاسفانه تعداد بسیار محدودی از آثار به بخش 
انتقاد اجتماعی می پردازند و باید در این راستا تاملی جدی 
داشت.  لازم به یادآوری است که بخش مسابقه تئاتر ایران 
در چهل  و دومین جشنواره بین المللی تئاتر فجر، شامل سه 
زیرگروه »م��رور صحنه ای«، »تازه ها« و »برگزیده مناطق« 
است.  حسین مسافر آس��تانه، محمودرضا رحیمی و روزبه 
حس��ینی، کار انتخاب آثار »مرور صحنه ای« این رویداد را 

انجام دادند.

یک شگفتی و چند نکته قابل تامل در جشنواره تئاتر فجر
گفت وگو با عضو هیئت انتخاب جشنواره

گیزلا س�ینایی همسر خس�رو س�ینایی، چهره  این فیلم س�از فقید را 
براساس علاقه اش به »فاوست« نقاشی کرده است و در سالروز تولدش آن 
را رونمایی کرد و همچنین در مراسمی که برای خالق فیلم »عروس آتش« 
گرفته شد، فرح اصولی تاکید کرد که »خسرو سینایی بیش از آن که یک 
فیلمساز باشد یک آرتیست مدرنیست بود، بنابراین سه تا فکر داشت که 
هر فیلمسازی این سه تا فکر را داشته باشد ورشکسته می شود. به گیشه 
فکر نمی کرد، نمی خواست با دولت کار کند و اهل فستیوال نبود. ترجیح 

می داد فیلمش را در خانه با ۲۰ نفر آدم نمایش دهد.«
به گزارش ایس��نا، »جش��ن تولد خس��رو در کوچه خس��رو« عنوان نمایش��گاه 
یک روزه ای بود که به بهانه جش��ن تولد خسرو س��ینایی، فیلمساز فقید سینمای 

ایران در گالری »هو« برگزار شد.
دوستداران خسرو سینایی شامل چهره های فرهنگی و همچنین سفیر لهستان 

۲۹ دی ماه گرد هم آمدند تا یاد و خاطره این فیلم ساز را گرامی بدارند.
از برنامه های این نمایشگاه نمایش اثری از گیزلا وارگا سینایی بود. او چهره خسرو 

سینایی را بر اساس عاقه سینایی به شخصیت »فاوست« نقاشی کرده است.
در زیرنویس این نقاش��ی آمده است: » خسرو س��ینایی به شخصیت افسانه ای 
فاوست عاقه داشت. فاوست شخصیتی جست وجوگر و تشنه دانستن بود. او پس 
از گذر از تجربه همراهی با مفیس��تول موفق می شود نیروهای جنگ و طبیعت را 
رام کند و به لحظه یگانه شادمانی برسد. گیزلا وارگا سینایی چهره خسرو سینایی 

را بر اساس همین عاقه به فاوست نقاشی کرده است.« 
در بیانیه نمایشگاه به قلم پونه ندایی، مدیر گالری هو چنین نوشته شده است: » 
خسرو سینایی، کارگردان، فیلم نامه نویس، نوازنده، شاعر و مترجم با استعدادهای 
گوناگون ادبی و هنری انسانی برجسته و به تمام معنا دانا، مهربان و متشخص بود. 
بینش وس��یع او در هر دوره از زندگی حرفه ای اش به وی امکان زیست هنرمندانه 
را داد. حتی وقتی عرصه فیلم س��ازی بر او تنگ آمد، به خلق شعر و ترجمه متون 

مفید پرداخت و به جوانان جویای هنر پندهای حرفه ای داد. 
س��ینایی گفته اس��ت: »در لحظه خداحافظی با این جه��ان خاکی به خودمان 
می گوییم در فاصله زاده ش��دن و رفتن سعی خودمان را کردیم که دنیای بهتری 
بس��ازیم.«  این افتخار را داش��تم که در نش��ر »امرود« در همین س��اختمان سه 
کتاب از خس��رو سینایی با عنوان های »ترانه شاپرک های سفید«، »اتاق صورتی« 
و »گفت وگو با فیلمس��ازان بزرگ« را منتشر کنم. همچنین این مکان بخت آن را 
داشته است که به عنوان یکی از پان های فیلم »دستگاه« ساخته خسرو سینایی 

مورد استفاده استاد قرار بگیرد. 
اکنون با عاقه و اشتیاق در غیاب خسرو سفر کرده تولد او را با حضور دوستدارانش 
جش��ن می گیریم. زیباتر آن که در چنین روزی کتاب »خسرو سینایی« به روایت 

ناصر فکوهی از سوی نشر گهگاه در این مکان چهره گشایی می شود.« 
از دیگر برنامه های این جشن تولد نمایش عکس های خاطره انگیز شامل کودکی 
خسرو سینایی، پدر )دکتر نصیر سینایی( و مادر، عفت کحال، مادر بزرگ سینایی 
که نخس��تین بانوی سردبیر ایران بود. عکس های پشت صحنه فیلم ها و سفرهای 

هنری این فیلمساز هم در نمایشگاه به چشم می خورد.  
بخش دیگر این برنامه چهره گشایی کتاب »خسرو سینایی« به روایت دکتر ناصر 
فکوهی بود که از س��وی نشر گهگاه منتشر ش��ده است. در این کتاب گفت وگوی 
بلند ناصر فکوهی با خسرو سینایی به همراه چند یاداشت از منوچهر طیاب، اکبر 

عالمی، احمد طالبی نژاد، فریدون مجلسی و پونه ندایی آمده است. 
در این مراس��م، آرش تنهایی مدیر نش��ر گهگاه گفت: »به نظر من یک هنرمند 
هیچ تاریخ درگذشت و رفتنی ندارد فقط تاریخ زادروز دارد. سینایی با موزیک ها و 
فیلم ها و شعرهایش همیشه در قلب ما هست. او ایران و انسان را فارغ از مرزهای 
جغرافیایی دوست داشت. امیدوارم با اندیشه ها و دیدگاه های خسرو سینایی بیشتر 

آشنا بشوید.«
گیزلا وارگا س��ینایی همچنین گفت: »هنرمند بودن یک موهبت اس��ت که از 
خداوند به انس��ان می رس��د. به عنوان نقاش اگر دوباره به دنیا می آمدم دوس��ت 
داشتم باز هم نقاش باشم. فیلمسازی هم حرفه جالبی است اما بستگی به داشتن 
یا نداش��تن بودجه دارد. کار دش��واری اس��ت. چندی پیش کتاب »قرمز« یونگ 
منتشر شد که وصیت کرده بود ۶۰ سال پس از مرگش منتشر شود. آقای سینایی 

لحظه های خوش و حتی دشواری برایش پیش آمد. تدریس و فیلمسازی را دوست 
داش��ت. وقتی هم نمی توانست فیلم بسازد می نوشت. ما الان در گالری هو حضور 
داریم جایی که قبا نشر امرود بوده و هست و آقای سینایی کتاب هایش را اینجا 

چاپ کرده است. از مدیر گالری می خواهم چند کلمه صحبت کنند.« 
در ادامه پونه ندایی، مدیر گالری هو و نش��ر امرود گفت: »من هر وقت به خس��رو 
س��ینایی فکر می کنم به خاطر س��ناریوها و فیلم نامه های نساخته ایشان دچار بغض 
می ش��وم. او البته در همه ابعاد این زندگی به تمامی و لحظه به لحظه زیست. ایشان 
ظرفیت بی نظیری داش��ت. انسان والا و بس��یار با دیسیپلین و متشخص بود. حضور 
پرشمار شما بازدیدکنندگان نشانه عاقه و ارتباط قلبی با خسرو سینایی عزیز است که 

شما را با اشتیاق برای شرکت در این برنامه به این مکان کشانده است.«
در ادامه فرح اصولی درباره خسرو سینایی گفت: »خسرو سینایی بیش از آن که 
یک فیلمس��از باشد یک آرتیست مدرنیست بود، بنابراین سه تا فکر داشت که هر 
فیلمسازی این سه تا فکر را داشته باشد ورشکسته می شود. به گیشه فکر نمی کرد، 
نمی خواس��ت با دولت کار کند و اهل فستیوال نبود.ترجیح می داد فیلمش را در 
خان��ه ب��ا ۲۰ نفر آدم نمایش دهد. او فیلمس��از محبوب من بود. وقتی با خس��رو 
سینایی آشنا شدم داشت فیلم »تهران« را مونتاژ می کزد. نگاه شاعرانه اش به یک 
ش��هر برایم عامت سوال بود. بعد که فیلم لهستانی ها را کار می کرد متوجه شدم 
که مس��تند چقدر می تواند خوب باشد. او دوست داشت اگر فیلم »در کوچه های 
عشق«) که با آقای علی لقمانی کار کرده است،( اولین فیلمی بود که به کن رفت 
اگر اون راه را ادامه می داد، موقعیت های بیشتری کسب می کرد. اما جالب این بود 
که در هر کاری موفقیتی کسب می کرد راهش را عوض می کرد و در آن موقعیت 

نمی ماند. آدم جالبی بود. 
بخش تجسمی سینما برایش اهمیت داشت. سینما را شاعرانه نگاه می کرد. هیچ 
وقت دنبال این نبود که رمان را فیلم کند بلکه برای فیلم ارزش دیگری قائل بود. 
برای همین می توانم بگویم همیش��ه در گیش��ه و درآمد و به دست آوردن بودجه 

ناکام بود.  
از نظر من آدم بسیار قابل احترامی بود. ما این را درک می کردیم که ما به عنوان 

نقاش اجازه داریم اثرمان را خلق کنیم بعد می خرند یا نمی خرند.  
سینایی موضوعاتی داشت که بسیار دوست داشت کار کند اما به دلایل مختلف 

سانسور یا بودجه که مشکل همه جای دنیاست بعضا ناکام می ماند.  
او یکی از باسوادترین کارگردان های نسل خودش بود. به سینما، دکوپاژ، تجسمی 
تسلط داشت. برای همین فیلم ساخت اما ۹۰ درصد فیلم هایی که می خواست را 
نس��اخت. او بیش از صد فیلم ساخته است. فیلم هایی برای اولیا و مربیان با ریتم 
کند با غیربازیگر با دکوپاژهای خاص س��اخت که آن فیلم ها دیده نش��ده و معلوم 

نیست کجا هست. سینایی بنیانگذار خیلی چیزها در این مملکت بود.  

خسرو سینایی شبیه »فاوست«!


